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SALLIJA BENFELDE

Sibirijas bērni atkal ceļā

Svētdien, 30. jūlija die-
nas vidū kārtējā brau-
cienā uz Tālo zemi devās 
fonda Sibirijas bērni ce -
ļi nieki. Šā gada pro-
gramma plā  nota īpaši 
saspringta, ar tāliem pār -
braucieniem. Mar šrutā 
ie  kļau ta „slēgtā pilsēta” 
Zeļeno gorska, latviešu 
sādža Suhanoja, kā arī 
Melānijas Vanagas sā -
dža Tjuhteta u.c. vietas. 

Omskā un Krasnojarskā 
ceļinieki tiksies ar tu -
rienes latviešiem, bet 7. au -
  gus tā ar vilcienu do  sies 
uz Astanu (Kazach sta-
nā), kur apmeklēs lat-
viešu represiju vietas un 
izstādi EXPO 2017. 
Ciemakukulī Sibi rijas 
bērni paņēma līdzi arī 
zi  nāmās „Rutiņas grā -
matas” ek  sem plārus krie -
vu valodā. Red.

27. jūlija pēcpusdienā redakcijā 
ieradās mīļi un gaidīti viesi no Ame-
 rikas – Megija Taisone (Maggie 
Tyson), Greisa Taisone (Grace Tyson), 
Lola Rodrigues un Julian Rodri-
guez, Sems Taisons (Sam Tyson), 
Pauls Harris, Ella Rod vany un Vil  nis 
Humey ump tewa – ALAs ceļo ju ma 
Heritage Latvia grupa vadītājas 
Marisas Gudrās un Lat vijas ko -

Heritage Latvia Rīgā

ordinatores Polīnas Šķiņķes va   dībā.
Bērni vēl bija iespaidu pilni pēc 

Gaismas pils apmeklējuma, un, 
kā stāstīja Polīna, gribēja tur 
kavēties vēl. Arī redakcijā saru-
nas turpinājās par grāmatām, 
Lola atpazina Rūtas Upītes „Vēl 
tā gribējās dzīvot” jeb Rutiņas 
grāmatu, un vairāki bērni iein-
teresējās par tās izdevumiem 

latviešu un angļu valodā.
Viesiem, protams, nebija sveša 

arī mūsu avīze „Laiks”, un mēs 
norunājām, ka sadarbosimies un 
mudināsim tautiešus to abonēt.

Vēl bērniem bija izdevība ie  pa-
 zīties ar LaPa mūzeja pārstāvi Ma -
riannu Auliciemu un būt lie  ci nie-
kiem Čikāgas Piecīšu leģen dārā ko -
ferīša nodošanai mūzeja krāju mos.

Redakcijas viesi pie Helmara Rudzīša portreta

No 28. līdz 30. jūlijam no  ri-
sinājās pirmais Eiropas latviešu 
kongress, ko rīkoja Eiropas Lat-
 viešu apvienība (ELA) sadarbī -
bā ar Pasaules Brīvo latviešu 
apvienību (PBLA) un partne-
ŗiem Latvijā.  Kongress sākās 
Latvijas Nacionālajā bibliotēkā 
(LNB), turpinājās uz prāmja 
“Isabelle” ceļā uz Stokholmu un 
atpakaļ un beidzās LNB, ar 
Pasaules latviešu konferenci. 
Kongresa norise simboliski at -
gādināja par to, ka latvieši bieži 
ir aizbraukuši, lai atgrieztos, lat-
vieši ir ceļā – uz savu valsti, uz 
sevi, savu identitāti.

Stokholmā kongresa dalīb nie-
ki un viesi apmeklēja Meža 
kapus, kas ir iekļauti UNESCO 
vēstures mantojuma sarakstā 
un kuŗos atdusas arī Zviedrijas 
latvieši. Pēc tam visi devās uz 
Stokholmas universitāti, uz Zvied-
rijas latviešu apvienības rīkoto 
semināru “Zviedrijas lat viešu 
sabiedriskās inicātīvas cauri 

“Palikt latviešos!”
Eiropas Latviešu kongress pulcina dalībniekus no 25 valstīm

gadu desmitiem”, ko ar uzrunu 
atklāja Latvijas vēstnieks Zvied-
rijā Gints Jegermanis. (Lasiet 
13. lpp.) Seminārā tika stāstīts 
par latviešu dzīvi Zviedrijā pēc 
Otrā pasaules kaŗa, par sa  bied-
risko dzīvi šodien un nākotnē, 
par akciju „Baltijas brīvības un 
miera kuģis”, kas savulaik sa  tri-
cināja pasauli, atgādinot tai par 
okupēto Baltiju.

Kongress bija pulcinājis 266 
dalībniekus un viesus no 25 val-
 stīm, tajā piedalījās arī Ārlietu 
ministrijas diasporas lietu vēst-
nieks Atis Sjanīts, kultūras mi -
nistre Dace Melbārde, kuŗa pie-
 vievienojās kongresam Stok-
hol mā, Latvijas Institūta direk-
tore Aiva Rozenberga, pārstāvji 
no pašval   dībām, žurnālisti, in -
teresenti. Kongresā piedalījās 
arī liela jauniešu delegācija, 
kuŗa aktīvi strādāja, veidojot 
savus ieteikumus Latvijas simt-
gades ceļa kartei.
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Latviešu nedēļas laikraksts
Iznāk sestdienās, 48 reizes gadā

Abonēšanas maksa ASV dolaros: 1 gadam US $ 149.00; 
6 mēn. US $ 83.00; 3 mēn. US $ 50.00.

Redakcija Rīgā, Ģertrūdes ielā 27, Rīga, LV-1011, Latvija.
Tālr.: +371 67326761, fakss: +371 67326784

e-pasts - redakcija@laiks.us
mājaslapa - www.laiks.us

Redaktore: Ligita Kovtuna
mob. tālr.: +371 29439423. e-pasts: ligita@laiks.us

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti LATVIJĀ, maksājumi notiek EURO.

Neizlietotus manuskriptus un fotoattēlus redakcija neuzglabā.
Redakcijai ir tiesības iesūtītos materiālus izmantot arī saīsinātus.

Laikrakstā iespiestajos, ar autora vārdu vai iniciāļiem
parakstītajos rakstos izteiktās domas ar redakcijas viedokli

par pašu jautājumu var arī nesaskanēt.
Par reklāmas vai sludinājuma saturu atbild reklāmdevējs.

Administrātore ASV: Rasma Adams
114 4th Ave NW, Largo, FL33770

Tālr.: 727 953 6313, fakss: 727 286 8543
e-pasts: rasma@laiks.us

Kanadas ziņas: Mārtiņš Štauvers

104-3000 Notre Dame Street, Lachine, QC, H8S 2H1

Tālr.: 514-639-8722, e-pasts: stauvers@yahoo.ca, 

Par REKLĀMU un SLUDINĀJUMIEM,
kas iesniegti ASV, maksājumi notiek ASV dolaros.

Sēru sludinājumus un adrešu maiņas sūtiet pēc adreses

50 Sternberger Ave Unit 5, Long Branch, NJ 07740

e-pasts: LaiksDSR@aol.com

Frequency: WKLY EXC 1ST WK - MAY; 3RD WK - JUN; 
1ST WK - SEPT; LAST WK - DEC

50 Sternberger Ave Unit 5,
Long Branch, NJ 07740

(732) 549-0445, laiksdsr@aol.com
www.laiks.us

Lūdzu, maksāt ASV dolaros uz “Laiks” Inc. vārda

Abonējiet laikrakstu LAIKS, neizejot no mājām – lietojiet 

www.laiks.us!

“LAIKA” abonements maksā: 3 mēnešiem.......ASV $ 50.00
                                                6 mēnešiem.......ASV $ 83.00

FLORIDAS IEDZĪVOTĀJU IEVĒRĪBAI! Lūdzu pievienojiet 
7% Floridas nodokli par laikraksta abonēšanu!

Laiks pa gaisa pastu Amerikā ................... 6 mēneši $130.00
Laiks pa gaisa pastu Latvijā ................... 6 mēneši $130.00
Laiks pa gaisa pastu Kanadā ................... 6 mēneši $140.00
Laiks pa gaisa pastu citur ārzemēs ..................... 6 mēneši $175.00

JAUNO LAIKS abonements – četras avīzes gadā ...... ASV $20.00
 Kanadā gadā ....... ASV $23.00

Ārpus ASV LAIKU var pasūtināt tikai pa gaisa pastu.

-------------------------------------------------------------------------

Ar šo nosūtu Jums

US $______________                  par____________mēn.

Ja abonementu nevēlaties atjaunot, lūdzu, norādiet iemeslu

____________________________________________________

____________________________________________________

Uzvārds, vārds: _______________________________________

Adrese: _____________________________________________

____________________________________________________

____________________________________________________

zip: ________________________________________________

ar visām lidfi rmām no visām ASV pilsētām
* Viesnīcas * Pasūtiet lidojumus internetā

VYTIS TOURS
40-24 235th Street, Douglaston, NY 11363

Tel.: 718-423-6161,   1-800-778-9847,   Fax: 718-423-3979
E-mail: VYTTOURS@EARTHLINK.NET

Web site: www.vytistours.com

LATVIJA – LATVIJA – 20172017
Zemākās cenas lidojumiem uz Rīgu

Zvaniet – INESE ZAĶIS
Tālr.: 727-623-4666, e-pasts: rigaven@aol.com

6051A Sun Blvd #604, St. Petersburg, Florida 33715

"Sveiciens no Rīgas!
Esmu Latvijā un domāju par 

nākamajiem ceļojumiem. 
Ir labas idejas."

Lugas autore Anna Brigadere, 
libretists Arnolds Auziņš, dziesmu 
tekstu autors Alberts Legzdiņš, 
komponists un diriģents Andrejs 
Jansons, režisori Andra Berkol-
da, konsultants Juris Jonelis, 
scēnografe Linda Treija.

2018. gada vasarā iecerēts šo 
latviešu mūziklu “Brīnumputns” 
izrādīt Rīgā, Dziesmusvētku laikā, 
un pēc tam Rēzeknē, Liepājā, Cēsīs 
un Daugavpilī – pilsētās, kur ir 
piemērotas teātŗa un koncertu 
telpas. Pavisam desmit izrādes.

Šis būs pirmais “Brīnumputna” 
iestudējums Latvijā, un to atbalsta 
arī PBLA Kultūras fonds.

Iestudējumam paredzēts kon-
kursa kārtā atrast ap 60 vidus -
skolas vecuma jauniešus – dzie -
dātājus, dejotājus un orķestrantus 
no ASV, Kanadas un Latvijas, kam 
interesē mūzikālais teātris. Inten-
sīvā darbā profesionālu režisoru 
un choreografu vadībā dalībnieki 
sagatavos uzvedumu. Šāda saga-
tavošanas metode izrādījusies sek-
mīga vairāku mūziklu izrādēm 
dziesmusvētkos ASV un Kultūras 
dienās Austrālijā (“Sprīdītis”, “Homo 
Novus”, “Gundega” un “Laimes 
reibonī”. Šo izrāžu DVD ieraksti 
pieejami.)

Projekta kalendārs: 
2017. gada oktobrī – konkurss. 

Novembrī paziņojam tā rezul-
tātus un lomu sarakstu.

2017. gada decembrī – ma  te -
riālu iegāde un priekšdarbi de  ko-
rāciju un kostīmu gatavošanai.

No 14. līdz 28. jūnijam – mē  ģi  nā-
 jumu posms Rīgas 6. vidus skolā. 

 3. jūlijā – divas izrādes Rīgas 
VEF Kultūras pilī.

15. jūlijā – izrāde Latgales vēst-
niecībā GORS, Rēzeknē;

22. jūlijā – Liepājas teātrī,
29. jūlijā – Vidzemes kon-

certzālē Cēsīs,
 5. augustā – Daugavpils teātrī.
Atbalstu sniedz uzņēmums 

“Kokpārstrāde 98” (Latvijā, īpaš -
nieks Visvaldis Dzenis no ASV), 
ASV vēstniecība Latvijā. Sadar -
bības partneri – Rīgas, Rēzeknes, 
Liepājas, Cēsu un Daugavpils paš -
valdības, savukārt Rīgas 6. vidus-
 skola nodrošina telpas mēģinā -
jumiem. Jaņa Rozen tāla Mākslas 
skolas audzēkņi sa  gatavos deko-
rācijas. Rīgas 6. vi  dus skola un 
Emīla Dārziņa mū  zikas viduss-
kola sagatavos mū  zi ķus orķes-
trim. 

Turpinām apzināt sponsorus 
autobusu īrei, maltītēm un spe-
ciālistu ceļa izdevumiem. 

Projekta galvenais mērķis ir pie -
saistīt iestudējumam Latvijas lat-
viešu un krievvalodīgos jaunie-
šus, kā arī ap 20 jauniešus no lat-
viešu diasporas ārzemēs. Šāda 
sadarbība kopīgā mākslas pro-
jektā veicinās ne tikai dalībnieku 
interesi un sadarbību, bet arī pub -
likas dažādību. Mērķauditorija – 
katrā izrādē ap 500 skolēnu un 
viņu ģimenes. Izrādes paredzēts 
ierakstīt DVD un piedāvāt tiem, 
kas dzīvo ārpus Latvijas.
Andrejs Jansons, projekta vadītājs
Alise Žagare,
projekta administratore.

Ja esat ieinteresēti piedalīties 
izrādes projekta īstenošanā savu 
iespēju robežās, lūdzu, sazinieties 
ar mums, zvanot pa tālruni +1 313 
466-3310 vai +371 2933-4417
e-pasti jansonsa@gmail.com,
alisezagare@gmail.com
Pasta adrese – ASV 820 Loraine Ave.
Grosse Pointe MI 48230, USA.

Paveiksim to kopā!

Latviešu mūzikls “Brīnumputns” 
Latvijas simtgadē
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Par ticību sev un ticību LatvijaiANNA ŪDRE, speciāli laikrakstam Laiks

"LAIKS" ESAM MĒS PAŠI!
Vai “Laiku” jau pasūtinājāt?

Skat. kuponu 2.lpp. un tīmeklī www.laiks.us

Vašingtonas Latviešu evaņ ģe-
liski luteriskā draudze atrodas 
aptuveni 40 minūšu brauciena 
attālumā no Vašingtonas, DC, 
Amerikas galvaspilsētas centra. 
Tur katru svētdienu pulcējas des -
mitiem latviešu, lai piedalītos 
dievkalpojumā latviešu valodā 
un atkalredzētos. 

Viena no ierastajām svētdie-
nām bija īpaša, jo 16. jūnijā 
Amerikas latviešus uzrunāja bi -
jušais Latvijas ārlietu un aiz -
sardzības ministrs, tagadējais 
Eiroparlamenta deputāts Artis 
Pabriks. Pēc dievkalpojuma viņš 
savā runā sprieda par to, ka 
„esam jaunas technoloģiskās re -
volūcijas vidū”, kas nes vairākus 
izaicinājumus. A. Pabriks norā-
dīja uz kiberdraudiem, kas pa -
stāv, uz informācijas pārpilnību 
un cilvēku apjukumu, uz līderu 
trūkumu un citām problēmām. 

Pēc uzrunas deputāts piekrita 
intervijai, lai padziļināti runātu 
par Amerikas un Latvijas lat-
viešu sadarbību, izaicinājumiem 
komunikācijā, kā arī Latvijas 
drošību mūsdienu ģeopolītiskās 
situācijas kontekstā.

Šī nav jūsu pirmā vizīte 
Amerikā. Kāda bijusi sadar-
bība ar Amerikas latviešiem, 
kā vērtējat savstarpējo komu-
nikāciju?

Tikšanās parasti ir diezgan 
līdzīgas – vienmēr pozitīvas, 
dabiskas jeb organiskas. Kas 
man sevišķi Rokvilē patīk – var 
apvienot dievkalpojumu ar pa -
sēdēšanu pie brokastu galda. 
Pozitīvais, ko varētu arī Latvijas 
latvieši mācīties, ir tas, ka ir 
aktīva dalībnieku līdzdalība ar 
jautājumiem un komentāriem. 
Latvijā bieži “jāvelk ārā” (jau-
tājumi), jo cilvēki ir kautrīgāki 
dzimtenē nekā šeit. Tas saistīts 
ar apkārtējo kultūru, kāda šeit 
ir, jo amerikāņi vismaz virs pu-
sējā līmenī ir atvērtāka tauta.

Man nav daudz nācies būt pie 
Amerikas latviešiem. Diemžēl 
neesmu pat Gaŗezeru apmek-
lējis. Distance tomēr ir diezgan 
liela starp Eiropu un Ameriku, 
vienmēr arī jāizvērtē, kad ir 
laiks braukt. Šoreiz esmu at -
braucis ar delegāciju no Eiropas 
parlamenta, jo mums ir tikša-
nās ar kongresmeņiem. Man 
izdevās tikt dienu agrāk, ko 
izmantoju, lai atbrauktu uz 
šejieni. 

Jūs minējāt, ko Latvijā dzī -
vojošie varētu mācīties no šeit 
dzīvojošajiem. Ko savukārt 
Amerikas latvieši varētu mā -
cīties no mums?

Es domāju, ka Amerikas lat-
viešiem ir jāsaprot, ka Amerika 
un Eiropa ir atšķirīgi kontinen-
ti. Kad kā latvietis atbrauc uz 
Ameriku, no vienas puses, jūti, 
ka tā ir līdzīga kultūra, bet tā 
nav Eiropa, un ne jau viss 
Amerikā ir labāk kā Eiropā. Ir 
daudz lietu, kur eiropieši ir 
amerikāņiem priekšā. Amerikas 
latviešiem kopumā uzdevums 
ir būvēt tiltu starp Eiropu un 
Ameriku ar sevišķu uzmanī bas 
pievēršanu un uzsvaru uz Lat-
vijas interesēm. Tas ir tas, ko 

Amerikas latvieši ir darījuši gan 
okupācijas gados, gan arī pēc 
neatkarības atjaunošanas. Arī 
tagad, pēc Donalda Trampa 
ievēlēšanas, tam ir ļoti nozīmīga 
loma, jo vairākām Eiropas val-
stīm tagad ir sarežģītas attie-
cības ar Balto namu. Mēs ne -
varam atļauties tādu privilēģiju 
– būt ignoranti vai nedarboties. 
Ja netiekam pa durvīm, mums 
jākāpj pa logu, pa skursteni – 
mums ir jāuztur Amerikas 
klātbūtne un intereses Baltijā. 

laikā tika noslāpētas, tās ir 
Rietumu kultūras vērtības. Tās 
nāk līdzi ar grieķu, romiešu 
tradicijām – izpratne par tiesis-
ku valsti un visu pārējo. Blakus, 
200 kilometrus uz austrumiem, 
tie vairs nav Rietumi. Krievijā ir 
pavisam cita kultūra, kuŗa pati 
to ir atzinusi. Ja palasām vēsturi, 
tad Pēteris I, ar ko viņi ļoti 
lielās Krievijā, bija tas, kuŗš 
teica, ka “mēs arī gribam lī  dzi-
nāties Rietumiem”. Tas nozīmē, 
ka viņi neuzskata sevi par 

Īsi un konstruktīvi – kuŗās 
jomās visvairāk un kā Krie vija 
ir drauds Latvijai un citām 
Krievijas pierobežas valstīm?

Domāju, ka draudus varam 
iedalīt divās daļās. Ir tā sauca-
mie tiešie vai cietie draudi, kas 
ir saistīti ar militārām lietām. 
Domāju, ka šeit esam spēruši 
pietiekami daudz pretsoļu savai 
aizsardzībai kopā ar sabiedrota-
jiem no Kanadas, ASV, no 
NATO dalībvalstīm. Otrs ir 
iekšējais drauds. Tā ir mūsu 

“ZAPAD” mācībām. Domāju, 
ka Krievijas provokatīvās akci-
jas lielā mērā saistītas ar to, ka 
Putins nejūtas drošs savā valstī. 
Viņš centīsies, kā parasti to dara 
autoratīvi vadītāji, atrast kādu 
vainīgo ārpusē, lai novērstu tau-
tas uzmanību no iekšējām 
problēmām. Mēs redzam, ka 
krievu tauta mostas. Mēs re -
dzam jauniešu demonstrā cijas, 
un viņiem nav nekāds respekts 
pret autoritāro varu. To Krievija 
cenšas ziņās noslāpēt, bet tas ir 
ļoti nopietni. Mums jāatceras, 
ka Krievijā režīms nekad nav 
mainījies mierīgā, demokratis -
kā ceļā. Krievijā vara parasti 
mainās divos veidos – vai nu 
apvērsums, vai revolūcija. Tas, 
protams, mums kā kaimiņvalstij 
varētu būt izaicinājums. Ja 
mums, piemēram, būs jāsa -
stopas ar desmitiem tūkstošu 
bēgļu no Krievijas vai pat Balt-
krievijas, tad mēs būsim iein-
teresēti vēl ciešākā sadarbībā ar 
citām Eiropas valstīm. Prob lē-
mas un izaicinājumi ir, bet es 
domāju, ka šeit nav vietas pa -
nikai, lielām bažām. Mums 
jāzina, ko mēs gribam, un jāiet 
uz priekšu ar savu ekonomisko 
un labklājības attīstību valstī. 
Tad viss būs kārtībā. 

Kādēļ ASV tagad ir svarīgi 
atbalstīt sankciju saglabāšanu 
pret Krieviju, par ko tuvākajās 
dienās visticamāk notiks bal-
sojums kongresā?

Tas ir svarīgi tādēļ, lai at  se-
višķiem, jaunizceptiem polīti-
ķiem nenāktu muļķības galvā. 
Kongress ir demokratiskas 
valsts pamatinstitūts, kuŗam 
šādos stratēģiskos jautājumos ir 
jābūt spējīgam nobloķēt nepār-
domātus vadītāju lēmumus, pat 
ja tie ir prezidenta. 

Lielai daļai Amerikas lat-
viešu izpratne par to, kas no -
tiek Latvijā, ir maza. Sadar-
bība ir lielākoties kultūras 
aspektā. Kā to varētu mainīt?

Jāveido kādi projekti, jārealizē 
idejas. Piemēram, Amerikas jau -
niešus atvest uz Latviju, lai viņi 
saprastu bez primārajām iden-
titātes un etniskajām lietām arī 
pārējās problēmas. Piemēram, 
partnerības programmas vai 
brīvprātīgo darbs uzņēmumos. 
Kaut uz pāris nedēļām, lai re -
dzētu, kāda ir mūsu ekonomika. 
Varbūt var kādas jaunas idejas 
no Amerikas atvest, varbūt no 
Latvijas kaut ko var aizvest uz 
Ameriku. Mums, piemēram, ir 
interesanti uzņēmumi, kas ar 
Eiropas naudu tapuši. Teiksim, 
strādājot kādā biznesa inku ba-
torā, būtu iespēja labāk aptvert, 
kas notiek Latvijā, ne tikai 
Dziesmu svētku izpratnē. 

Vai jums ir vēl kāds no  vē-
lējums vai vēstījums Ameri -
kas latviešiem?

Ticiet sev, ticiet Latvijai, ticiet 
savai mītnes zemei un atce rie -
ties, ka identitātes var būt vairāk 
nekā viena. Esiet labi amerikāņi 
un vienlaikus labi latvieši. Pu -
cējiet un slaukiet tos tiltu, kas 
ved pāri okeanam, lai viņš būtu 
tīrs, spožs, drošs un labs!

Artis Pabriks: „Identitātes var būt vairāk nekā viena. Esiet labi amerikāņi un vienlaikus labi latvieši!”

Manuprāt, tas ir galvenais uz -
devums – būt lobijam šeit. 

Konkrēti kuŗās jomās ne -
pieciešama sevišķi laba sa  dar-
bība un interešu lobijs?

Protams, ka polītika, militārā 
sadarbība un īpaši – ekonomis-
kā sadarbība. Mums ir pārāk 
vājas ekonomiskās saites un 
pārāk maz ASV investīciju Lat-
vijā. Nezinu kāpēc, bet neesam 
atraduši veidu, kā dabūt ame-
rikāņus uz Baltiju. 

Kā jūs vērtētu – vai Latvija ir 
Rietumu valsts vai vēl tikai 
ceļā uz šādu statusu?

Protams, ka mēs esam Rie -
tumu valsts. Problēma ir, ka 
mēs esam bijuši 50 gadus mucā 
un caur spundi baroti. Tas savā 
ziņā uzliek zīmogu. Bet, pro-
tams, ka mēs esam Rietumu 
kultūras valsts. To lielā mērā 
nosaka arī mūsu piederība pie 
kristīgās baznīcas. Visas vēr tī-
bas, ko redzam Latvijā, varbūt 
ar dažām lietām, kas padomju 

Rietumu valsti.
Man nepatīk, ka Eiropas Sa -

vienībā un arī mūsu starpā mēs 
uzsveŗam, ka esam jaunās dalīb-
valstis. Cik tad ilgi mēs būsim 
jauni? Līdz pensijā aiziesim? 
Arī jautājums par to, vai esam 
Austrumeiropa. Austrumei-
ropa nav domāts ģeografiski, 
bet gan polītiskās kultūras iz -
pratnē. Es dažreiz kaitinu savu 
kolēģus Eiroparlamentā, jautā-
jot, kas ir Somija, ja jau Latvija 
ir Austrumeiropa? Bieži savās 
runās saku “tādās Austrum ei-
ropas valstīs kā Somija” un visi 
saausās. Bet paskatieties kartē – 
Somija pat nedaudz vairāk ir uz 
austrumiem nekā Latvija. Īsi 
sakot – tas, vai mēs esam patiesi 
Rietumi, to nosaka katra cil  vēka 
iekšējā pārliecība un tas, kā viņš 
jūtas. Ja latvietis Latvijā jūtas kā 
krievs, tad acīmredzot viņš nav 
eiropietis, savukārt, ja viņš jūtas 
kā eiropietis, viņš ir Rie  tum-
eiropai piederīgs. 

iekšējā sašķeltība, nespēja pie -
ņemt lēmumus, arī korupcija 
un padošanās Krievijas ietek-
mei. Tā ir maigā, bīstamā vara. 
Mēs, protams, varam palikt 
formāli neatkarīgi, bet, ja mēs 
zaudēsim, teiksim, savā pār-
valdes formā un iegūsim tādu 
valdību un partijas, polītiķus, 
kuŗi sveŗas uz Maskavas vērtību 
un polītikas virzienu, tad mēs 
būsim zaudējuši savu neat ka-
rību. Viss sākas ar cilvēku, no 
iekšpuses. 

Kāda nozīme, jūsuprāt, ir 
septembrī notiekošajām ZA -
PAD apmācībām, kas nori-
sināsies netālu no Latvijas 
robežas?

Ir iespējamas provokācijas, 
bet mēs būsim gatavi. Latvijas 
armija ar katru mēnesi un gadu 
paliek labāka, arī sabiedrotie 
pašlaik ir uz mūsu, Baltijas 
zemes. Lietuvā pat uz laiku ir 
uzstādītas patriotu raķetes, kas 
ir lielā mērā labs pretspēks 
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DIEVS MĪL ŠO VIETU

Spēlē trio Sōra // FOTO: Guntis Lēmanis
LTV1 žurnālists Andrejs Volmārs intervē komponistus Indru Riši 
un Platonu Buravicki // FOTO: Guntis Lēmanis

Pēdējās nedēļās sabiedrībā arvien lielāku rezonanci iegūst tā sauktie 
„Rīdzenes” sarunu ierakstu publikācijas žurnālā Ir. Sarunās teiktais ir klajš 
krimināli sodāms bezprecedenta gadījums. Atjaunojot valstisko neatkarību, 
neviens nevarēja iedomāties, ka pienāks brīdis, kad valsts vara noziedzīgā 
veidā tiek uzurpēta un nācija zaudē ticību brīvai, tiesiskai un demokratiskai 
valstij. Īpaši pārsteidzoši, ka iespējamajos noziedzīgajos nodarījumos pieķertās 
personas ne tikai neizjūt morāli ētisku atbildību par notikušo, bet turpina 
aizstāvēt melus un krāpšanos.

Latvijas Evaņģeliski luteriskā baznīca ārpus Latvijas iestājas par patiesību, 
taisnīgumu un demokratiju Latvijā. LELBĀL ir šokēta par dzirdēto oligarchu 
sarunās „Rīdzenes” viesnīcā. Šajās sarunās dzirdam par rūpīgi organizētu 
plānu uzpirkt presi, apzagt valsti, tikt pie pilnīgas varas un noturēt šo varu, lai 
vairotu savu ietekmi. Tas ir nepieņemami brīvā un demokratiskā valstī ar 
kristīgām vērtībām.

Mēs aicinām Valsts prezidentu Raimondu Vējoni, ministru prezidentu Māri 
Kučinski, jaunizveidoto Saeimas parlamentārās izmeklēšanas komisiju 
nekavējoties rīkoties, lai atklātu patiesību šajos noziegumos! Mēs lūdzam 
Latvijas kristīgo konfesiju vadītājus, mācītājus un citus garīgos darbiniekus 
iestāties par taisnību, nosodīt melus un noziegumus pret mūsu tautu un val-
sti! Visiem kopā mums ir jāiestājas par patiesības atklāšanos.

Pateicamies par tām balsīm sabiedrībā un presē, kas meklē taisnīgumu un 
kalpo Latvijai! Mēs kā Baznīca, kā valsts, kā Latvijas tauta nedrīkstam klusēt 
par Latvijai kaitnieciskām darbībām. Dievs, svētī Latviju!

Paziņojumu sagatavoja māc. Dāgs Demandts un māc. Rinalds Gulbis

Neļausim nozagt
mūsu valsti!

Tā Mežotnes Mazajā pilī, trio 
Sōra koncerta sākumā teica 
komponists Pēteris Vasks. Bet 
tas neattiecas tikai uz gleznaino 
vietu Zemgalē un pils viesmī-
līgajiem saimniekiem Regīnu 
un Andri Deičmaņiem vien. 
Radītājs acīmredzami mīl arī 
mūs ‒ šoreiz nevis globālā, bet 
Latvijas mēroga mūzikas drau-
gus. Radīšanas procesā visvien-
kāršākā taču būtu klonēšana, 
un tad piepildītos īsteni apoka-

JURIS
GRIŅEVIČS

tādējādi tuvinot Rietumeiropai. 
Par laimi, mūsu intereses ir tik-
pat atšķirīgas kā mēs paši ‒ ne -
klonētie, tāpēc arī katram sarī-
ko jumam ir savs interesentu loks.

Mežotnes festivāls, šogad jau 
sestais, atšķiras jau ar to, ka te 
tiek godinātas divas mūzas ‒ 
skaņu māksla un glezniecība, jo 
koncerts notiek mākslinieku ple -
nēra nobeigumā apvieno ju mā 
ar izstādi. Šogad savus glez no-
jumus izstādīja Signe Vana-

me ir arī videi – īsta pils ar tei-
cami sakoptiem apstādīju miem 
sevišķi gleznainā Lielupes krastā.

Mežotnes koncerti no citiem  
atšķiras arī ar paliekošu kultūras 
vērtību radīšanu. No visām māk-
slām mūzika ir visnepateicīgākā, 
jo te viss beidzas līdz ar beidzamo 
skaņu. Neviens ieskaņojums ne -
spēs fiksēt garīgo gaisotni, īpašo 
kontaktu mūziķu un klausītāju 
starpā. Festivāla paliekošās vēr-
tības ir jaundarbu pasūtinājumi. 
Piemēram, pērngad tā bija vo -
kālā kamermūzika, šogad ‒ sa -
karā ar izcila klavieŗu trio pie -
dalīšanos ‒ jaundarbi šim sa -
stāvam. Bet visus gadus vie no-
jošais aspekts ir kamermūzika ‒ 
joma, kas prasa ievērojami au  g -
stāku intelektuālo līmeni, ja 
salīdzinu ar simfonisko vai 
opermūziku. Bez illūzijām: ka -
mermūzikas koncertos klausī-
tāju vienmēr būs mazāk – tā ir 
elitāra māksla. Šogad Mežotnē 
pirmo reizi mūzicēja klavieŗu 
trio, nevis “projekta” ansamblis, 
kur mūziķi sagatavo vienu pro-
grammu un aiziet katrs savās 
gaitās. Īstens ansamblis var iz -
veidoties vienīgi ilgstošā ikdie-
nas saspēlē. Trio Sōra ‒ Mag-
dalēna Geka (vijole), Polīne 
Šenē (klavieres), Anžela Legaza 
(čells) ‒ īsā laikā spējis sev pie -
vērst tādu uzmanību, ka mei-
tenes mēģina katru dienu. Pa -
saulē ir ļoti maz tā saukto  “pilna 
laika trio”. Trīs temperamentīgas 
virtuozes spēj rast kompromisu, 
ideāli vienoties kopējā skatī ju-
mā uz komponista nošu tekstu. 
Dokumentāli tas apliecināts al -
bumā (skat. žurnālu Mūzikas 
Saule, kur trīs recenzenti snie-
gumam devuši visaugstāko no -

vērtējumu). Trio ieguvis balvas 
jau piecos starptautiskos kon-
kursos, sniedzis koncertus dau-
dzās Eiropas valstīs un pat 
Japānā, tagad ir rezidents PRO 
QUARTET-CEMC programmā 
Parīzē u. c. 

Manuprāt, ansambļa sniegumu 
labvēlīgi ietekmē arī dažādu na -
cionālo mentalitāšu apvieno-
jums, kas reizē paplašina arī 
redzesloku, jo, piemēram, vai 
bez vijolnieces Magdalēnas Ge  kas 

spējams, pirmajā derētu vai nu 
nelieli īsinājumi vai arī lielāka 
ritmiska dažādība. Šā aspekta 
pietrūkst cīņas attēlojumā, kas 
ritmikā nav radikālāks par 19. 
gs. traktējumu. Vispār, liekas, 
ka latviešu mūzikā (nacionālā 
mentālitāte?) tāds izteiksmes 
līdzeklis kā ritms ir daļēji aiz -
mirsts. Vai tad tiešām no Stra-
vinska, Bartoka, Prokofjeva, 
Me  siāna nav iespējams kaut ko 
aizgūt?

liptiska vīzija: visi Latvijas me -
lomāni dotos uz Siguldas Oper-
mūzikas svētkiem, kur 29. jūlijā 
pirmo reizi mūsu zemē tika uz -
vesta Dž. Verdi opera Falstafs, 
vai censtos iekaŗot Sv. Pēteŗa 
baznīcu Rīgā, Mežotnes pili vai 
kādu citu vietu mūsu zemē, kur 
īpaši vasarā mūzikālo notikumu 
ir pārpārēm. Pozitīva ir mūzikas 
dzīves decentrālizācija, praktis-
ki aptverot vai visu Latviju un 

dziņa, Gita Šmite, Laima Bikše 
un Māris Upzars. 

Protams, pusotras stundas brau-
 ciens no galvaspilsētas ne  daudz 
samazina interesentu lo  ku, bet 
kopumā ieguvums ir daudz lie -
lāks, nekā, piemēram, pilsētā no -
staigājot tikai vienu kvartālu un 
ierodoties pēdējā brīdī. Māksla 
tomēr prasa laiku, lai pārslēgtos 
citā reālitātē un pēc tam atgriez-
tos atpakaļ ikdienā. Liela no  zī-

trio būtu pievērsies latviešu 
mūzikai? Iespējams, spēlētu 
visā pasaulē pazīstamo P. Vasku 
un viss…

Bet nu par pašu koncertu. Tā 
pirmā daļa pilnībā veltīta lat -
viešu mūzikai, ieskandinot ar 
vecmeistara P. Vaska “Līdze-
numa ainavām” klavieŗu trio 
versijā. Kaut arī to dzirdu ne jau 
pirmo reizi, daudz iespaidīgāka 
ir oriģinālversija korim. Kla  vie-
res tomēr nespēj aizvietot vis-
brīnišķīgāko instrumentu – cil-
vēka balsi. Tā ir bieži sastopama 
prakse vairāk nekā piecu gad-
simtu laikā, kad komponisti 
pār  strādā savus darbus citam 
sastāvam. Rezultāti bieži vien ir 
dažādi. Piemēram.  P. Vaska 
CANTO DI FORZA čellistu 
ansamblim pārliecina mazāk 
ne  kā transkripcija ērģelēm. At -
skaņojums kopumā bija veik-
smīgs. Klavieŗu kvalitātes dēļ 
(pianiste Polīne Šenē ir lieliska!) 
skaņdarbs ieguva nedaudz ba -
ro kālus vaibstus. Turpinājumā 
divi speciāli pasūtīti darbi. Vi -
dējās paaudzes komponiste In -
dra Riše un jaunākās paaudzes 
pārstāvis, P. Vaska kādreizējais 
skolnieks E. Dārziņa mūzikas 
skolā Platons Buravickis – abi 
labāki skaņraži nekā  orātori  ‒ 
savu darbu komentētāji. I. Rišes 
“Putnatorija – no gaismas līdz 
gaismai” rakstīta ne bez Olivjē 
Mesiāna ietekmes, kuŗš  iespai-
dojis arī P. Vasku. Komponistes 
komentārs: “…Daba nav tikai 
miers, skaistums un līdzsvars. 
Daba ir mūsu lielais skolotājs. 
Daba māca piederību, pašaiz-
liedzīgas rūpes un mīlestību. 
Daba māca Cīņu par izdzī vo-
šanu un Cīņu arī par savu zemi. 
Ieklausīsimies tajā!” 

Diezgan lakoniskā kompo zi-
cija sastāv no trim daļām, ie -

Atšķirīga skaņu pasaule ar im -
presionisma pieskaņu sastopa-
ma Platona Buravicka opusā 
“Debesziedu aromāts”. Lūk, tā 
programma autora izklāstā: 
„Stāsts par vasaru, ceriņiem un 
siltumu. Par mīlestību un va  sa-
ras vēja maigumu. Vasara ir 
tāds laiks, kad augstās debesis 
pienāk mums tuvāk. Šo laiku 
obligāti ir jāatstāj sev, katru 
reizi, kad tas atnāk,  jāpieraksta, 
jāfiksē, jāizdara kaut kas spilgts, 
lai pēc tam atcerētos! Tagad ir 
debessziedu laiks.” 21. gs. neti-
pisks poētiskums, kāds tiešām 
vajadzīgs dvēseles spirdzinā ju-
mam pēc dominējošā racionālā 
konstruktīvisma. Iespējams, ka 
kulminācija temperamentīgo 
mei  teņu sniegumā bija pārāk 
spēcīga. Efektīgs bija pēkšņais 
negaidītais nobeigums ‒ sapnis 
pārtrūka. Tā bija koncerta pir mā, 
latviskā daļa. Te vairākkārt va -
rēja dzirdēt ansambļa nosaukuma 
Sōra semantisko jēgu (Ame -
rikas indiāņu valodā vārds no -
zīmē putnu, kuŗš dzied, ceļoties 
spārnos). 

Otrajā daļā tika atskaņots 
1914. gadā komponētais franču 
skaņraža Morisa Ravēla „Trio-
viens” no gadsimta kamermū-
zikas šedevriem. Tas radīts laikā, 
kad sabruka ilgi lolotie ideāli 
par laimi, harmoniju, un tas at -
spoguļojas mūzikā, it īpaši 3. daļā 
„Pasakalja” ar tās komponistam 
kopumā neraksturīgo traģiku. 
Atskaņojumā valdzi nā ja sevišķa 
ritmiskā disciplīna, attīstības lo -
ģika, perfekts ansamblis par 
spīti klavieŗu kvalitātei – tas to -
mēr nav koncertinstruments. 
Bija jūtams, ka šī mūzika mei -
tenēm ir asinīs. 

Brīnišķīgs vakars, jauka, gan-
drīz intima gaisotne un mākslas 
valdzinājums.  
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(Turpinājums sekos)

„Pēteŗa peripetijas”
Fragmenti

“Šis ir skaists stāsts par mī  les-
tī bu, uzticību un pienākumu. 
Gai ša, enerģijas caurstrāvota 
grā  ma ta, kas uzmundrina un 
dod spēku dzīvot.”

Juris Lorencs

Krāsaina, bagātīgi illustrēta 
grāmata, cietos vākos, 367 lpp.

Interesenti Latvijā šo grāma-
tu var iegādāties grāmatvei ka-
los, Eiropā, – sazinoties ar re  d-
akciju, redakcija@brivalatvija.lv 
(par EUR 25,- to nosūtīsim ad -
resātam). Amerikā – sūtot čeku 
par USD 30,- Rasmai Adams, 
114 4th Ave NW, Largo, 
FL33770, USA

Iegādājoties šo grāmatu, 
Jūs atbalstīsiet “Kluso varoņu” stipendiju Vītolu fondā

Šī grāmata, kas iznāca nupat, jūlija sākumā, šobrīd ir 
visvairāk pirktā lasāmviela Latvijas grāmatnīcās. Prieks, 

ka lasītāji spējuši novērtēt tās autora Pēteŗa Bolšaiša 
stāstnieka talantu, bet galvenais – šī krietnā vīra veiku-

mu, dzīves vērtības un principus. Piedāvājam fragmentu 
publikācijas arī jums, cienījamie lasītāji!

„Es ilgi turējos pretī rakstīt savas atmiņas. Nedomāju arī, ka būtu piemēroti tās 
saukt par «autobiografiju» jeb ko līdzīgi smagu un nozīmīgu. Savā dzīvē neesmu 
paveicis neko civīlizācijai paliekošu, nedz varu kādu iedvesmot sekot manās pēdās.

Bet man ir bijis lemts dzīvot bezgala interesantā laikmetā, īpaši Latvijai un latviešu 
tautai. Manas visagrīnākās atmiņas saistās ar Pasaules kaŗu un Latvijas bojāeju, bet 
beidzas ar Latvijas atdzimšanu un atgriešanos mājās. Daudz kas pa starpu ir noticis 
kā mūsu tautai dzimtenē, tā tiem 
no mums, kuŗiem bija lemts doties 
trimdā un dzīvot tālu no dzimtenes. 
Man īpaši ir laimējies (vai ne  lai-
mējies) kļūt par īstenu «klaida lat-
vieti». Dzīvojis trīs kontinentos, 
studējis, mācījis un strādājis četrās 
valodās, man ir laimējies tikties un 
iepazīties ar bez  gala daudziem inte-
resantiem cilvē kiem. Tas daudzmaz 
atsvēra pa  stā vošo svešinieka izjūtu 
un ieaudzi nātās ilgas pēc atgriešanās 
dzim tenē. Pēc teju pusgadsimta šis 
sapnis piepildījās, un Latvijā pa -
vadītie gadi bijuši pat interesantāki 
nekā tie, kuŗus nodzīvoju svešumā.

Rakstot par savām peripetijām, 
centos iekļaut īsus aprakstus par 
vietām un nozīmīgākajiem cilvēkiem, ar kuŗiem man nācies iepazīties un strādāt. 
Tāpat arī par atsevišķu vietu vēsturi un nozīmīgiem pasaules notikumiem, kuŗus 
man nācās piedzīvot. Šie pagājušie astoņdesmit gadi ir civīlizācijas, īpaši zinātnes 
un tech  noloģijas, apžilbinošas attīstības laikmets. Grūti paredzēt, ko nesīs nākamie 
as  toņdesmit gadi – varbūt ko vēl neiedomājamu, bet varbūt arī regresiju un sabru-
kumu. Man atliek cerēt, ka kādu laiku vēl būs lasītāji, kas ar interesi drusku palasīs, 
kā šis laikmets izskatījās «klaida latvietim», kuŗam gadījās būt dažu interesantu 
personu un notikumu tuvumā.”

PĒTERIS BOLŠAITIS

Pirmā atgriešanās 
Latvijā.

1968. gada 
Ziemsvētki1

Par Latvijas apciemošanu biju 
domājis jau ilgi. Bet tam trūka kā 
laika, tā līdzekļu. Ilgus gadus dzī-
 voju no mazas stipendijas, no 
rokas mutē. Tomēr vēlme bija 
liela, jo īpaši pēc tam, kad 1963. 
gadā satiku savu paziņu Andri 
Kadeģi. Kopā ar dzejnieci Valdu 
Dreimani viņš nesen bija ap  cie-
mojis Latviju – laikam pirmie no 
man pazīstamo ļaužu aprindām. 
Viņu piedzīvoto grāmatā «Riga 
retour» aprakstīja Dānijā dzīvo-
jošais rakstnieks Pāvils Klāns. 
Tolaik trimdas latviešu sabied-
rībā valdīja uzskats, ka Latvijas 
apciemošana – iegūstot nepie-
ciešamo vīzu no okupācijas varas 
iestādēm – teju vai uzskatāma 
par valsts nodevību. Andris no 
nepatikšanām izkūlās ar to, ka 
viņš sotto voce2 ieminējās, ka uz 
Rīgu devies CIA uzdevumā.

Baiba bija īpaši smagi cietusi 
no padomju okupācijas. Viņas 
vecākus – Tērvetes sanatorijas 
pulmonologu Augustu Peciņu 
un Bērnu slimnīcas ārsti Annu 
Ortrūdi Peciņu boļševiki de  por-
tēja uz Sibiriju 1941. gada 14. jū -
nijā. Baiba – toreiz divarpus 
gadus veca – un viņas brālītis 
Juris palika tuvinieku ziņā. Bai -
bas tēvu Noriļskā nošāva, bet 
māte deportāciju pārdzīvoja un 
1956. gadā atgriezās Latvijā. Ko 
Baibai nozīmēja satikt māti, par 
kuŗu viņa zināja tikai no no -
stāstiem un daudzām vēlāk sa -
ņemtām vēstulēm, droši, ka var 
saprast tikai cilvēks, kuŗš cietis 
līdzīgu zaudējumu.

Līdz ar mūsu salaulāšanos Lat -
vijas apciemojums vairs nebija 
tikai vēlme, bet gan prioritāte. 
Gadu ilgi atlicinājām naudiņu un 
1968. gada rudenī sākām kārtot 
dokumentus, lai uz Ziemsvēt-
kiem (kas arī bija Baibas dzim-
šanas diena) jau būtu Rīgā.

CEĻĀ UZ PADOMIJU
Ierobežotā budžeta dēļ nācās 

plānot visai sarežģītu maršrutu. 
No Baltimoras mēs caur Reik ja-
viku ar «Icelandic Air» devāmies 
ceļā uz Luksemburgu. Kā jau mi -
 nēju, tolaik tas bija lētākais veids, 
kā nokļūt Eiropā, tādēļ studentu 
(un trūcīgu profesoru) izvēle. No 
Luksemburgas ar vil cienu (ar di -
vām vai trim pār sēšanām) brau-
cām uz Ham bur gu, kur bija ie -
plānots pavadīt pāris dienu pie 
mūsu draugiem Ivara un Ingrīdas 
Alkšņiem, tad ar KLM lidot no 
Hamburgas caur Kopenhāgenu 
uz toreizējo Ļeņingradu, tagad 
atkal Sankt pēterburgu.

Šo rūpīgi izstrādāto plānu iz -
jauca viens misēklis. Tā kā mūs 
Rīgā gaidīja daudzi radi un kat -
ram gribējām atvest kādu dāvanu 
no Rietumu pasaules, līdzi stie-
pām trīs lielus kofeŗus. Pēdējā 
vilciena posmā konduktors ie -

1 Sastādīts no ceļojuma piezīmēm

2 Klusā balsī

teica nodot kofeŗus bagāžā. Do -
mādami, ka, tāpat kā lidmašīnā, 
tie ceļos līdz ar mums, daudz 
nedomādami, tos arī atdevām. 
Liels bija pārsteigums, kad, no -
nākuši Hamburgā, uzzinājām, ka 
bagāža ieradīsies ar citu vilcienu 
trīs vai četras dienas vēlāk.

Ceļojuma plāns bija izjaukts. 
Neatlika cits kā atsaukt rezer-
vācijas un meklēt citas iespējas. 
Toreiz uz Padomju Savienību vēl 
bija gaužām maz lidojumu. La -
bākais variants bija lidot ar 
«Finnair» no Hamburgas uz Hel-
 sinkiem un no turienes ar «Aero-
flot» uz Ļeņingradu. Sazvanījām 
piederīgos Rīgā un ziņojām par 
jauno plānu.

Ceļā no Hamburgas uz Hel-
sinkiem mums bija dīvains un 
neaizmirstams piedzīvojums. Lid  -
mašīnā blakus sēdēja jauns ho -
landietis, ar kuŗu mēs uzsākām 
sarunu vācu valodā. Viņš stāstīja, 

ka dodas uz Turku pie savas 
līgavas, lai ar viņu kopā pavadītu 
Ziemsvētkus. Mēs savukārt stās-
tījām, ka braucam uz «Lettland», 
pie Baibas mātes – arī uz Ziem-
svētkiem.

Jaunais cilvēks, brīdi klusējis, 
sāka runāt apmēram šādi: «Jā, es 
labi saprotu dažādus cilvēkus un 
viņu apstākļus. Man nesen ga  dī-
jās noklausīties televīzijā intervi-
ju ar kādu jaunieti no jūsu dzim-
tenes. Viņš stāstīja, kā viņš un 
viņa māte kāda liela sniegputeņa 
laikā esot nomaldījušies un tiem 
draudējusi nāve no aukstuma un 
novārguma. Tad māte lūgusi 
jaunekli, lai tas viņu nogalina un 
pārtiek no viņas miesas un asi-
nīm, un šādi izglābjas. Jā, es varu 
jūs saprast ...».

«Apstākļi var cilvēkus piespiest 
uz visu,» viņš vēl domīgs piebil-
da. Pa starpu jau bijām aptvēruši, 
ka viņam vārds «Lettland» (kuŗu 

viņš nezināja) skanēja kā «Lap-
land», kas, viņaprāt, varēja būt 
mūsu ceļa mērķis. Varēja smie-
ties vai raudāt – tomēr izvē lē-
jāmies pirmo.

Helsinkos mūs gaidīja jauns 
pārsteigums. «Aeroflot» savu pa  -
re dzēto lidojumu bija atsaucis, 
nākamais būšot tikai pēc pāris 
dienām. Zaudējām vēl divas no 
Rīgai paredzētajām dienām, tās 
pavadot aukstā, tumšā Helsinku 
viesnīcā. Vēl nepatīkamāk bija 
tuviniekiem, kuŗi bija devušies uz 
Ļeņingradu mūs sagaidīt. Tiem 
nācās tukšā atgriezties Rīgā. 

No viesnīcas Helsinku lidostā 
ieradāmies pāris stundas pirms 
paredzētā izlidošanas laika. Rak-
stījām dažas pasta kartītes un 
ievērojām, ka mūsu kofeŗi ir 
vienīgie uz bagāžas ratiņiem. Vai 
tiešām mēs varētu būt vienīgie 
pasažieri? Vai lidojumu atkal ne -
atsauks? Bet pamazām sāka ie -
rasties vēl viens otrs pasažieris, un 
mēs ausījāmies saklausīt, kādās 
valodās tie sarunājas. Ierodas 
bars somu, bet tie dodas uz Mal -
jorku. Pareizs virziens ziemas 
vidū! Tad daži, kas, šķiet, būs 
mūsu ceļa biedri. Vispirms trīs 
labi «noformēti» vīri ar jauniem 
spīdīgas plastmasas kofeŗiem – 
tie sarunājas krieviski. Mums pie -
biedrojas somu diplomātu pāris ar 
aizzīmogotu diplo mā tiskā pasta 
saini pie rokas. Ierodas bariņš 
jaunu cilvēku, kuŗi iz  ska tās pēc 
Čē Gevāras (Che Gue  va ra) un 
runā spāniski. Revolūcionāri ceļā 
uz apmācībām?

Pēc pases kontroles jau sara-
dies paprāvs un raibs bars. Dzird 
somu, krievu, spāņu, vācu valo-
du un mēs – cik spējam – pie -
maisām arī savējo. Sakāpjam 
«Aeroflot Metropol» lidmašīnā, 
apkalpe atledo spārnus, un drīz 
jau esam virs biezas mākoņu kār-
 tas, kas izskatās kā milzīgas sniega 
kupenas. Virs mākoņiem spīd koša 
saule un kož acīs. Ap pulksten 
14:00 (Ļeņingradā jau 15:00) 
stjuarte atnes azaidu – gardas 
somu sviestmaizītes, ko noskalo-
jam ar labu somu alu.
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SUMINOT MAIJU GRENDZI KLĪVLANDĒ

Vēlreiz satiekamies pie VĀRDA

ANDA SŪNA COOK

Saulaina kā pati saulīte, ar 
saprātīgu domāšanu un vien-
mēr izpalīdzīga – tāda ir mūsu 
Maija. Viņa ir mūsu Maija, jo 
nav pasākumu nedz cilvēku, ar 
kuŗiem viņa nebūtu sadarboju-
sies un kam dāsni veltījusi savu 
padomu un čaklās rokas. 

Kā gan atzīmēt viņas 90 gadu 
svētīgo mūžu, ko izsmeļoši jau 
aprakstījis Artūrs Rubenis 
2017.g. 15. – 21. jūlija izdevumā 
Laiks?

Man visbiežākā sastrādāšanās 
ar Maiju ir bijusi Klīvlandes 
latviešu koncertapvienības iet-
varos. Jāsakārto programma nā -
košam koncertam, jācep rupj-
maize kafijas galdam, jāatrod 
naktsmājas māksliniekiem – 
kas lūgts, top darīts. Visno zī-
mīgākais Maijas devums kon-
certapvienībai ir viņas rediģē-
tais 50 pastāvēšanas gadu sako-
pojums „Mūzikas mozaīka” – 
mūzikas mākslinieku iecienīta 
grāmata.

Klīvlandes koncertapvienību 
uztur maza grupiņa darbi nie  ku, 
kuŗi uzaicināja Maiju svinēt 
viņas dzimšanas dienu jaukajā 
restorānā Ventos Eri ezera 
krastā. Nebija paredzētas ru -
nas, bet Ilona Ķīsis bija izcepusi 
kliņģeri, visi klātesošie parak-
stīja apsveikuma kartīti un pa -
sniedza to jubilārei ar skaistām 
sarkanām rozēm. Es diemžēl 
biju sasirgusi un nevarēju pie-
biedroties, bet pēc nostāstiem 

zinu, ka dzirkstoša vīna ie  spaidā 
dzirkstīja omulīgas sarunas.

Arī citas Klīvlandes orga-
nizācijas, draudzes Dāmu ko -
mitejas Baibas Apeles uzai ci-
nātas, rosījās uz Maijas sumi-

norādījumiem, kā vislabāk pa  -
turēt to noslēpumā no Maijas, 
kuŗa vienmēr zina visu, kas 
notiek Klīvlandē, sanāksmes da -
lībnieki dodas prom un pie āra 
durvīm saskrienas ar... Maiju!

ziņas – viņa pārdod māju un 
pārvācās uz Čikāgu. Ak, tu 
dieniņ! Tāds spēriens nebija 
gaidīts, bet mūsu noslēpums 
palika neatklāts.

Svētdien, kā iepriekš noru-

Maija ar mācītāju Dr. Sarmu Eglīti un dēlu Pēteri ar kundzi Nancy Grendzi // FOTO: Ināra Liepa

Laris Krēsliņš Rakstnieku cēlienā Baltimorā, lasot tēvoča Jāņa 
Krēsliņa dzeju (attēlā pa kreisi) un lasot savējo (attēlā pa labi).

Laris ir mākslinieks, kurātors un dzejnieks. Dzīvo Filadelfijā. 

Sarakstījis trīs dzejoļu krājumus un vienu “novellu”. Top jauns 

krājums Miervalža paradīze un viencēliena luga Trauki. Viens no 

latviešu punk mūzikas grupas Mācītājs on Acid dibinātājiem.

uzkodu gardumiem. Ienākot 
zālē, Maiju sveica vairāk nekā 
60 labvēļu, vīna glāzes paceļot 
un dziedot vēlot augstu laimi. 
Viņa pati vēl joprojām apgalvo, 
ka pārsteigums izdevies.

Pēc Mācītājas Sarmas aizlū-
guma viesi vienojās kopējā 
dziesmā, un Baiba Apele uzai-
cināja klātesošos Klīvlandes 
organizāciju pārstāvjus izteikt 
apsveikumus. Ģeografijā izglī-
tojošs bija Ilgas Rubenes stāsts 
par Praulienas pagastu – vietu 
Vidzemē, kur Maijas šūpulis 
kārts –, un Artūrs Rubenis as -
prātīgi papildināja. Šo Ilgas sa   -
cerējumu. Artūrs Grava pa  ka-
vējās atmiņās no jaunības die-
nām Hersbrukas nometnē, kur 
iepazinis Maiju un arī savu 
iecerēto Ausmu, turpinot ko -
pējo draudzību visus ilgos ga -
dus Klīvlandē. Tad Baiba pa -
sniedza visu parakstīto Andas 
Cook sagādāto apsveikuma 
kar  tīti, vēlot, lai zied rozes, lai 
zied puķes Maijas dzīves celiņā. 
Vijolnieka Pēteŗa Brieža mūzi-
kālais sveiciens Līgas Zemes-
arājas klavieŗu pavadījumā ie -
lija sirdī, remdinot saldsūro 
noskaņojumu, domājot par 
Maijas pārcelšanos uz Čikāgu.

Zentas Apīnes ļoti gardais 
kliņģeŗa vijums atgādināja, kā 
Maijas dzīves celiņš Klīvlandē 
ir savijies ar mums visiem. 
Paldies Tev, Maija!

nāšanas pārsteiguma pēcpus-
dienu. Sanākot draudzes telpās, 
citu organizāciju pārstāvju gai-
šās galvas izdomāja pēcpus-
dienas norisi. Ar savstarpējiem 

Ko tad jūs te darāt? – viņa 
izsaucas. Laba pārbaude, kuŗa 
no mums ir attapīgāka! Bet 
šoreiz tikām šai neveiklībai pāri 
sveikā, jo Maijai bija jaunas 

nāts, pēc dievkalpojuma mācī-
tāja Sarma Eglīte aizkavēja 
Maiju,  kamēr apsveicēji pul-
cējās draudzes lielajā zālē pie 
balti uzklātiem galdiem un 

Laris Krēsliņš
No topošās dzejas grāmatas 
“Miervalža paradīze”

Būvēsim laivu.
Plūdi nāk.

Mēnestiņ’.
Ko tu man rādi.
Mēnestiņ’.
Ko tu mani dundē.
Dodi man spēku. 
Apgaismo taku. 

Es vienmēr.
Atbalstīšu.
Neiespējamo.

Meklēju atbildes.
Filmās.
Un Omas stāstos.

Ķimerēsim.
Caur šo.
Mīlestības posmu.
Bērzu eļļa.
Dod man spēku.
Ikdienā.
Ikvakarā.
Ikpēcpusdienā.
Iksapņos.

Visumam ir.
Dīvaini veidi.
Kā joki pasniegti.

Sapnī.
Ar Irmu Bērziņu.
Staigāju caur čaumalām.
Viņa turēja manu roku.
Un es viņas.

Voldemārs Avens

VECRĪGA

Nemosties, večiņ,
Nav jau to vērts.
Neesmu te dzimis,
Ne skolā gājis.
Man mugurā cita vadmala.
Vaibsti no ziemeļu pamales.
Ciemos esmu atnācis
Tavus vecos lindrakus pacilāt.
Tavu raupjo seju apglāstīt –
Akmeņu bruģi,
Dakstiņu jumtus,
Zaļo skārdu, torņus, vārtus,
Burtot šauro ielu vārdus.
Piedod man manu svešumu,
Par manu ziņkāri.
Kad prom došos,
Varbūt kaut kas pailks pāri.
Mīlet jau nav grēks.
Esmu tikai cilvēks
No ASV.
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A TALE OF SONG FESTIVALS,
FOLK DANCING AND MEMORIESGUNARS

FRICSONS

Atsaucoties uz mūsu 

Ņujorkas speciāl korespon-

dentes publi kā ciju Laiks 

2017. g. 27. numurā, pie -

vienojam divus attēlus no 

sarīkojuma, kas no redakci-

jas neatkarīgu iemeslu dēļ 

„bija aizkavējušies ceļā”. Ar 

raksta autores svētību tos 

publicējam atsevišķi, jo fo -

to attēlos ir ie   mū žināts sva-

rīgs brīdis Ērika Rais tera 

pieminās fonda vēsturē – 

vadības grožu nodošana 

jaunās paaudzes literārajām 

un sabied riskajām darbi-

niecēm.

Vēlreiz par Ērika Raistera piemiņas fonda
gadskārtējo sarīkojumu

(Continued from no. 28)

My good friend, Valdis Puriņš 
and I sang the night away. One 
folk song after another. Valdis 
could sing, but I can’t say that I 
was a candidate for the excep-
tional choirs led by Mr. Zuika in 
Kalamazoo. 

As Valdis and I roasted a 
marshmallow or two and drank 
water, a few counsellors came 
and went, taking turns, much 
aware of their camp responsibili-
ties. Among them was Andris 
Kārkliņš, known in later years as 
El Letton. Back then he was still 
practicing on his guitar. 
Unfortunately, he passed away in 
Latvia a few years ago.

My wife Maija and I, with our 
love of song and years of folk 
dancing, now long ago, have 
been fortunate to attend three 
Song Festivals in Latvia, 1998, 
2008 and 2013. Each time we 
watched the six hours or so 
parade of brightly clad, smiling 
singers and dancers from villages, 
towns and cities from across 
Latvia wind through Riga. 

The main concert at Mežaparks, 
Forest park, lasted for hours. 
Mežaparks is an outdoor venue 
in the Riga suburbs with a huge 
stage and a festive atmosphere. 
Food and drink stands circle the 
outer perimeter of what is basi-
cally a large fruit bowl slanted 
downhill with a stage carved in 
at the lower end. Listening to 
thousands of singers and looking 
around at many more thousands 
of spectators, hearing “Dievs, 
svētī Latviju” and “Saule, Pēr -
kons, Daugava” in my homeland, 
sent powerful emotions over me.

I don’t have the attendance 
count for the last time we went in 
2013, but according to what I 
read, the Mežaparks, Forest Park 
bowl, will seat 35,000 plus stand-
ing room for 25,000 in 2018. 
They are expecting 1600 choirs, 

dance groups and music groups. 
The number of singers will be 
around 11,000.

And the thousands of singers 
like an army of Energizer 
Bunnies never quit. After the 
official part of the concert con-
cluded, the second concert more 
informal, more folk songs and 
current songs, began. The sing-
ing groups stayed on stage and 
sang well into the early morning 
hours. 

Truly a dedication to music!
In 2008, after the official con-

cert, we had to catch a ride and 
leave Mežaparks. I happened to 
wander into Rīga’s old town 
shortly after, and voilà! There 
was a large TV screen, more like 
a movie screen, that showed the 
singing until the early morning 
hours. Bleacher seats were set up 
in the square. We watched and 
listened for hours. In 2013, we 
stayed and listened to the singers 
well into the night.

“PŪT, VĒJIŅI,
DZEN LAIVIŅU”,

A SONG FOR AN 
EMOTIONAL 

JOURNEY
As it did in Baltimore, ”Pūt, 

vējiņi, dzen laiviņu, aizved mani 
Kurzemē”, has always made me 
nostalgic. “Blow ye winds, push 
our ship to the shores of 
Kurzeme” is a memorable song 
not only for me but for the thou-
sands of Latvians who fled Latvia 
as WW II was ending. 

Kurzeme was the region of 
Latvia from which many of us 
left our home land. While “Pūt, 
vējiņi” is a timeless folk song, it 
was a song of hope and longing 
in Germany. We had escaped the 
return of communism to Latvia 
and were living in foreign lands, 
yet hoping some day soon return 

home to our families, friends, 
careers and future.

As a young boy in Germany 
after the war, 1945 to 1950, and 
then growing up in the Latvian 
community in Grand Rapids, 
Michigan of the 1950s, folk danc-
ing and singing was a foundation 
for us, immigrants that gave us 
stability and hope. I remember 
the powerful emotions flowing 
around me in Germany and 
those early years in America when 
patriotic songs, ”Dievs, Svēti Lat-
 viju”, ”Daugav’ Abas Malas” and 
”Pūt, Vējiņi” were sung at the 
many Latvian gatherings and 
celebrations. Name’s day, an im -
portant day for Latvians, and 
birthday celebrations might end 
up as hour after hour of song 
after song, so ingrained in us was 
the tradition of song.

In the 1950s of my youth, the 
18th November remembrances 
and the New Year’s Eve celebra-
tions at the Latvian Association 
in Grand Rapids were particu-
larly touching. Minutes after the 
New Year had rushed in, after 
hugs and kisses and wishes of 
“Priecīgu Jauno gadu” (Happy 
New Year) and “Daudz Laimes” 
(A lot of luck for the new year), 
the Biedrības priekšnieks Anatols 
Meiers (Grand Rapids Latvian 
Association President) took the 
floor and a hush settled over the 
crowded room. 

The rectangle-like third floor 
of the Latvian Association build-
ing on Bridge Street, demolished 
long ago to make way for the 131 
freeway, was filled with well-
dressed, Sunday best Latvian 
immigrants. Seated at long tables 
with just enough room for a 
smallish dance floor, we all wait-
ed eagerly for the New Year’s 
speech.

Most of us, the young people 
had stopped playing our games 
in the hallways and stair wells. 
We were sitting or standing at 

one end of the rectangle like 
room, usually near the doorway, 
which led to the three flights of 
stairs. The building was old and 
narrow, and the floor was 
squeaky. I had heard the grum-
bling that if too many couples 
went out on the dance floor to do 
the polka, the floor would give 
way and the dancers would end 
up in the second-floor kitchen or 
crash on through to the first floor 
and land on the stage. The stage 
had already been christened by a 
half dozen or so plays put on by 
the local Latvian actor group, 
and a few Christmas celebra-
tions, called Eglītes vakars 
(Christmas tree evening). 
Among the annual Eglītes vakars 
was one for the Latvian school 
and another for the girl and boy 
scout troop. Both were rich in 
skits, songs and deklamācijas, 
recitals of Latvian poems.

As I waited for the New Year’s 
speech by the Biedrības priekš-
nieks to begin, his eyes locked on 
mine. Why was he staring at a 
thirteen-year-old, I wondered? I 
felt his eyes bore deeply into me, 
but in seconds, his gaze had 
moved on and he had locked his 
firm gaze on my friend sitting 
next to me. As the Biedrības 
priekšnieks directed his passion-
ate speech at the youth of the dis-
placed persons, our parents and 
grandparents, he captured one 
after another of us, young people 
with his eye, and continued to do 
so as he spoke.

“Latvia will be free soon,” he 
said. “You have to be ready.” He 
looked at me again. “You will go 
back to your homeland, Latvia.” 
That was exactly what my father 
kept saying. “You will be the ones 
that will re-build our country.” 
Me, re-building Latvia was exactly 
what my mother kept telling me. 
“We are counting on you.” Gulp.

As we sang “Dievs, svētī Lat-
viju” and “Pūt, vējiņi” after his 

speech that New Year’s Eve, the 
tears flowed freely around the 
room. 

A lot of things have changed in 
the sixty years since those sad but 
hope-filled days of the 1950s. My 
homeland, Latvia regained inde-
pendence. In America, more and 
more Latvians disappeared from 
Latvian activities, joining our 
friends, those long-gone folk 
dancers who we had grown up 
with. Over the years, a few 
Latvians, young and old, moved 
back to Latvia, including one of 
my MSU college roommates, 
Valdis Bērziņš. Many of us go to 
Latvia to visit friends or relatives 
or simply return to our roots and 
enjoy the countryside and cities, 
listen to Latvian spoken on the 
streets, and, in my case, eat more 
pīrāgi. 

Some of us have made new 
friends in Latvia. Our daughter 
has a good friend in Madona and 
has visited her several times. This 
week, she took her twelve and 
ten-year-old children to Latvia to 
spend time with her friend and 
her aunt in Rīga. They and my 
other two grandchildren have 
been going to the English-
speaking Latvian camp run by 
the New York Latvian Church in 
the Catskills for the past five 
years. Our son and daughter 
have worked at the camp and our 
oldest grand-son does now. 

And of course, beside the 
Catskills, there is Gaŗezers, in 
Michigan, a firm and concrete 
Latvian center of activity that 
hopefully will help keep the 
Latvian dream, heritage, tradi-
tion, culture and language, alive 
in the United States for many, 
many more years. And kudos to 
the hard workers, from Song 
festivals and summer camps to 
Latvian activities and communi-
ties, who help keep the spirit of 
Latvia alive!

Pēc sarīkojuma. No kreisās: Dace Rudzīte, Eleonora Šturma, 
Anita Bataraga, Bitīte Vinklere Bluķis, Sarma Muižniece Liepiņa, 
Rita Gāle // FOTO: Jānis Students

Rita Gāle un Eleonora Šturma nodod Fonda vadības grožus 
Anitai Bataragai un Sar mai Muižniecei Liepiņai // FOTO: Jānis 
Students
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Trimdas bērnu bērns Amanda JātnieceASTRĪDA
JANSONE

Trīs asprāši jau iesūtījuši savus priekšlikumus
šā atraktīvā attēla parakstam, un redakcija gaida vēl.

Publicējam iesūtītos.

***

„Pagrīdes locekļu kolektīvs”.
Ivars Galiņš, Bostonā

***

“Nē, es nekādā ziņā neatklāšu,
kas bija mani modeļi šai skulptūrai”.

Jānis Reveliņš, Čikāgā

***

„Tur bij` slaidas kājas,
gaŗas kājas īsos bruncīšos,

Tur bij` kājas mazām spalviņām
un augstos papēžos.

Ja pa starpām kāda gadījās
kā nocirsts telefonstabs –

Visā visumā uz augšu paskats
vienmēr bija labs...”

(No Alberta Legzdiņa dziesmas 
„Kurpniekzeļļi”)

Elvīra Cimermane, Valmierā

***

Visi trīs noteikti saņems grāmatu, veltes,
kā solīts, – jo pirmie! Rakstiet arī jūs!

Red.

Kas tas ir?

Ar Amandu satiekos skaistā 
vasarīgā dienā. Viņa nodarbo-
jas ar divu bērnu audzināšanu 
un savu iztiku Latvijā pelna ar 
tulkošanu. Amandu pazīstu jau 
no Amerikas laikiem, kad abas 
diezgan bieži piedalījāmies 
Gaŗezera 3x3 nometnēs. 
Amanda stāsta: 

Mana mamma ir dzimusi 
Daugavpilī, bet viņas mamma ir 
no Dignājas. Mans tēvs ir vācu 
izcelsmes amerikānis. Viņa tēva 
ģimene nāk no Polijas-Vācijas 

robežas, bet māte ir no Ha -
noveras. Manai mammai bija 
tikai četri gadi, kad 1944. gadā 
izbēga no Latvijas. Kopā ar 
vecākiem viņa nonāca Gēstahtā. 

Arī es ilgus gadus pavadīju tai 
pašā nometnē, bet tā kā esmu 
deviņus gadus vecāka, nepazinu 
nevienu no Amandas ģimenes. 
Kad no nometnēm cilvēkus 
sāka pārvietot pa citām zemēm 
viņu ģimene nonāca Amerikā 
Aijovas štatā. Kādu laiku viņi 
nostrādāja laukos pie saim-

niekiem, un, kad bija nostrādāts 
nepieciešamais laiks, pārcēlās 
uz tuvāko, lielāko latviešu cent-
ru – uz Mineapoli. 

Mana mamma tur iestājās 
universitātē un studēja vācu 
valodu, turpat studēja arī mans 
tēvs. Tur viņi iepazinās, abi 
kļuva par skolotājiem, daudzus 
gadus abi mācīja vācu valodu 
vidusskolā. Netālu no Minea-
poles, laukos 1970. gadā pie-
dzimu es, visu agro bērnību no -
dzīvoju tur. Tiku uzaudzināta 

latviešu valodā. Valodas man 
vienmēr ir interesējušas. Lat-
viešu skolai pa  rallēli es gāju 
amerikāņu skolās un pēc viduss-
kolas beigšanas iestājos Min-
steres latviešu ģim  nazijā, un 
varbūt arī tāpēc ta  gad esmu 
Latvijā. Mana studiju bied rene 
un draudzene Līga Jāt  niece arī 
tagad dzīvo Lat vijā. Pēc dažiem 
gadiem es apprecējos ar Tomasu 
Jātnieku. Viņš latviski runāja 
diezgan vāji, bet tas viņam in -
teresēja, un ar laiku viņš iemā-

Tomasa atzīšanās mēs izlēmām 
šķirties, un Tomass palika 
Amerikā. Kādu laiku bērni visu 
vasaru pavadīja Amerikā, bet 
tagad to vairs negrib darīt. 

Amerikā pavadījām Ziem-
svētkus, bet vasaru pavadīsim 
šeit. Jānis gan aizbrauca uz 
Ameriku, viņš tagad pirmo gadu 
Techniskajā universitātē studē 
architektūru. 

Te, Latvijā, dzīvo daudzi, kas 
man ir pazīstami no Amerikas, 
un te ir arī draugi, ko iepazinu 
Minsterē. Es tagad dzīvoju kopā 
ar vienu no Minsteres drau  giem. 
Viņš ir dzimis un audzis Vācijā, 
viņš nāk no mācītāja Urdzes 
ģimenes. Mēs bijām vienā klasē, 
un jau ģimnazijā sadrau dzē-
jāmies. Mums bija ļoti saliedēta 
klase. Kad mēs atbraucām uz 
Latviju,  atkal satikāmies un sa -
draudzējāmies. No manas Min -
steres klases te ir diezgan daudzi. 
Es te arvien vairāk un vairāk 
esmu iesakņojusies. Pirms pie -
ciem gadiem mēs arī nopirkām 
mazu mājiņu pie Tukuma. Tur 
ir tikai viens hektārs zemes un 
dārzs, un lauki, un mums nekā 
vairāk arī nevajag,  tagad arvien 
biežāk visu vasaru pavadām 
šeit. Pa ziemu mēs dzīvojam 
Torņkalnā. Te es dabūju zināt, 
ka Laimai jau ir pašai savs 
draugs, un viņi bieži iet dejot.

 Kāpēc es atbraucu uz Latviju? 
Vispirms tas ir manas latviskās 
audzināšanas iespaidā. Latvijā 
man ir tikai divas aizraušanās – 
mūzika un folklora,  ar abām es 
te nodarbojos. Pirmos gadus es 
te biju iesaistījusies folkloras 
kopā „Savieši”, tad pati kļuvu 
par vadītāju šai grupai un 
astoņus gadus to vadīju. Tagad 
es atkal mazliet esmu saistīta ar 
folkloru, bet ne vairs tik aktīvi. 
Folklora man ir ļoti tuva. Ilgus 
gadus es biju iesaistīta dziedātāju 
grupā „Teiksma”, kas man ļoti 
patika. Tad man ļoti patika 
mūsu „Lini”, arī šai grupā es biju 
vairākus gadus. Manas paaudz-
es trimdiniekiem šeit ir bērni vai 
nu vecāki par manējiem, vai 
jaunāki par manējiem, ar vi -
ņiem gan es neesmu varējusi 
iepazīties un iedraudzēties, bet 
man draugu pietiek tāpat. 

Kad es jautāju Amandai, vai 
viņa spēj iedomāties savu dzīvi 
Amerikā, viņa nav īsti droša.  
Ferma, kur viņa ir dzimusi un 
viņas vecāki dzīvo vēl tagad, 
viņai ir ļoti mīļa vieta, un viņa 
apgalvo, ka viss ir atkarīgs no 
apstākļiem Latvijā. Ja te vairs 
nepatiks, viņa ir gatava braukt 
atpakaļ. Tas gan nenotiks tik 
drīz: Jāatzīst, ka aiz braukt no 
Latvijas man būtu ļoti, ļoti žēl.

ļoti latviskā garā. Tēvs nepre-
tojās, ka mani tā audzina, viņš 
bija pārliecināts, ka bērnam 
katra valoda ir svarīga. Man ir 
arī brālis, kas ir trīsarpus gadus 
jaunāks par mani. Arī viņš ir 
starp latviešiem, bet viņš nav tik 
aktīvs kā es. 

Mūsu sarunai pievienojas 
Amandas meita Laima, kas ir 
trimdas bērna mazbērns, viņa 
pa reizei papildina savas mam-
mas stāstīto. Viņa jau tūlīt 
pasaka, ka Latvijā viņai ļoti 
patīk, patīk arī viņas brālim 
Jānim. Viņa no bērnu dārza līdz 
devītajai klasei Mineapolē ir 
gājusi latviešu skolā.

Tālāk turpina Amanda. Viņa 
pastāsta, ka dienišķo iztiku te 
pelna tikai ar tulkošanu, turklāt 
tulko tikai no latviešu uz angļu 
valodu. Mana vecāmamma 
dzīvoja pie mammas māsas 
Elgas, un nedēļas nogales mēs 
gandrīz vienmēr pavadījām tur. 
Tādēļ arī vecaimammai ir lieli 
nopelni mūsu latviskajā audzi-
nāšanā. Mamma mūs ne tik 
daudz virzīja uz pareizo grama-
tiku, bet pievērsa uzmanību tieši 
komunikācijai. Ar mammu mēs 
runājām tikai latviski, pat tad, 
kad braucām pie tēva amerikāņu 
radiem. Mēs gājām tai pašā 
skolā, kur strādāja mūsu mam-
ma, un, ja mēs gaitenī satikā-
mies, sarunājāmies latviski. Mēs 
to darījām dabiski un labprā-
tīgi. Es izvēlējos studēt lingvis-
tiku, un tas varbūt man palīdz 

cījās diezgan labi. Tad mums 
piedzima bērni – Jānis 1997. 
gadā un Laima 2000. gadā. 
Tolaik mēs dzīvojām Minesotas 
vidienē, kur Tomass dabūja ve -
terinārārsta darbu.

Uz Latviju bijām atbraukuši, 
pirms apprecējāmies, un jau 
toreiz prātojām, ka varētu pār -
celties uz šejieni. Es jau te biju 
bijusi arī iepriekš. Kad jau bija 
piedzimusi Laima, kādā otrā 
gadā nopirkām te zemes gabalu, 
gribējām celt māju. Tad Tomass 
izdomāja, ka viņš uzsāks savu 
praksi un es vienu gadu ar bēr-
niem nodzīvošu Latvijā viena. 
Tai laikā mana māsīca Zinta jau 
dzīvoja Latvijā, mēs noīrējām 
mazu dzīvoklīti. Man tas bija 
ļoti grūts gads, jo es nevarēju 
atrast darbu. Tajā gadā Tomass 
atbrauca ciemos uz Ziem svēt-
kiem un paziņoja, ka viņam ir 
draudzene, kas palīdz viņam 
praksē un ka viņš grib šķirties. 
Arī tas padarīja manu pirmo 
gadu Latvijā ļoti sarežģītu un 
grūtu. Tagad es par to varu pa -
smieties, un es domāju, ka viss 
notiek uz labu. Tad mēs vasaras 
pavadījām Amerikā, jo bērni 
nevarēja no tēva tik viegli iz -
šķirties. Bet tagad mēs to darām 
arvien retāk, jo tas nav lēti. 
Vairākus gadus es prātoju, vai 
braukt atpakaļ, vai ne, bet tagad 
par to domāju arvien mazāk. 
Nu tagad es domāju, ka palikšu 
vēl uz vienu gadu. Tagad vairs 
par to nerunāju, jo drīz vien pēc 
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Latvijas satelīts 
Venta-1 kosmosā 

Latvijas pirmais mākslīgais Ze -
mes pavadonis Venta-1 nogādā -
jis kosmosā prototipu nanozon-
dei, kādu britu zinātnieka Stīve-
na Hokinga un Krievijas miljar-
diera Jurija Milnera projektā 
Breakthrough Starshot paredzēts 
palaist uz Centaura Alfas zvaig - 
z nāju, vēstī portāls Business In -
sider.

Šis nanozondes prototips, ku - 
ŗ am dots nosaukums Sprite, ir 
dažus milimetrus biezs un tā iz -
mērs ir 12 kvadrātcentimetru. 
Tam ir Saules baterijas, centrālais 
procesors, antenas, žiroskops un 
magnētiskā lauka mērītāji. Viens 
šāds nanozondes prototips ir pie-
stiprināts pavadonim Venta-1, 
bet otrs ‒ Italijas satelītam Max 
Valier, kā arī vēl četri prototipi 
atrodas Max Valier iekšpusē. Abi 
šie pavadoņi 23. jūnijā tika no -
gādāti kosmosā ar Indijas nesēj-
raķeti PSLV-C38.

Projekts Breakthrough Starshot 
informējis, ka ar nanopavadoņu 
prototipiem tiek uzturēti radio-
sakari no Zemes stacijām Kali-
for nijā un Ņujorkā, kā arī ar tiem 
sakarus uztur radioamatieŗi.

***
Ārlietu ministrija 

piedalās ceļa kartes
 Latvijas simtgadei radīšanā
30. jūlijā Latvijas Nacionālajā 

bibliotēkā Ārlietu ministrijas par -
lamentārā sekretāre Zanda Kal-
niņa-Lukaševica piedalījās pir-
ma jā Eiropas Latviešu kongresā 
un Pasaules latviešu konferen - 
cē, kas norisinājās kongresa ie -
tvaros. Šī tikšanās līdz ar citām 
aktuālitātēm diasporas jomā vei-
do pagrieziena punktu diasporas 
polītikas attīstībā.

“Šajās dienās tika radīta ceļa 
karte Latvijas simtgadei. Arī Ār -
lie tu ministrija ir gatava pie -   
vie not savu artavu tai,” sacīja 
par lamentārā sekretāre. Z. Kal-
ni ņa-Lukaševica informēja, ka ir 
panākta vienošanās ar Ministru 
prezidentu, ka financējums dias-
poras atbalstam turpmāk valsts 
budžetā tiks iekļauts kā ikgadēji 
pamatizdevumi jeb bazes finan-
cējums. Tas dos stabilitāti, iespē-
ju plānot ilgtermiņa projektus  
un pārtrauks līdzšinējo neno-
teiktību. Parlamentārā sekretāre 
arī uzsvēra, ka ir pieņemts kon-
ceptuāls lēmums par diasporas 
polītikas darba koordināciju Ār -
lietu ministrijas paspārnē. “Tāpat 
esam vienojušies, ka tiks būtiski 
palielināts financējums izglītības 
jomas projektiem. Latviešu skoli-

ņas, mācību materiāli, grāmatas, 
atbalsts pedagogiem ir viena no 
svarīgākajām ikdienas aktīvitā-
tēm. Izšķirīga loma latviešu valo-
das un kultūras saglabāšanā lat-
viešiem visā pasaulē jau gadu 
desmitiem ir bijusi nedēļas no -
gales skolām. Vasaras vidussko-
las Gaŗezerā un Austrālijā ir fe -
nomens, kuŗa saglabāšana ir visu 
mūsu interesēs. Savukārt Eiropā 
pēdējos gados intensīvi veidojas 
jaunas nedēļas nogales skolas, to 
skaitam sasniedzot jau 72. Dau-
dzi simti brīvprātīgo skolotāju 
ziedo nedēļas nogales šim dar-
bam, kas noteikti pelna mūsu 
sirsnīgu pateicību.”

1985. gadā Baltijas Brīvības un 
miera kuģis devās braucienā gar 
Baltijas valstu krastiem, lai paus-
tu, ka sapnis par neatkarīgu Lat-
viju nav tikai nesasniedzams sap-
nis, utopija, bet ir reāli sasnie-
dzams mērķis, kura labā jāstrā-
dā. Saistībā ar to Z. Kalniņa-Lu -
kaševica uzsvēra: “Tā  ir daudz 
mazāka utopija – domāt, kā Lat-
vijai kļūt par veiksmīgāko valsti 
pasaulē, nekā tas bija cerēt uz Lat-
vijas neatkarības atgūšanu pirms 
dažiem desmit gadiem. Latvieši 
Latvijā un latvieši ārpus Latvijas, 
liekot kopā neatlaidību un nepa-
došanos, darbus un sapņus, at -
jau noja Latvijas valstiskumu, brī-
vību, demokratiju, atvērtību. Ta -
gad ir nākamais uzdevums – 
izveidot Latviju par patiesi izci - 
l āko valsti pasaulē.” Parlamentā -
rā sekretāre arī akcentēja, ka  
“šajā darbā tikpat liela loma ir arī 
katram ārpus Latvijas dzīvojo - 
š am pilsonim. Simtgades ceļa 
kar te noteikti kalpos šajā svarī-
gajā ceļā.”

***
Aicina stiprināt diasporas 

profesionāļu sadarbību 
27. jūlijā Saeimā Ārlietu mi -

nistrijas parlamentārā sekretāre 
Zanda Kalniņa-Lukaševica pie-
dalījās Eiropas Savienības (ES) 
un citās starptautiskajās organi-
zā cijās strādājošo latviešu nefor-
mālās sadarbības forumā, kuŗā 
tika diskutēts par labākajām sa -
darbības formām ar ārpus Lat-
vijas strādājošiem profesionā - 
ļ iem Latvijas interešu pārstāvībā. 

Sarīkojuma atklāšanā parla-
men tārā sekretāre Z. Kalniņa-
Lukaševica uzsvēra, ka Latvijai, 
kļūstot par starptautisko organi-
zāciju dalībnieci, auga arī tajās 
strādājošo Latvijas pilsoņu skaits, 
īpaši jau ES un ANO.  Zināms, ka 
šogad, piemēram, Eiropas Komi-
sijā Briselē ir nodarbināti ap -
tuveni 280 latviešu, ES Padomes 
ģenerālsekretariātā – 64, Eiropas 
parlamentā – 139, ES tiesā Luk-
semburgā – 49, ES Ārējās darbī-
bas dienestā – 8.  “Mēs  zinām, 
cik svarīga var būt informācija, 
padoms, sadarbošanās. Domāju, 
daudz esam mācījušies arī no 
citu dalībvalstu pārstāvjiem, kā 
uzturēt kontaktus ar savas valsts 

Gvardes organizētajās apvie no-
ta jās sauszemes un gaisa spēku 
mācībās Northern Strike 2017 ASV, 
Mičiganas pavalstī Greilin g as un 
Alpenas poligonos. 

Latviju mācībās pārstāv gaisa 
atbalsta kontrolieŗi un uguns 
atbalsta grupa, kā arī Zemessar-
dzes 4. brigādes kājnieku vads, 
kas integrēts Dānijas bruņoto 
spēku rotā. Mācībās piedalās vai-
rāk nekā 5000 ASV un sabiedro-
to valstu kaŗavīru un jūras kāj-
nieku. Mācības sniedz iespēju 
kaŗavīriem trenēties veikt plaša 
mēroga operācijas ar gaisa, jūras 
un sauszemes elementu integrā-
ciju, sinchronizējot uguns atbal-
stu, tai skaitā tuvā gaisa atbalstu, 
un sadarbojoties starptautiskā 
vidē.

***
Latvijas vēstnieks Kanadā par  
Kanadas kaŗavīriem Latvijā 
Pirms tika pieņemts lēmums 

par Kanadas spēku izvietošanu 
Latvijā, zināšanas par Latviju bija 
daudz mazākas, bet tagad Kana-
das kartē Latvija no ļoti maza 
punktiņa ir kļuvusi daudz izteik-
smīgāka un nozīmīgāka, sarunā 
ar aģentūru LETA sacīja Latvijas 
vēstnieks Kanadā Kārlis Eichen-
baums (attēlā).

Viņš norādīja, ka Kanadas sa -
biedrība arvien vairāk vēlas gan 
zināt, gan arī saprast Latviju, un 
apliecināja, ka Kanadas militā ra-
jiem spēkiem nav nekādu šau bu, 
ka tie atrodas pareizajā vietā un 
“pareizajā pusē”. Pēc vēstnieka 
domām, Latvijas un Kanadas div-
pusējās attiecībās svarīga lo  ma ir 
arī noslēgtajam Kanadas un Ei -
ropas Savienības (ES) Visaptve-
rošajam ekonomikas un tirdznie-
cības nolīgumam (CETA), un, 
padziļinoties abu valstu biznesa 
attiecībām, Kanadas investīcijas 
varētu vēl plašāk ienākt arī 
Latvijā.

***
Par “oligarchu lietas” 

parlamentārās izmeklēšanas 
komisijas vadītāju ievēlēta 

Sudraba
Saeima ārkārtas sēdē 27. jūlijā, 

pēc plašām debatēm, apstipri-
nāja “oligarchu sarunu” parla-
mentārās izmeklēšanas komi si-
jas sastāvu. Tas atbalstīts, 86 de -
putātiem balsojot par, bet diviem 
pret. Par izmeklēšanas komisijas 
vadītāju apstiprināta deputāte 
In  guna Sudraba (No sirds Lat vi-
jai). 

 Žurnāls IR, turpinot rakstu seriju par Rīdzenes sarunām, 
intervējis Valsts prezidentu Raimondu Vējoni, lūdzot izteikt vie-
dokli par sabiedrību satraucošajiem jautājumiem. Mūsu lasītāju 
ieskatam neliels fragments no intervijas.

Sapulcei pie Pils jūs teicāt, 
ka esat vienā laivā ar sanāku-
ša j iem, kuŗi prasīja Dūklava 
un Auguļa at kāp šanos. Vai šiem 
mi  nistriem jāatstāj amats?

Ikvienam ir jāizvērtē sava rī -
cī ba un atbildība šajās saru - 
nās. Pro  tams, jebkuŗam cilvē - 
k am, ja viņš kaut kādas neli - 
ku mības dar bības ir veicis, esot 
valsts amatpersonai, tā [at -  
kāp šanās] būtu loģiska rīc ī ba. 
Mums jāiet uz Rietumu praksi ‒, 

ka tajos brīžos, kad uz polītiķi tiek mesta ēna, viņš paiet malā līdz 
brīdim, kad tiek skaidrībā, kā tas ir vai nav bijis. Mums šī prakse vēl 
pilnā mērā nedarbojas.

Manuprāt, visas šīs sarunas, šī situācija [ar sarunu publicēšanu] 
liecina, ka esam zināmu pārmaiņu priekšā vai esam sākuši pār -
mai ņas. Jo mainās paaudzes, mainās ne tikai cilvēki, kas ir biznesā 
un kultūrā, bet arī polītikā cilvēki sāk mainīties ‒ kuŗi ir jaunāki, 
apguvuši izglītību arī ārzemēs, un viņiem ir citāds priekšstats par  
to, kā jānotiek lietām, kādai jābūt polītiskajai kultūrai. Manuprāt, 
šis  ir jāvirpina  tālāk, lai mēs Latvijā tiešām pārietu uz jaunas pa -
kā pes polītisko kultūru.

Vai Lembergam jāpaliek ZZS apvienībā un valdības koalicijā?
Viņam ir līgums par sadarbību ar ZZS, un viņš līdzdarbojas ZZS 

valdes sēdēs. Nu, viņš līdzdarbosies tik ilgi, kamēr būs šis līgums. 
Līgums parasti tiek slēgts no vēlēšanām līdz vēlēšanām.

Vai savus domubiedrus, Zaļās partijas biedrus, mudināsiet 
pārtraukt sadarbību ar Lembergu?

Nu, bet es esmu polītiski neitrāls, un tas ir pašiem Zaļās partijas 
biedriem jālemj, ko viņi dara šajā situācijā. Un Zaļajai partijai 
nekā da jau baigā sadarbība ar Lembergu nekad nav bijusi.

“Esmu polītiski neitrāls...”
Valsts prezidents par sēdēšanu vienā laivā 

un oligarchu ēnām

institūcijām un vienlaikus būt 
lojālam un profesionālam darbi-
niekam savam darba devējam. 
Ārlietu ministrija ļoti augstu 
novērtē mūsu saziņas iespējas, 
sadarbību un labprāt to vērsīs 
plašumā,” teica Z. Kalniņa-Luka-
ševica. Parlamentārā sekretāre 
uzsvēra, ka “lieliska iniciātīva ir 
Eiropas Latviešu apvienības jau 
aizsāktie dažādu diasporas no -
zaru, tostarp medicīnas un fi - 
n anču, speciālistu tīklošanās pasā-
kumi. Lai iesāktais darbs nepār-
trūktu, svarīgi ir to turpināt un 
stiprināt. Ārlietu ministrija ir ga -
tava tam sniegt atbalstu dažādās 
formās.” Parlamentārā sekretāre 
Z. Kalniņa-Lukaševica pateicās 
Eiropas Latviešu apvienībai un 
Saeimas Eiropas lietu komisijai 
par iniciatīvu rīkot šādu nefor-
mālu forumu, kas pulcina kopā 
ES un citās starptautiskajās in -
stitūcijās strādājošos latviešus.

***
Latvijas simtgades akcijas 
ietvaros kopumā saņemti

 950 Latvijas ainavu 
dārgumu pieteikumi

Latvijas simtgades svinību ie -
tva ros Vides aizsardzības un re -
ģionālās attīstības ministrija sa -
darbībā ar Latvijas Nacionālo 
bibliotēku, pašvaldību publis ka-
jām bibliotēkām un plānošanas 
reģioniem organizē aktīvitāti 
“Dā  vana Latvijai – elektroniska 
ainavu dārgumu krātuve “Lat-
vijas ainavu dārgumi vakar, šo -
dien, rīt””. Aktīvitātes mērķis ir 
sekmēt kvalitātīvu un daudz-
funkcionālu ainavu saglabāšanu, 
kas visā Latvijā uzlabo cilvēku 
dzīves kvalitāti, veicina vietu, re -
ģionu un valsts ekonomisko ak -
tīvitāti un atpazīstamību.

Iesaistot visas Latvijas iedzīvo-
tājus, tiks apzināti Latvijas aina-
vu dārgumi – vietas un territori-
jas laukos, ciemos un pilsētās, 
kuŗas tiek identificētas kā īpašas 
Latvijas un tās reģionu vērtības 
neatkarīgi no to pašreizējā aiz-
sardzības statusa un saglabātības 
pakāpes. Apzinot skaistākās un 
vērtīgākās ainavas, notiks arī to 
izvērtēšana iekļaušanai Latvijas 
Kultūras kanonā, kas ir Latvijas 
lepnuma un goda zīme.

Ar ievērojamu iedzīvotāju at -
saucību ir beidzies Latvijas simt-
gades aktīvitātes “Dāvana Lat vi-
jai – elektroniska ainavu dār gu-
mu krātuve “Latvijas ainavu dār-
gumi vakar, šodien, rīt”” pirmais 
solis – saņemti 950 pieteikumi 
par vietām un objektiem, kurus 
virza iekļaušanai Ainavu dārgu-
mu krātuvē.

***
Latvijas kaŗavīri un zemessargi 

piedalās mācībās Northern 
Strike ASV

No 27. jūlija līdz 14. augustam 
vairāk nekā 70 Nacionālo bru ņo-
to spēku kaŗavīri un zemessargi 
piedalās Mičiganas Nacionālās 
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Savukārt par komisijas sekre-
tāru kļuvis Mārtiņš Šics (Latvi - 
jas Reģionu apvienība). Uz šo 
amatu kandidēja arī Andrejs Ju -
dins (Vienotība). Judinu atbal-
stīja divi deputāti, bet Sudrabu – 
četri parlamentārieši.

Saeimas debatēs vairāki Vieno-
tī bas deputāti norādīja, ka Sud-
rabai šajā komisijā nevajadzētu 
darboties, jo arī viņas vārds fi -
gurē žurnāla Ir publiskotajās “oli-
garchu sarunās”. Pati Sudraba 
no  liedz saistību ar Rīdzenē ru -
nāto.

Sudraba akcentēja, ka viņa 
iepriekš neko nav zinājusi par 
“oligarchu sarunām”. Par tām 
viņa uzzinājusi no publikācijām 
plašsaziņas līdzekļos.

***
Žurnāls Ir izdod 

“Rīdzenes sarunu” 
speciālizdevumu 

“Ko oligarchi Tev nestāsta”
Žurnāls Ir vienā izdevumā ap -

kopojis viesnīcā Rīdzene noti ku-
šo t.s. “oligarchu sarunu” saturu, 
aģentūru LETA informējuši žur-
nāla Ir pārstāvji. Izdevumā “Ko 
oligarchi Tev nestāsta” sakopoti 
gan žurnāla Ir raksti par Rīdze -
nes sarunu saturu, kas trīs tur-
pinājumos publicēti jūnijā, gan 
pirmo reizi tiks nodrukāti polī-
tiķa Aivara Lemberga sarunu at -
šifrējumi pilnā apjomā. Izde  - 
v ums iznāk ar ziedotāju atbalstu – 
jau pirmajā dienā vietnē Pro-
jektu banka.lv redakcijai izdevās 
savākt nepieciešamo summu, bet 
divu nedēļu laikā 327 atbalstītāji 
kopumā saziedojuši 9180 eiro 
šim mērķim.

Žurnāla IR galvenā redaktore 
Nellija Ločmele atzīst, ka Rīdze-
nes sarunas tuvplānā parāda 
“valsts nozagšanas shemu – kā 
polītiķi ietekmē plašsaziņas lī - 
dz ekļus, lai skalotu cilvēkiem sma -
dzenes un iegūtu varu, ko pēc 
tam izmanto savu kabatu pildī-
šanai uz visas sabiedrības rēķina”.

Žurnāls Ir jūnijā publiskoja 
viesnīcā Rīdzene notikušās saru-
nas, kuŗās Ainārs Šlesers, Aivars 
Lembergs un citas ietekmīgas 
amatpersonas kārtoja biznesa un 
polītikas lietas. Korupcijas no -
vēr šanas un apkaŗošanas birojs 
(KNAB) no 2009. līdz 2011. ga -
dam veica šo sarunu noklausī ša-
nos un izmantoja tās par pamatu 
t.s. “oligarchu lietai”. Pērn šī kri-
mināllieta tika izbeigta, pat ne -
nonākot tiesā.

***
Jaunajā polītiskajā kustībā 
iesaistās arī zinātnieki un 

mācītājs
Jaunajā polītiskajā kustībā Par 

iesaistīsies arī fiziķis Vjačeslavs 
Kaščejevs, matēmatiķis Andris 
Ambainis, mācītājs Juris Cālītis 

un citi sabiedrībā pazīstami cil-
vēki. Viņu vidū ir arī visi pieci no 
Vienotības aizgājušie polītiķi – 
Ilze Viņķele, Lolita Čigāne, An -
drejs Judins, Aleksejs Loskutovs 
un Ints Dālderis.

26. jūlijā tika parakstīts jaunās 
kustības manifests. Kustībā dar-
bosies bijušais ekonomikas mi -
nistrs Daniels Pavļuts, polītikas 
analītiķe Marija Golubeva, uzņē-
mējs, Innocent Coffee Masters un 
Innocent Pro īpašnieks Mārtiņš 
Staķis, bijušais Nacionālās elek-
tronisko plašsaziņas līdzekļu pa -
domes priekšsēdis, mediju eks-
perts Ainārs Dimants, režisors 
Dmitrijs Petrenko, vēsturnieks 
Gustavs Strenga, advokāts Indu-
lis Balmaks, bijušais Sabiedrības 
par atklātību Delna vadītājs Kris-
taps Petermanis, Eiropas Parla-
menta deputātes Sandras Kalnie-
tes (Vienotība) padomnieks Pē -
teris Viņķelis, valsts pārvaldes 
eksperte, viena no sabiedriskās 
po  lītikas centra Providus dibinā-
tājām Vita Tērauda un citi.

Jaunā polītiskā kustība savā 
manifestā uzsver cilvēka brīvību, 
tiesiskumu un “slaidu publisko 
pārvaldi”, kā arī citas vērtības. 
Kustības manifestā “Mēs esam 
par!” tiek izklāstītas idejas, ko 
kustība atbalstīs. “Mēs esam par 
Latviju, kuŗā ir iespējas visiem,” 
uzsver kustības pārstāvji. Viņi 
uzsver, ka tic ikviena cilvēka tie-
sībām izdarīt savas izvēles un at -
bildībai par paša lēmumiem.

***
Latvijas skolēni saņem medaļas 

Starptautiskajā fizikas 
olimpiadā Indonēzijā

No 16. līdz 23. jūlijam Indo-
nēzijā notika 48. starptautiskā 
fizikas olimpiada, kuŗā Latviju 
pārstāvēja piecu skolēnu un di -
vu mentoru komanda. Dalību 
starp tautiskajā olimpiadā atbal-
stīja AS Latvenergo. Olimpiadā 
piedalījās 400 dalībnieku no 86 
valstīm, Latvijas skolēni startējuši 
ar atzīstamiem panākumiem, iz -
cīnot vienu sudraba un divas 
bronzas medaļas.

Latvijas skolēnu komanda ko - 
pā ar mentoriem starptautis-
kajā fizikas olimpiadā

Kopvērtējumā Rīgas Valsts 1. 
ģimnazijas absolvents Reinis Ir -
mejs ieguva sudraba godalgu, sa -
vukārt bronzas medaļas izcīnīja 
Ingvars Vitenburgs no Rīgas 
Valsts 1. ģimnazijas un Aleksejs 
Jeļisejevs, kuŗš šovasar absolvē -
jis Puškina liceju. Uzdevumu 
tematika bijusi ļoti plaša – gan 
modernā teorija par tumšo ma -
tēriju un kosmisko inflāciju, gan 
Indonēzijai ļoti aktuālie zemes-
trīču detektori, cunami viļņu un 
vulkānu izvirdumu teorija.

Atbalsts zinātnei un izglītībai  
ir viens no Latvenergo koncerna 
Korporatīvās sociālās atbildības 
polītikā noteiktajiem atbalsta 
vir zieniem, un tā galvenie mērķi 
ir atbalstīt jauniešu izcilību ek -

sakto zinātņu jomā un veicināt 
jauniešu interesi par eksaktajiem 
mācību priekšmetiem un inže-
niertechniskajām profesijām. AS 
Latvenergo sadarbojas ar trim 
vadošajām Latvijas augstskolām – 
Latvijas Universitāti, Rīgas Tech-
nisko universitāti un Latvijas 
Lauksaimniecības universitāti. 
2016. un 2015. gadā Latvenergo 
koncerns atbalstīja Rīgas Tech-
niskās universitātes (RTU) Inže-
nieŗzinātņu vidusskolas izveidi 
un 2015. gadā – RTU Enerģētikas 
un elektronikas fakultātes stu-
dentu laboratorijas pilnveidi. 
2017. gadā Latvenergo koncerns 
dāvināja Latvijas izglītības iestā-
dēm datortechniku. Jau divdes-
mit pirmo gadu pēc kārtas Lat -
ve nergo koncerns rīko skolēnu 
erudīcijas konkursu Fizmix Eks-
periments, sekmējot skolēnu in -
teresi un zināšanas par fiziku, 
elektroenerģijas lietošanu sadzī-
vē un mudinot padziļināti apgūt 
eksaktās zinātnes. Vairākus ga -
dus veiksmīgi darbojas portāls 
www.fizmix.lv, kas ir pirmais pa -
matskolas vecāko klašu un vidus-
skolas auditorijai paredzētais 
por tāls Latvijā, kuŗa primārais 
mērķis ir ieinteresēt un aizraut  
tā apmeklētājus ar fiziku. Portālu 
ir izstrādājusi AS Latvenergo sa -
darbībā ar izglītības iestāžu mā -
cībspēkiem, fizikas praktiķiem 
un studentiem.

***
“Dižozols” izgatavo 

ekskluzīvus krēslus ANO gal-
venajai mītnei Ņujorkā

Uzņēmums Dižozols furniture 
izgatavojis ekskluzīvus krēslus 
Apvienoto Nāciju organizācijas 
galvenajai mītnei Ņujorkā. To 
uni kalitāte slēpjas tajā, ka tie ir 
izgatavoti no 3D finieŗa, kas, pre-
tēji fizikas likumiem, neplaisā un 
ļauj radīt neticami kontrastai -
nus izliekumus.

Dižozols plus ir 100% Latvijas 
uzņēmums, kuŗa pirmsākumi 
meklējami 1993. gadā. “Mūsu 
spe ciālitāte ir augstas kvalitātes 
mēbeļu ražošana no vienkāršām 
līdz pat ļoti sarežģītām formām, 
izmantojot liekti līmētu saplāk-
sni un masīvkoku. Nodrošinot 
pilnu projekta attīstības, ražoša-
nas, montāžas un loģistikas ciklu, 
mūsu mērķis ir būt mūsu klientu 
primārajai izvēlei visa procesa 
gaitā. Esam gandarīti, ka, patei-
coties mūsu uzticamajiem par  t-
neriem, zināšanām un iemaņām, 
esam kļuvuši par vienu no Lat-
vijas mēbeļu industrijas veik - 
s mes stāstiem. Strādājot ar pilnu 
atdevi un stingru pārliecību par 
to, ko darām, mūsu mērķis ir 
kļūt par vienu no vadošajiem 
mēbeļu ražotājiem Austrum-
eiropā,” plašsaziņas līdzekļiem 
stāsta uzņēmuma pārstāvji.

***
Krievijas pilsoņu skaits 

Latvijā pieaudzis par vairāk 
nekā 28 000

No 2007. līdz 2017. gadam 
Krievijas pilsoņu skaits Latvijā 
pieaudzis par 28 060 cilvēkiem, 
liecina Pilsonības un migrācijas 
lietu pārvaldes (PMLP) dati par 
Latvijas iedzīvotāju sadalījumu 
pēc valstiskās piederības. 2007. 
gada sākumā Latvijā reģistrēti   
27 380 Krievijas pilsoņi, bet līdz 

2017. gada 1. janvārim to skaits 
sasniedzis 55 440, kas ir mazāk 
nekā gadu iepriekš, kad Latvijā 
bija 55 989 Krievijas pilsoņi. Pēc 
PMLP datiem par Latvijas iedzī-
votāju sadalījumu pēc nacionālā 
sastāva un valstiskās piederības, 
krievu tautības Latvijas pilsoņu 
skaits 2017. gadā sasniedzis 351 900 
personas, savukārt gadu iepriekš 
Latvijā dzīvoja 354 159 krievu 
tautības Latvijas pilsoņi. 2016. ga  dā 
Latvijā bija arī vairāk krievu 
tautības nepilsoņu – 165 316 , bet 
2017. gadā to skaits ir sama zi-
nājies līdz 159 069. Kopš 2007. 
gada sākuma, kad Latvijā dzīvoja 
365 459 krievu tautības Latvijas 
pilsoņi, to skaits ir samazinājies 
par 13 559, bet krievu tautības 
nepilsoņu skaits Latvijā ir sama-
zinājies par 92 677 cilvēkiem.

Krievijas parlamenta apakšpa-
lātas Valsts domes deputāts no 
valdošās partijas Vienotā Krie-
vija Konstantīns Zatuļins iero-
sinājis piešķirt Krievijas pilso nī-
bu vis iem bijušās Krievijas im -
perijas vai Padomju Savienības 
iedzīvotājiem un viņu tiešajiem 
pēctečiem, ziņoja laikraksts 
Kom mersant. Zatuļins iesniedzis 
projektu par attiecīgiem grozī-
jum iem Krievijas pilsonības li -
ku mā, taču Valsts dome grozī ju-
mus vēl nepieņēma, jo šis gro-
zījumu projekts jāsaskaņo valdī-
bā un Ārlietu ministrijā. Ja gro-
zījumu projekts tiks saskaņots,   
to šonedēļ varētu izskatīt Valsts 
domē. Patlaban Krievijas pilso-
nības likumā ir teikts, ka pilso-
nība pienākas “personām, kas 
iepriekš dzīvojušas Krievijas Fe -
derācijā un kuŗiem ir radinieki 
taisnā augšupejošā līnijā, kuŗi 
iepriekš dzīvojuši Krievijas im -
pe rijas vai Padomju Savienības 
territorijā, taču Krievijas Federā-
cijas robežās”, paskaidrojis Zatu - 
 ļ ins.

***
Pirmo reizi notiks 

Starptautiskais folkloras deju 
festivāls Lipa kust

No 22. līdz 26. augustam Zie-
m eļlatgalē notiks pirmais Starp-
tautiskais folkloras deju festivāls 
Lipa kust, kuŗā piedalīsies fol - 
k loras kopas no Latvijas, Lietuvas, 
Rumānijas un Slovakijas, danču 

vakaros, meistarklasēs un kon-
certos parādot Eiropas tradi cio-
nālo deju daudzveidību.

Festivāla Lipa kust programmā 
piecu dienu ilgumā iecerēti gan 
publiski sarīkojumi, gan sarīko-
jumi tikai festivāla dalībniekiem. 
Ikviens interesents būs gaidīts 
iepazīšanās danču vakarā Balka-
nu dabas parkā 22. augustā, val-
stu prezentāciju pasākumā Upī-
tes Tautas namā 23. augustā, ru -
māņu, slovaku, lietuviešu un lat-
viešu danču meistarklasēs Balka-
nos un folkloras kopu koncertos 
Baltinavā, Rekovā un Medņevā 
24. augustā, kā arī visu dalībnieku 
nobeiguma koncertā Upītē 25. 
augustā. Savukārt festivāla dalīb-
nieki dosies vairākās Viļakas un 
Baltinavas novadus izzinošās 
ekskursijās.

*** 
Filmu “Zirdziņ, hallo!” 

izrādīs Lokarno starptautiskajā 
filmu festivālā 

Režisores Laimas Pakalniņas 
dokumentālā filma “Zirdziņ, 
hallo!” piedalīsies Lokarno starp-
tautiskajā kino festivālā Šveicē, 
kas norisinās no 2. līdz 12. augus-
tam, aģentūru LETA informēja 
Nacionāla kino centra (NKC) 
vecākā referente Kristīne Matīsa.

 Filmas  mārketinga atbalstam 
Lokarno starptautiskajā filmu 
festivālā piešķirti 3310 eiro. Kon-
kursā iesniegto projektu vērtēja 
Nacionālā kino centra (NKC) 
eksperti Zane Balčus, Lelda 
Ozola un Zanda Dūdiņa.

***
Marina Rebeka uzstāsies 

Prinča Reģenta teātrī Minchenē
Izcilā dziedātāja Marina Rebe-

ka ir saņēmusi vairākas godalgas 
dažādos starptautiskos konkur-
sos, tai skaitā Bertelsmann Stif -  
t ung “Neue Stimmen” konkursā 
Vācijā. Pateicoties savai nepa -
rastajai un lieliskajai balsij, Ma -
rina Rebeka pasaulei kļuva pa -
zīstamāka ar savu lomu Violeta 
Verdi operā Traviata.

Marinu Rebeku būs iespēja 
dzirdēt Verdi operā “Luīze Mille-
re”. Iestudējums norisināsies 24. 
septembrī Minchenē, Prinča 
Reģenta teātrī.

Ziņas sakopojis
P. KARLSONS

AUSTRIJA.  28. jūlijā Valsts prezidents Raimonds Vējonis svi-
nīgā ceremonijā Rīgas pilī pasniedza akreditācijas vēstules nākama-
jai Latvijas ārkārtējai un pilnvarotajai vēstniecei Austrijas Repub likā 
Veronikai Ertei. Šobrīd Ārlietu ministrijā V. Erte ieņem vēstnieces – 
Valsts protokola vadītājas – amatu un pilda Latvijas vēstnieces pie 
Svētā Krēsla, kā arī Neatkarīgā Maltas ordeņa ar rezidenci Rīgā 
pienākumus. Savukārt no 2008. gada līdz 2013. gadam viņa bija Lat-
vijas vēstniece Ungārijā un Melnkalnē ar rezidenci Budapeštā. Darba 
gaitas ārlietu dienestā V. Erte uzsāka 1995. gadā. Kopš tā laika viņa 
ieņēmusi dažādus amatus Ārlietu ministrijā, tostarp bijusi Eiropas 
departamenta direktore, kā arī pildījusi diplomāta pienākumus 
Latvijas vēstniecībās Vācijā un Austrijā.  

VĀCIJA. 28. jūlijā Valsts prezidents Raimonds Vējonis svinīgā 
ceremonijā Rīgas pilī pasniedza akreditācijas vēstules nākamajai 
Latvijas ārkārtējai un pilnvarotajai vēstniecei Vācijas Federatīvajā 
Republikā Ingai Skujiņai. Šobrīd I. Skujiņa pilda Ārlietu ministrijas 
valsts sekretāra vietnieces Eiropas lietās pienākumus, savukārt pirms 
tam bija Latvijas prezidentūras Eiropas Savienības Padomē sekre-
tariāta direktore. Kopš 1993. gada I. Skujiņa Ārlietu ministrijā ir ie -
ņēmusi dažādus amatus, tostarp pildījusi diplomāta pienākumus 
Latvijas delegācijā Eiropas Drošības un sadarbības organizācijā Vīnē. 
Laikā no 2008. līdz 2012. gadam viņa bija Tieslietu ministrijas valsts 
sekretāra vietniece stratēģijas jautājumos. Inga Skujiņa amatā no -
mainīs Elitu Kuzmu, kuŗa pilda Latvijas vēstnieces Vācijā pienāku -
mus kopš 2013. gada.

Bijušais ekonomikas ministrs 
Daniels Pavļuts informē par 
jaunas sabiedriski polītiskas 
kustības Par izveidošanu
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FRANKS 
GORDONS

KĀRLIS 
STREIPS

L A I K U  U N  V I E T U  M I J Ā S

Jūlija nogalē Ginnesa grāmatā 
tika ierakstīti divi rekordi, kas 
spilgti izgaismo Amerikas Savie-
noto Valstu un Krievijas Fede rā-
cijas saspringto militāro pretstāvi 
ne tikai virs zemes un gaisā, bet 
arī pasaules jūrās.

ASV kaŗa flotes bazē Norfolkā 
(Virdžīnijas pavalstī) prezidents 
Donalds Tramps, plīvojot milzu 
lentei ar uzrakstu “Made in Ame-
rica”, apliecināja pasaulei, ka “ie -
rindā stājies” pasaules lielākais 
kaŗakuģis – “USS Gerald R. Ford”. 
Uz šī aviācijas bazes kuģa klāja ir 
vieta 75 lidmašīnām, apkalpe – 
2628 personas, kuģa garums – 
pāri par 300 metriem, platums – 
40 metru, svars – 100 000 tonnu, 
būves izmaksa – 13 miljardi (!) 
dolaru. Šis milzenis ir stūrējams, 
pieskaroties ar pirkstu “touch-
screen” ekrānam. Vēl priekšā 
da  ži “testa” gadi, un savā pirmajā 

ASV un Krievijas pretstāve pasaules jūrās
VĒROJUMI UN PĀRDOMAS 

misijā “Gerald Ford” (ar pava-
doņiem) dosies, kā ziņo, 2020. 
gadā. Rezumējot atzīmēsim, ka 
šis milzenis ir jau divpadsmitais 
amerikāņu lidmašīnu bazes ku -
ģis ar atomdzinēju, kuŗa parā dī-
šanās jebkuros pasaules ūdeņos 
iedveš, var teikt, respektu...

Tai pašā jūlija nedēļā Baltijas 
jūrā parādījusies “Dmitrij Dons-
koj” – pasaules lielākā zemūdene 
(ar atomdzinēju). Tās garums – 
172 metri, svars – 50 000 tonnu. 
Šī zemūdene startēja Severo -
mor skā – Krievijas t.s. Ziemeļu 
flotes galvenajā bazē, un, šķērso-
jot Ziemeļjūru, pa Belta jūras 
šau rumu iepeldēja Baltijas jūrā 
ceļā uz Pēterburgu, lai piedalītos 
flotes parādē.

 Pasaules lielākie... Abu globā - 
lo maritīmo sāncenšu iecerētais 
mēr ķis, pārfrazējot “britu otro 
himnu”, ir “rule the waves” – 

valdīt pār viļņiem. Taču poten-
ciāls nebūt nav vienāds. 

ASV kaŗa flotes (US Navy) rī -
cība ir līdzās 11 lidmašīnu bazes 
kuģiem, pāri par 200 citu kaŗa 
kuģu, 372 000 militārpersonu 
aktīvā dienestā, un 3700 lidma-
šīnas pakļautas kaŗa flotes vadī-
bai, ASV kaŗa flotei ir bazes visā 
pasaulē, tās “klātiene” pastāvīgi 
jaušama Klusā okeana rietumu 
sektora plašumos, īpaši “vaktējot” 
Korejas pussalu, Japānu, Taivā -
nu, Filipīnas. ASV sestā flote, ar 
stābu Neapolē, “ir atbildīga” par 
Vidusjūru, un amerikāņu lidma-
šīnu bazes kuģi ar pavadoņiem 
vajadzības gadījumā var draudī -
gi parādīties Indijas okeanā un 
Persijas līča “vārtos”.

Krievijas Federācijas jūras kaŗa 
flotē, kuŗas galvenais stābs atro-
das Pēterburgā, nodarbinātas, 
t.i., dienē 148 000 personu. 

  Uzskaitīsim Putina valstības 
flotes. Baltijas flotes stābs atrodas 
Kaļiņingradā – bijušajā Kēnigs-
bergā, bet galvenā baze Baltij - 
s kā – bijušajā vācu Pilavā (Pillau). 
Šo 1945. gadā, teiksim, piesavi-
nāto novadu no Krievijas pamat-
masas atdala ES un NATO dalīb-
valsts Lietuva. Te vērts atgādināt, 
ka pirms PSRS sabrukuma Igau-
nijas piekrastes pilsētā Paldiski 
atradās milzīga atomzemūdeņu 
baze, ko nācās pamest...

Melnās jūras flotes stābs atro-
das Sevastopolē. Te jāatzīmē, ka 
viens no Krimas aneksijas iemes-
liem bija Putina bažas, ka “jaunā 
vara” Ukrainā varētu nepaga - 
ri nāt līgumu par Sevastopoles 
no  mu, kuŗa termiņš beidzas 
2017. gadā.

  Klusā okeana flotes stābs at -
rodas Vladivostokā. Kaŗa gadī ju-
mā gan Baltijas flote, gan Melnās 

jūras flote var tikt burtiski ie -
slēgta, ja tiks bloķēti jūras šau-
rumi Dānijas sektorā un Bosfors 
ar Dardaneļiem. 

Jo lielāks sasniegums Putinam 
ir tas, ka Sīrijas diktators Asads 
Krievijai “uz mūžīgiem laikiem” 
bez maksas iedeva kaŗa flotes 
bazi Tartusā, kur tagad bazējas 
pastāvīgā (!)Vidusjūras eskadra – 
pretspēks ASV Sestajai flotei.

Nobeigumā – pikants fakts: 
Krievijas vienīgais lidmašīnu ba -
zes kuģis, kas uzbūvēts 1985. ga -
dā, tagad saucas “Padomju Savie-
nības flotes admirālis Kuzņe-
covs” (saglabājot piemiņu par 
sa  brukušo lielvalsti...), bet šī ku   ģa 
pirmais nosaukums bija “Leo-
nids Brežņevs”, un nedaudzajos 
līdz PSRS galam atlikušajos ga -
dos tā nosaukums bija vēl “Tbi-
lisi” un tad – uzmanību – “Rīga”

Jā gan – “Rīga”. 

Tā dēvētā oligarchu lieta Lat-
vijā jau vairāk nekā mēnesi ir no -
darbinājusi polītikas novērotāju 
prātus. Par to pirms pāris nedē - 
ļ ām rakstīja kollēga Sallija Ben -  
fel de, viņa rakstīja arī par tautas 
ma  nifestāciju pie Rīgas pils, par 
Valsts prezidenta visai nenoteikto 
uzru nu, par protestiem pret Ģe -
ne rāl  prokurātūru,  par tās neiz da-
rību at  tiecīgās lietas izmeklēšanā. 
Atgā dināšu, runa ir par sarunām 
2009. un 2010. gadā, kuŗās tā dē -
vētie oligarchi, pirmām kārtām Ai -
nārs Šlesers un Aivars Lem bergs, 
Rīdzenes viesnīcas istabā pārru-
nāja, kā labāk pārņemt savā varā 
Latvijas polītiku, tautsaimniecību 
un plašsaziņas līdzekļus (medi-
jus). Tika nospriests, ka Neatkarīgā 
Rīta Avīze pieder Aivaram, Diena 
ir sekmīgi neitrālizēta, Latvijas 
televīzijā viss bija “sakārtots,” vien 
posts ar Latvijas radio, kuŗš arī  
būs “jāsakārto,” lai tiktu galā ar 
“visiem Streipiem.” Jā, arī mans 
uzvārds tur tika locīts. Attiecībā  
uz polītiku, oligarchi sprieda par 
vēlamo Valsts prezidentu, lai ne -
gadītos “vēl viens Zatlers,” kā arī 
iespējamas koalicijas Saeimā un 
Ministru kabinetā. Sarunu dalīb-
niekiem nezinot, to visu ierak - 
stīja Korupcijas novēršanas un ap -
karo šanas birojs (KNAB) tā dēvē-
tās oligarchu lietas kontekstā. Vēl 
atminēsimies faktu ‒, kad KNAB 
Saeimai lūdza atļauju veikt kratī-
šanu A. Šlesera īpašumos, jo cen-
sonis tobrīd bija parlamenta de -
putāts, un likumā  paredzēts, ka 
šā  dos gadījumos ir jālūdz Saei -
mas atļauja, gudrās galvas pateica 
“nē” un Valsts prezidents Valdis 
Zatlers paziņoja par Saeimas at - 
lai šanu. Referendumā pēc tam 
vairākums nobalsoja “par”, un Sa -
eima tika atlaista.

IZMEKLĒŠANA
Kad  žurnāls Ir nopublicēja no -

klausīto sarunu atšifrējumus, visa 
Latvija varēja uzzināt ne tikai to, 
ko oligarchi tur bija pārrunājuši, 
bet arī to, ka viņi ir vieni īsteni 
rupji tēvaiņi. Teju vai katrā teiku-
mā skan rupjība no krievu valo-
das, baiss žargons. (Amerikā dzī-
vo jošie lasītāji atcerēsies bēdīgi sla -
venos ierakstus no Baltā nama 
kādreizējā prezidenta Ričarda 
Niksona laikā, kur atšifrējumos 
teju vai katrā teikumā parādījās   
nu jau leģendārais jēdziens exple-
tive deleted, jeb izdzēsta rupjība. 
Te bija tas pats.)

Viens no motīviem, kāpēc Ir no -
lēma sarunas publicēt, bija tas, ka 
pagājušā gada beigās KNAB un 
Ģenerālprokurātūra paziņoja, ka 
pēc izmeklēšanas nācies secināt, 
ka ... nozieguma sastāva šajā lietā 
nav, tāpēc lieta izbeidzama. Publi-
cētās sarunas gan liek jautāt ‒ kā 
tad tā?! Starp citu, te bija atrodama 
arī saruna, kuŗā pašreizējais Lat-
vijas zemkopības ministrs Jānis 
Dūklavs runāja par kādu zemes-
gabalu Rīgas ostas territorijā, kas 
esot paslēpts “zem svešām famī-
lijām” un ko viņš gribot pārdot. 
Runāt jau, protams, nav liegts, 
taču J. Dūklavs tomēr ir amatper-
sona, un viņa amatpersonas dek-
larācijā nekas par šādu “svešo 
famīliju” zemesgabalu nekad nav 
bijis teikts. Ministrs  teicis, ka ir ga -
tavs sadarboties ar izmeklē tā jiem 
un prokuroriem, lai tiktu pie 
skaidrības, viņa pārstāvētie “zaļie 
zemnieki” aktīvi noraidījuši do -
mu, ka viņam vajadzētu atkāpties 
no amata vismaz izmeklēšanas 
laikā. Tas ir polītiskās kultūras 
jautājums, un allaž šādos gadī ju-
mos vēlos piesaukt dāmu vārdā 
Laila Freivalde, kuŗa bija Zviedri-
jas tieslietu ministre, bet atkāpās 

pēc tam, kad kļuva zināms, ka 
viņa bija nopirkusi dzīvokli nevis 
nelikumīgi, bet gan neatbilstoši 
savas partijas principiem. Lūk, po -
lītiska atbildība! Mūsu valstī polī-
tikā jau izsenis pastāv princips, ka 
polītikānis, kuŗš iekūlies nepatik-
šanās, uzskatāms par nevainīgu 
līdz brīdim, kad pasludināts pats 
pēdējais tiesas spriedums un droši 
vien vēl arī spriedums no Dieva 
Tā Kunga. Te jādomā par jau mi -
nēto Aivaru Lembergu, kuŗš savā 
Ventspilī turpina saimniekot par 
spīti tam, ka daudz laika viņam 
nākas pavadīt tiesas zālēs. Normā-
lā civīlizētā valstī šāds cilvēks no 
polītikas būtu izraidīts pavisam 
noteikti, taču Ventspilī pašiem 
vien saprotamu iemeslu dēļ ļaudis 
turpina par Lembergu balsot. Ci -
niķi piesauc skumjo jēdzienu ‒ “jā, 
viņš zog, bet viņš arī dalās ar ci -
tiem.” It kā tas būtu attaisnojams.

Lasītāji jau ir informēti, ka Sa -
eimā izveidota izmeklēšanas ko -
misija oligarchu lietas vētīšanai. 
Tas notiek laikā, kad KNAB un 
Ģenerālprokurātūra atsākušas iz -
meklēšanu, lietu atvērušas no jau-
na, pagājušajā nedēļā prokurori 
paziņoja, ka ir aplūkojuši apmē - 
r am vienu ceturto daļu attiecīgo 
ma  teriālu. Saeimas komisijā pa 
de  putātam no katras no sešām 
frakcijām, tās uzdevums arī būs 
izmeklēt attiecīgo jautājumu. Tur-
klāt ‒ ja kāds no uzaicinātajiem 
lieciniekiem atsakās ierasties sē -
dē, komisija varēs lūgt tiesu cilvē-
ku atvest piespiedu kārtā. Būs ko 
izmeklēt, kaut vai attiecībā uz 
minēto laikrakstu Diena, kuŗu 
nudien savulaik pārņēma oligar-
chi un kuŗš no tā laika vairs neru-
nā par nopietnām polītiskām ne -
būšanām. Žurnāla Ir kodolā ir 
žurnālisti, viņu vidū arī Amerikas 

latvietis Pauls Raudseps, kuŗi aiz-
gāja no Dienas attiecīgajā laikā. 
Komisijai katrā ziņā nāksies ap -
spriest sazvērestību arī citās jo -
mās, kāda atšifrētajās sarunās bija 
gana skaidri nolasāma.

Tiesa, attiecībā uz komisijas dar-
bu tūdaļ izcēlās disputs, jo tās lo -
cekļi par savu priekšsēdi izvēlējās 
Saeimas deputāti un kādreizējo 
Valsts kontrolieri Ingunu Sudra bu 
(No sirds Latvijai). Vienotība ama-
tam bija izvirzījusi deputātu An -
dreju Judinu, taču komisijas sēdē 
“zaļie zemnieki” kārtējo reizi sa -
grupējās ar Krievijas lielo draugu 
mūsu valstī Saskaņu, un pie amata 
tika I. Sudraba. Strīdīgs jautājums 
ir tāpēc, ka arī viņa tika pārrunāta 
minētajās sarunās kā iespējama 
premjēre valdībā, kuŗā būtu ie -
kļau ta Saskaņa. Man personīgi 
ne  kādu iebildumu nav, jo sarunu 
laikā I. Sudraba bija Valsts kontro-
liere, nevis polītiķe, ne jau viņa 
pati gāja prasīt premjēres amatu. 
Arī uzskatu, ka kā bijusī kontro-
liere, kuŗas amats bija cieši saistīts 
ar dažādu nebūšanu izmeklēša -
nu, viņa ir itin spējīga veikt arī šo 
darbiņu. Taču skandāls komisijas 
pašos pirmsākumos neko īpaši 
labu nesola.

Mūsu valstij ar šādām komisijām 
ir visai bēdīga vēsture, lielākoties 
tās ar lielu pompu tiek izveidotas 
un ar čiku beidzas. Ir bijuši ga  dī-
jumi, kad tāda izveidota kon krē ta 
polītiska iemesla pēc. Piem ēram, 
pag. gs. 90. gados deputāts Jānis 
Ādamsons pilnīgi bez jebkādiem 
pierādījumiem paziņoja, ka vairā-
kas redzamas valsts amatpersonas 
esot saistītas ar pedofiliju jeb sek-
suālu uzmākšanos bērniem. Viņš 
pats vadīja attiecīgo komisiju, un 
lieta beidzās 2007. gadā, kad Aug-
stākās tiesas Senāts atstāja ne  gro-

zītus iepriekšējo instanču sprie-
dumus, saskaņā ar kuŗiem Ādam-
sons atzīts par vainīgu dienesta 
stā vokļa ļaunprātīgā izmantoša -
nā pedofilijas skandala laikā un 
sodīts ar vairāk nekā 10 000 latu 
lielu naudas sodu.

Pati pirmā Saeimas izmeklēša-
nas komisija 1993. gadā bija ar   
ļoti plašu mandātu, tajā skaitā 
izmeklēt “valsts budžeta lietoju-
mu,” “ārvalstu kredītu un humānās 
palīdzības izmantošanu,” “valsts 
īpašumu pārvaldīšanu un privati-
zācijas gaitu,” “okupācijas armijas, 
PSKP un VDK īpašumu pār - 
ņem šanu,” kā arī “valsts augstāko 
amatpersonu rīcību.” Citiem vār - 
d iem sakot, gandrīz par visu ko, un 
paredzamā kārtā nekāds īpašais 
“sausais atlikums” no tās darba ne -
bija. Bijušas komisijas par Bankas 
Baltija bankrotu, Latvijas Krājban-
kas privātizāciju un Parex bankas 
pārņemšanu, bet tiesību kredito-
riem atdot zaudēto naudu komi-
sijām un pašai Saeimai nebija, arī 
tur nekādu īpašu rezultātu nebija 
un nevarēja būt.

Vai šoreiz būs citādāk? Grūti 
spriest. Vispirms jātiek galā ar 
priekšniecības jautājumu, taču 
ārpus tā dažādām partijām te būs 
dažādas intereses, tostarp “zaļa-
jiem zemniekiem” ir sadarbības 
līgums ar minēto A. Lembergu un 
viņa partiju Ventspilij un Latvi  j ai, 
un  diez vai šie īpaši gribēs lielu 
urķēšanos attiecīgajā jautājumā. 
Tāpēc mans galvenais jautājums ‒ 
vai šoreiz KNAB un Ģenerāl pro-
kurātūra tomēr nonāks pie atzi-
numa, ka ir notikušas krimināli 
sodāmas darbības. Pārāk ilgi esam 
sadzīvojuši ar polītikāņu patvaļu 
mūsu valstī. Kādreiz tai tomēr 
jāpieliek punkts.
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EDUARDS
SILKALNS

Latvijas pirmā patstāvības pe -
rioda agrīnajos gados (1920-
1922) tikušas uzņemtas piecas 
mēmas un melnbaltas mākslas 
filmas. Es kaŗā aiziedams un  Lai-
ku viesulī atskatās uz visiem vēl 
svaigā atmiņā palikušo Pir mo 
pasaules kaŗu un uz Brīvības 
cīņām. Īsā komēdija Fricītis jūr-
malā ir par laulāta pāŗa ne  die - 
n ām: kaut gan tas gribējis uz va -
saru pieņemt audzināšanā ma      zu  
bērniņu, uzrodas pieaudzis drai s-
kulīgs jauneklis. Melodrā ma 
Psīche parāda tēlnieka, viņa mo -
deļa un citu tikumības ap  drau-
dēšanas un saglabāšanas cen tie-
nus. Vilkiem mests laupījums skaŗ 
baltvācu kungu un latviešu kal -
pu savstarpējo attiecību problē-
matiku.

Visas filmas laika gaitā gājušas 
zudumā. Mūsdienās, kad vismaz 
no lielo valstu filmējumiem tiek 
gatavotas neskaitāmas kopijas, 
lai filmas daudzos kinoteātŗos 
va   rētu demonstrēt vienlaikus, 
tā  da filmu pazušana liekas ne -
ticama. Būtu gribējies palasī -  
ties ja ne drošu informāciju, tad 
vismaz spekulācijas par to, kas 
tad ar filmām varētu būt noticis, 
bet tādu izziņu Ingas Pērkones 
Latvijas pirmās filmas nesniedz. 
Lielformāta izdevumā gan ska-
tāmi daudzi filmu kadri, satura 
atstāstījumi, tēlotāju saraksti, 

Pievilcīga kūņošanās
Inga Pērkone, Latvijas pirmās filmas, apgāds “Mansards”, 2016.g., 200 lpp.

afiš as ar paredzēto seansu pie -
teikumiem, titri, kritikas...Vārdu 
sakot, viss, kas saglabājies, lasītā-
jam tiek dots, iespaids tiek radīts, 
tikai trūkst pašas filmas. 

Kā iepazīstinātāja ar nu jau 
gandrīz simt gadu vecu Latvijas 
vēstures periodu, tā gaumi, iera-
dumiem, runas un rakstu valo -
du un ierobežotajiem techniska-
jiem apstākļiem grāmata ir īsta 
zelta bedre ne jau filmu cienī - 
 tā jiem vien, bet ikvienam kas   
vē  las iejusties cita laikmeta “elpā” 
un to izbaudīt. 

Cik nu gan mūsu laikmets ir 
daudz subtilāks, salīdzinot ar 
grā matā iepazīstināmo! Mēs vairs 
lāga negribam ticēt ne absolūti 
labajam (ja nu vienīgi Dievam), 
ne absolūti ļaunajam (sātanam, 
liekas, netic vairs neviens). Mums 
šķiet, ka katram mākonim ir 
sidraba maliņa un ka nav nekā 
pilnīga. Par  kāda cilvēka dēmo-
nizāciju tiecamies pasmaidīt, ja 
ne skaļi smieties. Tad nu paska-
tieties, kāds attēlos parādās mā -
cītājs un rakstnieks Andrievs 
Niedra, kurš gan ar ironiju arī 
pats sevi dēvēja par tautas node-
vēju! 58. – 61. lappusē  aktieŗa 
Jāņa Mārsieša atveidojumā ar 
sa  vu kuplo melno bārdu viņš 
izskatās kā paša Mefistofeļa ie -
miesojums. Vairoties no iespē-
jamas tiesāšanās vai, kas ir tica-
māk, lai skatītāja nicinājumu 
pret “nodevēju” vēl pavairotu, 
scēnārists Jānis Akuraters atņē-
mis viņam itin daiļo Niedras 
uzvārdu un nosaucis viņu par 
mācītāju Sesku. Sak´, lai viņš 
smird jau pa gabalu!

 Diez vai pirms simt gadiem   
arī dzīvē, mūsdienu acīm rau-
goties, cilvēku vaibsti un žesti 
bija stipri izteiktāki, jeb vai “pār-
spīlējumi” parādījās tikai skatu -
vē un filmās? Paraugaities, ar 
kādu kaisli, kādu eksaltāciju      
71. lappusē Lilija Ērika taisās  
klāt (atvainojos!) Alfrēdam An   t-
manim-Briedītim, kamēr līdz lī -
dzīgam jūtu ekscesam nenoves-

tie skatītāji titrā lasa Ērikas ne -
dzirdamos vārdus: “Ak, vai tad 
jūs neredzat, ka es jūs mīlu?” Ie -
lūkojieties 164. lappusē pelnīti 
slavenā Eduarda Smiļģa sarauk-
tajā pierē un izvalbītajās acīs: 
mūsdienās ko tādu varētu skatīt 
vienīgi parodijā par simt gadus 
veciem teātŗa spēles paņēmie - 
n iem. Godīgi gan jāatzīst, ka re -
cen zijā par filmu Psīche jau 1922. 
gadā avīzē Latvis kāds kritiķis 
rakstījis: “Savu pašaizliedzīgā mī  -
lētāja Akmentiņa lomu Smiļģis 
spēlē pārāk melodrāmatiski.”

  Jauki ir izsekot jaunas izklai-
des un mākslas nozares līšanai 
lēnām laukā no saviem bērna 
autiņiem. Sākumā kino Latvijā 
nepavisam nav guvis visas tautas 
nedalītu atbalstu. Gluži kā mūs-
dienās gados vecāki un konser-
vātīvāki sabiedrības locekļi jūtas 
mazliet neērti tīmekļa un feis-
buku pasaulē, tā 1921. gadā Rī -
gas pilsētas galva Andersons uz -
ska tījis, ka kinematografi... ir ļau-
nums. Dažās valstīs kinematogra-
fi jau aprijuši operu un nopietnos 
teātŗus. Tāpēc Pilsētas valde pro-
jektē palielināt kinematografu no -
dokļus. (119.)

 Tādos pašos bērna autos kā 
latviešu filmas pirms simt ga - 
d iem bija mūsu pareizrakstība. 
Stipri pārņem laikmeta elpa, kad 
lasām aktrišu uzvārdus bez sie-
viešu vai kaut vai vīriešu dzimtes 
galotnēm: Lilita Bērziņ, Irma 
Vēs miņ, Mirdza Baltiņ. Latīņu 
burti jau sākuši savu uzvaras 
gājienu pār gotu burtiem (jaunai 
mākslai vajag jaunu rakstību, 
ja?), bet, kad lasām afišā, ka 
“Grand-Kino telpās Romanova 
eelā... vēl tikai nedaudz deenas 
izrāda nacionalo latvju filmu 
Laiku Veesulī, drāmu 6 daļās no   
J. Akuratera un ka filmā peeda -
lās eevērojami latviešu spēki”,  
konstatējam gan divskaņa ie at -
veidojumu ar diviem e, gan ga   - 
ŗ umzīmju trūkumu svešvārdos.

Kritikās manāma prasība pēc 
latviskās tēmatikas un gatavība 

filmas veidotājiem piedot par 
techniskām nepilnībām un ak -
tie ŗu trūkumiem, ja šī prasība 
apmierināta. Kritiķu neapmie-
rinātība izraisījusi filma Psīche: 

  Latviskā viņā ļoti maz, ja ne -
skaita latviešu aktieŗus un uzņē-
muma vietu... Nezinātājiem grūti 
iedomāties, ka uzņēmums izda-
rīts Latvijā. Nesalīdzināmi patei-
cī  gāks būtu bijis kāds no mūsu 
rakstnieku populāriem romā - 
n iem, kuŗi jau sen gaida uz insce-
nējumu kino aparātam. (173.-
175.) 

Kamēr mūsdienu Latvijas te -
ātŗi uzved daudz vairāk tulkotu 
lugu nekā latviešu autoru ori ģi-
nāldarbu, Latvijā darinātajās fil-
mās kā kritiķi, tā skatītāji, liekas, 
gluži kā 1922. gadā sagaida ar 
Latviju saistītu tēmatiku. Nacio-

nālais sentiments mūsos vēl itin 
stiprs.

  Ikvienā lasītājā, kas kaut retu-
mis apmeklējis kino, grāmata 
raisīs arī kādas personīgas at  mi-
ņas. Manī tādas atraisīja afi ša, 
kuŗā pieteikta “Latvijas Gaismas 
Spehļu Teatra weesoschanās” 
Alūk  snē. Arī manas bērnības 
pirmo kino sauca par gaismas 
spēlēm, vāciski – HELLMANNS 
LICHTSPIELE. Tas atradās pa -
visam tuvu bēgļu nometnei  
Saule Gēstachtā pie Hamburgas 
1940. gadu otrā pusē. Reiz mani 
tur neielaida skatīties filmu, kas 
bija atļauta tikai cilvēkiem virs  
12 gadu vecuma. Kasiere sacīja, 
ka filmā bučojoties. Tagad Hel-
maņa kino vietā ir lielveikals. 
Neviens arī vairs nerunā par 
Gaismas Spehlehm. Viss mainās. 

ILZE GAROZA

Pasaules Brīvo latviešu apvie-
nības (PBLA) Kultūras fonds 
jau vairāk nekā četrdesmit ga   du 
gaŗumā atbalstījis latviešu kul-
tūras, teātŗa, mūzikas un literā-
tūras tradiciju saglabāšanu un 
jaunradi, vēstures izziņu, kā arī 
latviskās izglītības program-
mas ārpus Latvijas. Šogad no 
34 iesūtītajiem projektiem iz -

Taps jauni darbi
PBLA Kultūras fonda valde apstiprina piešķīrumus 15 projektiem

raudzīti 15 projekti, ko at  bal stīt 
ar finanču piešķīrumiem.

“Šogad PBLA Kultūras fonds 
kopskaitā saņēma 34 augstvēr tī-
gus projekta pieteikumus. Tas bi -
jis laikietilpīgs uzdevums PBLA 
Kultūras fonda valdei – 19 perso-
nu pulkā atlasīt un vienoties par 
atbalstāmiem projektiem no tik 
liela augsti kvalitātīvu pieteiku-

mu skaita,” skaidro PBLA KF 
priekšsēdis Juris Ķeniņš. Lai arī 
ne visiem projektiem PBLA KF 
valde varējusi apstiprināt pilnu 
pieprasīto summu, tomēr Ķeniņš 
pauda cerību, ka PBLA valdes 
apstiprinātie piešķīrumi kalpos 
kā iedrošinājums un nozīmīgs 
atbalsts pieteikto projektu reāli-
zācijā. 

Šogad PBLA Kultūras fonda 
financiālo piešķīrumu saņēmēju 
sarakstā ir gan Daces Aperānes 
rīkotie jauno mūziķu meistar-
kursi Latvijā, gan divi mūzikāli 
iestudējumi – bērnu opera “Lak-
stīgala” un mūzikls “Brīnum-
putns”. Tā  pat starp PBLA KF 
finan cējuma saņēmējiem ir do -
kumentālā fil ma “Nemiers” un 
“3x3”, kā arī pilnmetrāžas filma 
“Bille”. 2017. gadā PBLA Kultūras 

fonda valde atbalstījusi arī vai-
rāku izstāžu rīkošanu, kuru vidū 
ir “Latvieši pasaulē – mūzeja un 
pētniecības centra” plānotā Simt-
gades eks po zīcija Latvijas Na - 
cio nālajā bi  bliotēkā un Zviedri - 
jas latviešu mākslinieku izstāde 
“Sak nes no Latvijas, kā arī Pa -
saules latviešu mākslas centra 
rīkotā izstāde “Māksla nešķir, 
māksla vieno”. Šogad no PBLA 
Kultūras fonda līdzekļiem tiks 
atbalstīta arī To  ronto tautas deju 
kopas “Dauga viņa” deju nomet -
ne Kanadā un starptautiskās 
teātŗa dienas “Lai pa 2017” Ber-
genā, Norvēģijā, ak  tīvās spēles 
latviešu valodas ap  guvei izstrā -
de, CD “Tālivaldim Ķeniņam – 
100” izdošana, stāstu krājuma 
“Latviešu mākslinieki Zviedrijā” 
sagatavošana un, visbeidzot, 

Ar gentīnas latviešu vēsturiskā 
mantojuma apzinā ša na un iz -
pēte.

UZZIŅAI
PBLA Kultūras fonds ir dibi-

nāts ar PBLA valdes lēmumu 
1972. gada 16. novembrī. Saskaņā 
ar PBLA Statūtiem, šajā organ i-
zā cijā ir pārstāvētas sešu zemju – 
ASV, Kanadas, Eiropas, Austrā-
lijas un Jaunzēlandes, Dienvid-
amerikas un Karību salu, kā arī 
Krievijas latviešu centrālās orga-
nizācijas. PBLA Kultūras fonda 
līdzekļi rodas no PBLA budžetā 
paredzētiem līdzekļiem, ziedo-
jumiem, novēlējumiem un cen - 
t rālo organizāciju iemaksām, kas 
ir proporcionālas PBLA Statūtos 
paredzēto centrālo organizāciju 
locekļu skaitam PBLA valdē.

Rakstiet, zvaniet, un grāmatas Jums piesūtīs pa pastu.

SIA “L. Grāmata”
Rīga, Elijas iela 17, LV-1050

Tālr. +371 67223294
Tālrakstis +371 67227248

E-pasts: lgramata@lgramata.lv

“LATVIJAS GRĀMATA” 
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Esmu pagodināts par iespēju 
uzrunāt jūs. Šis mirklis man ir 
īpašs, tas ir manu pēdējo astoņu 
svešumā nostrādāto darba gadu 
nobeigums ‒ jau otrdien atsākšu 
strādāt Rīgā, Ārlietu ministrijā. 
Vēlos dalīties dažās pārdomās un 
atziņās, pie kuŗām esmu nonācis 
aizvadīto 22 gadu laikā, kopš man 
ir iznākusi ciešāka saskare ar lat-
viešiem, kas mīt dažādās pasaules 
malās. 

Sākumā mazliet personiska at -
kāpe. Latvija atguva savu neatka-
rību pirms 26 gadiem. Kopš tā 
laika 19 gadus esmu pavadījis da -
žādās pasaules zemēs: mācījies Že  -
nēvā, strādājis Latvijas vēstniecī-
bās Maskavā, Igaunijā, Dānijā un 
Zviedrijā, kā arī pastāvīgajā pār-
stāvniecībā ANO Ņujorkā. 

Ik reizi, dodoties svešumā un 
dzīvojot prom no Latvijas, izjūtu 
spēcīgas ilgas pēc mājām. Taču 
allaž piedzīvoju vienu un to pa -   
šu ‒ pēc kāda laika sāku just zinā-
mu atsvešinātību. Tā ir tāda kā 
nonākšana identitātes strupceļā: 
tu esi svešais starp savējiem un sa -
vējais starp svešiem.  Piemēram, 
nonācis darbā vēstniecībā Ma s ka-

vā (tas bija mans pirmais diplo-
mātiskais darbs ārzemēs), saziņā 
ar saviem bijušajiem kollēgām 
Rīgā diezgan drīz atskārtu, ka 
mana darba ikdiena viņiem ne -
šķiet svarīga. 

Arī atgriešanās Latvijā allaž pra-
sa ilgāku iejušanās laiku. Nule 
dažas nedēļas biju Latvijā, un jā -
atzīst, ka vēl arvien nejūtos pil - 
nīgi savējais. Atbraucis atpakaļ uz 
Stokholmu, jūtos kā mājās, lai   
gan visus pēdējos četrus gadus,   
ko esmu nodzīvojis Zviedrijā, ju -
tos te svešinieks un ilgojos pēc 
mājām Latvijā.

Līdz ar to diezgan viegli varu 
iedomāties, ar kādām patības grū-
tībām sastopas tie latvieši, kas 
nekad nav dzīvojuši Latvijā vai 
dažādu iemeslu dēļ to atstājuši un 
ilgstoši dzīvo svešumā.

Pirms dažiem gadiem tika iz -
dota Zviedrijas trimdas atmiņu 
grāmata ar virsrakstu “Mēs ne -
braucām uz Zviedriju, lai kļūtu 
par zviedriem”. Pērn vēstniecības 
telpās svinējām Valentīnes Lasma-
nes 100. dzimšanas dienu. Toreiz 
sveicēja Izabella Cielēna vaļsirdīgi 
atzina: mums nekur nav īstu māju. 

Tomēr māju sajūta katram cil-
vēkam ir ļoti spēcīga. Pat dzīv-
niekiem tāda ir. Grāmatā par 
Ģedertu Eliasu ir ievietota viņa 
mātes atmiņu burtnīca. Tā rakstī -
ta Pirmā pasaules kaŗa laikā, kad 
lat vie ši Kurzemē bija spiesti pa -

Lai nebūtu vilšanās
 No Latvijas vēstnieka Zviedrijā Ginta Jegermaņa runas 

Eiropas latviešu kongresā Stokholmas universitātē š. g. 29. jūlijā

mest savas mājas. Nodzīvojuši 
kādus pāris gadus bēgļu gaitās 
Rīgā, Eliasu ģimene, frontes līnijai 
atkāpjoties, 1917. gadā zirga pajū-
gā devās mājup. Kad bija atlikuši 
vien daži kilometri no dzimtas 
mājām, zirgs kļuva tramīgs un 
spa rīgi vilka ratus. Braucēji palai-
da pavadu un ļāva zirgam pašam 
atrast pareizos ceļa pagriezienus 
mājup. Ticis mājās un palaists sa -
vā vaļā, zirgs aizskrēja uz to ābo-
liņa lauku, kur pirms kaŗa tika 
piesieti zirgi. Tie zviedza un skrēja 
uz visām pusēm.

Pirms trim gadiem piedalījos 
piemiņas sarīkojumā Slītē. Tur ir 
piemiņas vieta latviešu un igauņu 
bēgļiem, kas 1944. un 1945. gadā 
ar laivām ieradās Gotlandē. Uz -
runājot klātesošos bēgļus un viņu 
pēctečus, guvu atziņu, ka ir kas 
tāds, ko es nevaru izjust un ap -
tvert. Proti, viņiem bija iespēja 
dzīvot brīvā pasaulē, taču viņiem 
tika atņemta dzimtā zeme. Es uz -
augu padomju okupācijā. Man 
nebija pat sapņu par došanos brī-
vajā pasaulē, tomēr es dzīvoju Lat-
vijā, savu senču zemē. 

Pirms gadiem divdesmit, kad   

biju nedaudz jaunāks, mani 
mazliet kaitināja tā nebeidzamā 
ņemšanās ap Latvijas okupāciju. 
Gribējās domāt par rītdienu, par 
nākotni. Gadiem ejot, esmu sa  pra-
tis, ka mums vēl ilgi neizbēgt no 
PSRS okupācijas laika piesau kša-
nas un apzināšanās. Arī mūsu šo -
dienas satikšanās ir tieši saistīta     
ar okupācijas sekām.

1940. gadā Latvijas tauta tika 
saplosīta, un turpmākajos 50 ga -
dos trīs okupāciju laikā tā tika 
nīdēta, apspiesta un metodiski 
iznīcināta. 

Dzīvi palikušie, tie, kuŗi varēja 
aizbēgt uz Rietumiem, tie, kuŗus 
izsūtīja uz Sibiriju, tie, kuŗi palika 
Latvijā un viņu pēcteči nekad līdz 
galam viens otru nesapratīs, jo 
ne  spēs iedomāties un izjust at    -
šķi rīgos dzīves un sadzīves ap -
stāk ļus. 

Tā ir Latvijas tautas traģēdija, 
kas ir jāapzinās, un ar to ir jā -
sadzīvo. Mums nav jābūvē gaisa 
pilis un jāpiedzīvo vilšanās. 

Katram latvietim ir un var būt 
sava Latvijas drošai uzplauksmei 
nozīmīga loma.

2005. gadā atgriezos Latvijā. 
Biju nostrādājis ārzemēs desmit 
gadus. Toreiz mani daudz kas ne -
apmierināja Latvijas ikdienā, sa -
dzī vē un polītikā. Sajutos kā ār -
zemju latvietis, kam Latvija ir 
sveša un gribas visus pamācīt. 

Taču drīz vien nonācu pie bū -

tiskas atziņas, par kuŗu esmu pats 
uz savas ādas atkārtoti pārlie ci nā-
jies, atkal strādādams ārze mēs – 
vēstniecībās Dānijā un Zviedrijā. 
Proti, padoms un labvēlīgi kritis-
kas balsis, svaigs skats no malas 
vienmēr var būt noderīgs pamu-
dinājums, tomēr darba veicēji dzī-
vo Latvijā. Tikai viņi lems un 
diendienā izdarīs savas izvēles. 
Tikai viņi veidos Latviju tādu, 
kā  da viņiem būs vajadzīga. Mēs, 
tie no mums, kas uz laiku vai pa -
visam esam nolēmuši dzīvot ārpus 
Latvijas, varam nākt ar savu pa -
domu un labo gribu, bet darītāji 
būs Latvijā. Šī atziņa ir ļoti sva  - 
rīga arī jūsu kongresam, jo, tikai   
to tā īsti aptverot, mēs spēsim 
izvairīties no vilšanās.

Dodot Latvijai, mums nav jā -
sagaida, ka mūsu domas īsteno - 
s ies. Ja ir vēlme tās īstenot, tad 
jābrauc uz Latviju.

Vai jūs esat kādreiz mēģinājuši 
iedomāties to, kāda izskatītos Lat-
vija, ja 90. gadu sākumā kaut vai 
tikai trešā daļa no trimdas būtu 
gribējusi un spējusi atgriezties un 
iedzīvoties mūsu zemē?

Tomēr atgriezīsimies šodienā. 
Tā ir pilna ar smagiem pārbau-
dījumiem. Taču vai iepriekšējām 
paaudzēm bija viegli? 

Krievija vismaz 800 gadus ir 
centusies ietekmēt norises Lat -
vijā, tomēr tas, ko mēs piedzīvo - 
 j am pēdējos gados, ir kaut kas 
īpašs. Krievijas draudi Eiropai un 
naidīgas darbības pret Latviju tur-
pināsies. Krievija izmantos katru 
mūsu vājuma brīdi un apmulsu-
mu, lai vēl vairāk vājinātu Latvi - 
jas valsts drošu attīstību un sanai-
dotu tautu. Tā ir Latvijas ikdienas 
skaudrā īstenība. Bet šoreiz ne -
runāsim par Krieviju.

Daudz lielāki draudi nāk no 
mūsu pašu nevēlēšanās vai nespē-
jas gādāt par savu Latviju. Pirms 
26 gadiem saņēmām to manto-
jumā, un tikai no mums pašiem    
ir atkarīgs, vai pratīsim Latviju 
saglabāt.

Valsts pastāvēšana balstās uz 
cilvēku ticību un gribu, uz viņu 
ikdienas izvēlēm un rīcību. 

Cik stipra ticība Latvijai ir tiem 
cilvēkiem, kuŗi kaut kāda iemesla 
dēļ šobrīd dzīvo svešumā? Katram 
pašam uz šo jautājumu diendie -
nā ir jāspēj atbildēt. To neviens no 
malas nepateiks. Tāpēc uz latvie-
šiem pasaulē gulstas milzu atbil-
dības nasta. 

Šajā zālē ir pulcējušies apņē -
mīgi un stipras gribas cilvēki, kas 
domā un rūpējas par to, kā sagla-
bāt latvietību svešumā. Katram no 
mums atsevišķi un visiem kopā ir 
jāatbild uz daudziem pretrunī - 
g iem jautājumiem. Piemēram, kā 
nevairot sarūgtinājumu pret Lat-
viju, nesaprašanos starp diasporu 
un tautu Latvijā, kā saviem ārzem-

ju draugiem un darbabiedriem 
pa  stāstīt par Latviju, mūsu tautas 
vēsturi un kultūru. Kā panākt 
mū  su bērnu palikšanu latviešos? 
Kāpēc viņiem vispār būtu jāprot 
latviešu valoda? Ko nozīmē būt 
latvietim Zviedrijā vai jebkur citur 
svešumā?

Par to ir nepieciešama atklāta 
saruna diasporas kopienās. Jūs 
esat tie, kas šo sarunu virzīs un 
vadīs. Jums ir jādomā arī par to, 
kādā veidā financēt latviskumu  
un latviešu sabiedriskās dzīves 
norises. Trimdas sabiedrības pra - 
ta to izdarīt laikā, kad Latvija bija 
okupēta. 

Tagad vērojama savdabīga ten-
dence – jo vairāk latviešu pārceļas 

uz dzīvi ārzemēs, jo lielākus lī - 
dz ekļus un atbalstu Latvijas valsts 
sniedz diasporai. Man nav vienno-
zīmīgas atbildes uz jautājumu, kā 
to pareizāk izdarīt, taču saskatu 
šajā procesā sava veida bīstamību. 
Ja mums kopīgi neizdosies atrast 
saprātīgu risinājumu, var sagaidīt, 
ka šī tema kļūs par kārtējo Latvi -
jas tautas saķildošanas pamudi-
nājumu. Mūsu visu atbildība ir     
to novērst.

Pērn Zviedrijā pieminēja Baltijas 
valstu neatkarības atjaunošanas 
25. gadadienu. Zviedru polītiķi 
man jautāja, kā to svinam Latvijā. 
Atbildēju, ka īstenībā katra Lat-
vijas pastāvēšanas diena mums ir 

kā sava veida svētki.
Tuvojas mūsu valsts simtgade. 

Man gribētos cerēt, ka šis no  zī-
mīgais notikums kalpos kā pamu-
dinājums mums visiem, lai uz -
dotu būtiskus jautājumus par to, 
kādu mēs vēlamies ieraudzīt mūsu 
zemi un valsti pēc 10, 50 un 100 
gadiem. Katram no mums pašam 
ir jāsaprot, ko es varu un gribu 
darīt, lai mana iedomātā Latvija 
īstenotos, piepildītos. 

Katram no mums ir jānopelna 
Latvijas valsts pastāvēšana. Ar 
mū  su pašu darbu, ar rūpēm, 
labestību un Latvijas mīlestību. 
Tikai tādā veidā mēs varēsim 
svinēt Latvijas pastāvēšanu katru 
dienu.

Gints Jegermanis kopā ar latviešu leģendu Zviedrijā Valentīni Lasmani 2013. gada Latvijas Valsts 
svētkos // Foto: Raitis Freimanis

“Dodot Latvijai, mums nav jāsagaida, ka mūsu 
domas īstenosies. Ja ir vēlme tās īstenot, tad jā -
brauc uz Latviju. Vai jūs esat kādreiz mēģinājuši 
iedomāties to, kāda izskatītos Latvija, ja 90. ga  du 
sākumā kaut vai tikai trešā daļa no trimdas 
būtu gribējusi un spējusi atgriezties un iedzīvo-
ties mūsu zemē?”

“Tagad vērojama savdabīga tendence – jo vairāk 
latviešu pārceļas uz dzīvi ārzemēs, jo lielākus 
līdzekļus un atbalstu Latvijas valsts sniedz dia-
sporai. Man nav viennozīmīgas atbildes uz jau-
tā jumu, kā to pareizāk izdarīt, taču saskatu šajā 
procesā sava veida bīstamību. Ja mums kopīgi 
neizdosies atrast saprātīgu risinājumu, var sa -
gaidīt, ka šī tema kļūs par kārtējo Latvijas tautas 
saķildošanas pamudinājumu. Mūsu visu atbil-
dība ir to novērst.”
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Mūsdienu pasaulē par latvie-
šiem sevi sauc apmēram pus -
otrs miljons cilvēku. No tiem 
aptuveni trīs ceturtdaļas pastā-
vīgi dzīvo Latvijā, pārējie – cit-
viet valstīs. Lai arī ārpus Tēv-
zemes dzīvo tik liela daļa mūsu 
tautiešu, tomēr katrs, lai kur arī 
dzīvotu, ir svarīgs Latvijai. 

Nākamgad mūs visus vienos 
Latvijas 100 gadu jubileja. Gata-
vojoties tai, katrs no mums ir 
aicināts piedalīties simtgades su -
mināšanā ar savu devumu. Viens 
no tiem par godu Latvijai ir mū -
zeja “Latvieši pasaulē” (saīsinā-
jumā – “LaPa”) projekts “Stāstu 
sega”. Tajā aicināti piedalīties 
ārpus Latvijas dzīvojošie latvieši 
un arī viņu tuvinieki – dažādu 
tautību cilvēki, kuŗi atbalsta Lat-
vijas valsts pastāvēšanu un kul-
tūru. Katrs ir aicināts īstenot 
sa  vu oriģinālo ideju – vēstījumu 
Latvijai – pavisam nelielā “Stāstu 
segas” fragmentā – kvadrātiņā, 
kuŗa izmēri ir 18x18 cm jeb 

JANTA MEŽA ARĪ JŪS TO VARAT!

7.09x7.09 collas (plašāku in  for-
māciju par kvadrātiņa izmēru 
un materiāla izvēli varat izlasīt 
interneta vietnē: www.facebook.

Maija Hinkle un Ints Dzelzgalvis stāsta par LaPa mūzeju un 
Stāstu segu Baltimoras dziesmu svētku tirdziņā

com/stastusega2018). 
Šāds neliels kvadrātiņš būs 

katra darinātāja dāvana vai vē  s-
tījums Latvijai, kuŗu vēlāk mū -
zeja “LaPa” speciālisti iešūs lielā, 
vairākus metrus gaŗā un pla tā 
“Stāstu segā”. Apjomīgā kom po-
zīcija, kuŗā būs sašūti simtiem 
kvadrātiņu – simtiem laba vēlē-
jumi Latvijai – visu nākamo ju -
bilejas gadu ceļojošā izstādē būs 
apskatāma daudzviet Latvijā. 
Pēc jubilejas gada ceļošanas pa 
Latviju “Stāstu sega” atgriezīsies 
“LaPa” mūzeja krājumā, kam 
šobrīd mājvietu laipni piešķī -
rusi Gaismas pils jeb Latvijas 
Nacionālā bibliotēka.

Dalībai “Stāstu segas” tapšanā 
svarīgi ir veikt “pirmo soli” – 
sākt lietas labā kaut ko darīt.     
Ar ko tad sākt? Vispirms visla-
bāk pārdomāt, kāda darināša -
nas tech nika jums ir vistuvākā. 
Čaklajām rokdarbniecēm, ku - 
ŗ ām patīk izšūt, adīt, gleznot, pīt, 
filcēt, tamborēt, knipelēt utt., 
droši vien arī kādā no šīm rok-
darbu technikām patiks veidot 
savu vēlējumu. Taču ne visiem 
tradicionālās rokdarbu techni-
kas ir tuvas, un, kā zināms, laika 
jau arī nav tik daudz, lai dau -
dzus vakarus pavadītu pie rok-
darba. Tāpēc vērts apdomāt 
kā  du ātrāku veidu, kā īstenot 
savu ideju. Piemēram, kāds savā 
rokrakstā ar ūdens un gaismas 
izturīgu rakstāmo (permanent 
marker) var uzrakstīt vārdus    
šū  puļdziesmiņai, ko bērnībā 
vec mā miņa dziedāja vai varbūt 
kāds atceras pirmo iemācīto dze -
jolīti Latviešu svētdienas sko lā? 
Uzrakstiet to! Tā arī ir daļa no 
Latvijas vēstures. Varbūt kādam 
ir saglabājies vecs, izbalējis krek-
liņš no vasaras vidusskolas lai - 
k iem, “Īkšķīšiem” vai dziesmu-
svētkiem? Bet varbūt jūsu do -
mās Latviju simbolizē kāda tuva, 
mī  ļa fotografija, kuŗas kopiju jūs 
varētu uzdrukāt atbilstošā for-
mātā uz auduma? Bet varbūt 
kāds no jums ir liels meistars 
vīrišķīgos rokdarbos, un gribat 
asprātīgu ideju izteikt, piemē - 
r am, no metāla stieplītēm vai  
alus pudeļu korķīšiem? Kāpēc 
gan ne? 

Lai jūsu ideja uz mazā kva d-
rātiņa būtu ne vien oriģināla,  
bet arī izturīga, ir vērts ievērot 
vairākus darināšanas noteiku-
mus. Vēlams pamatnei izvēlē -
ties izturīgu, biezu audumu. Uz 

tā var darināt jebkuŗā technikā, 
tikai jāseko, lai rokdarbs labi 
turētos klāt pamata audumam, 
kā arī, lai tas nebūtu trausls lo   - 
k ot, ass vai smērējošs. 

Kad praktiskais darbiņš pa -
veikts, tad ir ļoti būtiski pāris tei-
kumos uzrakstīt sava darbiņa 
idejas aprakstu un novēlējumu 
Latvijai (Skatiet anketas formu 
minētajā vietnē!) Anketā ierak -
stiet arī savu vārdu, uzvārdu un 
valsti, kuŗā dzīvojat. Ja gadījumā 
kādam rakstīšana latviešu valodā 
vairs raiti nevedas, savu vēstīju-
mu var rakstīt arī angliski. Kad 
tas paveikts, atliek savu darbiņu 
likt aploksnē un sūtīt uz Rīgu 
“LaPa” mūzejam (adrese: Mūzejs 
“Latvieši pasaulē”, Latvijas Na -
cio nālā bibliotēka, Mūkusalas 
ielā 3, LV – 1423).

Kad segas kvadrātiņi nonāks 
“LaPa” mūzeja speciālistu rokās 
Rīgā, katru atsevišķu darbiņu 
reģistrēs īpašā datubazē. Tam 
tiks iedots unikāls numurs. Au -
tora vārdu, valsti un novēlējuma 
tekstu mūzeja speciālisti pārrak-
stīs datorā. Ja nepieciešams, mū -
zeja darbinieki anketas, kas aiz-
pildītas citās valodās, pārtulkos 

latviski. Savukārt kvadrātiņus 
no  vietos mūzeja glabātavā līdz   
šī gada rudenim, kad sāksies 
segas sašūšana.

Darbiņus “Stāstu segai” jā -
sūta uz Rīgu līdz šī gada sep-
tembra beigām. Tad mūzeja 
darbiniekiem vēl pāris nedēļas 
būs vajadzīgas atsūtīto darbu re -
ģistrācijas pabeigšanai, līdz ok -
tobra vidū notiks Lielā “Stāstu 
segas” talka. Tā notiks sadarbībā 
ar Latvijas Nacionālo bibliotēku. 
Segas salikšanas vajadzībām bi  b -
liotēkas darbinieki uz vienu 
dienu atvēlēs plašo bibliotēkas  
1. stāva vestibilu, kurā vienlai-
cīgi varēs gan rosīties vairāki 
desmiti talcinieku, gan arī no     
2. stāva noraudzīties uz nesašūtas 
segas kopskatu. Šajā talkā var 
piedalīties katrs, kam tajā laikā 
paredzēts būt Latvijā un būtu 
prieks pielikt savu roku kopīgā 
darbā. Talkā noderēs arī uz -
mundrinoši vārdi un dziesmas. 
Tuvāku informāciju par “Stāstu 
segas” talku skatiet mūzeja 
“LaPa” mājaslapā un citās inter-
neta plašsaziņas vietnēs. 

Lai prieks darināt un pie-
dalīties!

LaPA mūzejam 
jauns papildinājums

LaPa mūzeja pārstāve Marianna Auliciema saņem relikvijas no 
redaktores Ligitas Kovtunas

Izpildot mūsu leģendārā dzies-
minieka Alberta Legzdiņa vēlē-
šanos, LaPa mūzeja krājumiem 
tika atdots slavenais Čikāgas Pie-
cīšu koferītis ar tajā atstātajiem 
mūzikas diskiem, dziesmuspēles 
“Eslingena” DVD un grāmatas, 
to s tarp serijā “Laika grāmata” 

izdotā “Čikāgas Piecīšu brīniš ķī-
gie piedzīvojumi”. Vēl mūzeja krā-
jumos nonāca arī Piecīšu “liel-
bildes” no koncerta Vērmanes 
dārzā Rīgā un grāmatas “Atmi -
ņas par Eslingenu” eksemplāri. 
(Abas grāmatas joprojām varat 
iegādāties, sazinoties ar redakciju.)

Ak, nebaidies jel, Padomija,
No saviem maziem kaimiņiem,
Kas tev tik labi kalpojuši
Par vēsturiskiem kājslauķiem.

Tu paņēmi no viņiem dēlus
Un meitas klāt kā piedevas.
Uz viņu līdzinātiem kapiem
Tu uzbūvēji fabrikas.
Uz mana tēva pleca kauliem
Kāds dzīvojamo ēku sāks.
Un, lai tam sirdsapziņa tīra,
Tiks uzlikts dzelzsbetona vāks.

Nu pāri visai varenplašai,
Pār laukiem, kur tik maz kas sēts,
Pie raktuvēm un ogļu šahtām –
Viss kaimiņkauliem nobruģēts.
Bet vienreiz piedzīvosim mēs,

Ka Kremļa zvaigzne nobālēs.
Tad Sibīrijas kapenēs
Būs atvieglota nopūta.
Tad sagriezīsies tundras vējš,
Un vasarā būs puten’s spējš.
Tas dvēselītes atbrīvos,
Kā dūjas mājup aizlidos.

Ak, nebaidies jel, Padomija,
No saviem maziem kaimiņiem!
Drīz zinās katrs, jauns un vecs,
Ka tevi stutē mana tēva plecs.

***

Mans tēva plecs
Alberts Legzdiņš
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Jūlija beigās Jelgavā, Latvijas 
Lauksaimniecības universitātē 
(LLU), viesojās Gerhardu stipen-
diju programmas pārvaldītāja 
In   guna Ozola no Floridas, ASV, 
lai tiktos ar līdz šim atbalstīta - 
 j iem stipendiātiem un vienotos  
ar LLU Attīstības fonda pārstāv - 
j iem par jaunās stipendijas izslu-
dināšanu augustā, kuŗai jau asto-
to gadu aicināti pieteikties Uni-
versitātes 1. kursa studenti.

Artūrs un Ērika Gerhardi bija 
Amerikas latvieši, ar kuŗu fin an-
ciālu atbalstu 2009. gadā LLU 
Attīstības fondā nodibināta Ger-
hardu stipendijas programma. 
Me   cenāti jau ir Aizsaulē, un pro-
grammas pārvaldīšanu uzņē mu - 
š ies Gerhardu tuvi draugi – Ingu-
na un Pēteris Ozoli. Stipendiju 
programmas mērķis ir atbalstīt 
jaunus, talantīgus jauniešus, kuŗi 
savu dzīvi un profesionālo kar-
jēru vēlas saistīt ar Latviju un tās 
lauku attīstību.

“Mēs meklējam īpašos cilvē-
kus, un līdz šim mums tas ir iz -
devies – esam atbalstījuši dau -
dzus jauniešus, kuŗi vēlas darbo-
ties, kuŗiem ir idejas, vīzijas un 
spējas. Tāda bija Artūra Gerhar-
da vēlēšanās, un tāda savulaik arī 
bija galvenā iecere, dibinot sti-
pendiju programmu LLU Attīs-
tības fondā,” – teica Inguna Ozo-
la, kuŗa ar lielu interesi klausījās 
klātesošo četru stipendiātu stā s-
tos. Ar I. Ozolu tikās LLU stu-
dentes – Gerhardu stipendiātes 
Liene Gruņiere, Anna Ozoliņa 
un Elīza Ilze Malceniece, kā arī  
absolvente Agita Medne.

Pārtikas technoloģijas fakul tā-
tes 3. kursa studente Liene Gru-
ņiere kļuva par Gerhardu sti -
pen diāti 2014./2015. studiju ga -
dā. Mācību laikā pabijusi Slovē-
nijā, guvusi starptautisku studiju 
pieredzi, bet šobrīd viņa jau iz -
mēģina savus spēkus kā pārti -
kas technoloģe uzņēmumā Lat-
vijā un palīdz vecākiem viņu 
saimniecībā. Lienes darbadienas 
aizrit sulu ražošanas sistēmu ra -
dīšanā, bet brīvdienas – siena 
pļavā un mežā. Turklāt vēl gads 
jāaizvada studijās Jelgavā.

“Esmu lauku dzīves fane. Va  sa-
rā dzīvoju vecāku mājā Dru vie-
nā, Gulbenes pusē. Darbdienās 

Par Latvijas laukiem domājot
strādāju uzņēmumā Very  Berry 
un neteikšu, ka ir viegli apvienot 
teorētiskās zināšanas ar praktis-
ko dzīvi, bet cenšos un eju uz 
priekšu. Dažreiz jūtos kā jauns, 
zaļš gurķis. Pēc darba gan sākas 
īstā lauku dzīve ar kūtīm un zāles 
pļaušanu, jo vecāki nodarbojas 
ar piena lopkopību. Tā sagadījies, 
ka jau divas nedēļas svētdienās 
mums mežā pazūd kāda telīte, 
līdz ar to visu svētdienu pavadām, 
tos meklējot. Taču tieši tajos 
brīžos es saprotu ‒ kā man patīk 
dzīve laukos! Tā mums tāda kā 
ģimenes «izklaide” – citi brauc 
atpūsties, bet mums fiziskās ak -
tīvitātes mežā, teļus meklējot!” 
smejoties saka Liene.

Uz I. Ozolas jautājumu par to, 
kas ir grūtāk,  mācīties vai strā-
dāt, Liene nedomājot atbild ‒ 
strādāt. Kādreiz esot domājusi 
citādi, un bijis priekšstats, ka, 
piecos vakarā izejot no darba, 
diena galā. Taču šobrīd, kā pati 
atzīst, ir tik daudz jaunu ideju 
saistībā ar uzņēmumu, ka ne -
miers galvā turpinās arī pēc 
darba laika beigām. 

 Lauksaimniecības fakultātes ab  -
solvente Agita Medne par Ger-
hardu stipendiāti kļuva 2012./ 
2013. studiju gadā. Pēc studiju 
beigšanas atgriezusies vecāku 
saimniecībā Tukuma pusē, kur 
nodarbojas ar dārzkopību un 
ogu audzēšanu. Turklāt papildus 
strādā arī minerālmēslu tirdz-
niecības uzņēmumā. “Strādāju 
uzņēmumā par tirgzinību spe-
ciālisti. Darbu ieguvu, pateicoties 
savai studiju un sabiedrisko aktī-
vitāšu pieredzei, un tagad “mācos 
strādājot”. Jāatzīst, ka tirgzinībās 
man līdz šim nebija plašu zinā-
šanu, taču strādāju starptautiskā 
kompānijā, kur man ļoti noder 
angļu valodas zināšanas. Bez sti-
pendijas tas nebūtu bijis iespē-
jams, jo arī Erasmus+ studiju lai-
kā, darbojoties ārzemēs, ļoti no -
derēja Gerhardu stipendija,” stā-
sta Agita.

Viesojoties ASV šā gada feb ru-
ārī, Agita tikās ar Ingunu un Pē -
teri Ozoliem Floridā un ie  pa zi-
nās ar Artūra Gerharda dzīves 
un atdusas vietu. Agita atzīst, ka 
nespēj iedomāties savus studiju 
gadus bez Gerhardu un Ozolu 

atbalsta ‒ tas ļoti mainījis viņas 
dzīvi, un Agita izsaka lielu pa -
teicību mecenātiem.

Techniskās fakultātes studiju 
programmas “Lietišķā enerģē ti-
ka” 2. kursa studente Anna Ozo-
liņa kļuva par Gerhardu stipen-
diāti 2015./2016. studiju gadā. 
Stipendija viņai ir nozīmīgs at -
balsts, un tagad viņa jau ir veiku-
si būtisku soli pretī savai pro-
fesionālajai izaugsmei, veicot 
studiju praksi Ķeguma HES.

“Mani interesē alternātīvā ener-
ģētika, un uzskatu, “zaļā do  mā-
šana” ir mūsu nākotne. Teorē-
tiskās zināšanas, ko gūstu uni-
versitātē, ir ļoti noderīgas un pa -
līdz saprast nozari kopumā, bet 
praksē mēdz būt citādi. Tās jau 
vairs nav rotaļlietas kā bērnībā, 
bet gan technoloģijas un būves 
pavisam citos apmēros. HES ir 
unikālas būves, un ir būtiski sa -
prast, kā  procesus vadīt. Savas 
prakses laikā bieži vien uzdevu 
dažādus, varbūt pat muļķīgus 
jautājumus prakses vadītājiem, 
bet tā bija mana iespēja gūt jau-
nas zināšanas,” stāsta Anna.

Anna atzīst, ka, pateicoties 

Ger hardu stipendijas dotajām 
iespējām, viņai ir laiks nopietni 
pievērsties studijām un nav jā -
domā par financiālajiem jautā-
jumiem ikdienā.

Lauksaimniecības fakultātes    
1. kursa studente Elīza Ilze Mal-
ceniece kļuva par Gerhardu sti-
pendiāti 2016./2017. studiju ga -
dā. Elīza ir aizvadījusi pirmo 
studiju gadu universitātē un šo -
brīd arvien skaidrāk saprot, ko 
īsti vēlas apgūt. Vasarā studente 
strādā ģimenes saimniecībā, kas 
nodarbojas ar dārzeņkopību.  
“Tā kā šobrīd ir “aktīvā sezona”, 
darba ir ļoti daudz – ne tikai 
ražas novākšanā, bet arī tirdz-
niecībā. Turklāt man vēl nav bei-
gusies deju sezona, jo dejoju tau-
tasdejas vasarā notiek koncerti. 
Es vēlos dzīvot laukos! Cilvēki  
iet prom, bet laukiem vajadzētu 
būt otrādi – ka viņi vairāk nāk    
uz laukiem. Protams, ja gribas 
labi dzīvot, ir smagi jāstrādā, un 
tas nav viegli. Mēs savā saim nie-
cībā strādājam septiņas dienas 
nedēļā un  visas septiņas nedēļā 
arī piegādājam cilvēkiem svai g us 
dārzeņus. Tā kā esam “vidējais 

uzņēmums”, nevaram atļauties 
algot mārketinga speciālistu, lai 
skaisti dzīvotu. Taču, ja ir vēlē-
šanās un  gribasspēks, visu var 
izdarīt. Mani vecāki sāka no ne -
kā, un šobrīd mums aug dārzeņi 
50 hektaru platībā,  un tos reā li-
zējam lielveikalos,” ar lepnumu 
par savu ģimeni stāsta Elīza. 
Viņa arī atzīst, ka Gerhardu sti-
pendija viņai ir iemācījusi būt 
patstāvīgai un financiāli neat ka-
rīgai no vecākiem.

Gerhardu stipendijai var pie-
teikties LLU studenti, vidējo vis-
pārējo vai vidējo speciālo izglī-
tību ieguvušie jaunieši, kuŗi iz -
vēlējušies studēt LLU šādās pa -
matstudiju programmās: Lauk-
saimniecība, Ainavu architek-
tūra un plānošana, Būvniecība, 
Vide un ūdenssaimniecība, Ze -
mes ierīcība un mērniecība, 
Lauksaimniecības inženieŗzi nāt-
ne, Lietišķā enerģētika, Mašīnu 
projektēšana un ražošana, Kok-
apstrāde, Mežzinātne, Pārtikas 
technoloģija, Veterinārmedicīna. 
Stipendija ‒ 145 eiro mēnesī ‒ 
studējošajam tiek izmaksāta 10 
mēnešus gadā visu studiju laiku.

Gerhardu stipendijas pārvaldītāja Inguna Ozola tikās ar iepriekšējo gadu stipendiātēm

Nācis klajā DV Mēnešraksta vasaras numurs
   Šai numurā lasiet:

• Daugavas Vanagu dzīve ASV, Kanadā un Austrālijā

• DV norises Latvijā

• Kas jauns Vanadžu dzīvē

• Par DV jauniešiem un senioriem

• Turpinām R. Slaidiņa atmiņu stāstu

Kopš DVM 2017. gada pirmā nu  mura DVM varat iegādāties arī elektroniskajā versijā
(Saturs tas pats, kas drukātajā)
Maksa gadā – 11.15 eiro

Lūdzu, visiem elektroniskā/digitālā DVM abonētājiem pasūtināt to pie saviem 
DVM koordinātoriem/pārstāvjiem, nosūtot viņiem DVM samaksu un savu e-pasta adresi 
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KRUSTVĀRDU MĪKLASastādījis JĀNIS REVELIŅŠ (ASV)

Ī S Z I Ņ A S

Krustvārdu mīklas 
(Nr. 28) atrisinājums 
Līmeniski. 4. Atons. 5. 

Sa  pals. 7. Kadets. 10. Trimo. 
11. Kajaki. 12. Riskēt. 13. 
Karalis. 16. Skalbe. 19. 

Egrete. 22. Taurupe. 23. Kagors. 
24. Tronis. 25. Kaibala. 26. Veltes. 
28. Teltis. 30. Aleksis. 35. Epīras. 
37. Turīna. 38. Talka. 39. Esence. 
40. Balets. 41. Narva.

Stateniski. Pastila. 2. “Ronis”.   
3. Eskorti. 5. Sakura. 6. Paja. 8. 
Elks. 9. Sētuve. 14. Raudive. 15. 
Launags. 17. Klase. 18. Berne.   
20. Garne. 21. Triki . 27. Litene. 
29. “Tapals”. 31. Lestene. 32. 
Istabas. 33. Rīme. 34. Vīne. 36. 
Elara.

Līmeniski.  1. Latviešu koktēl-
nieks (1904-1979). 4. Sāpīgas ilgas. 
10. Valsts Dienvidamerikas rietu-
mos. 11. Romāna “Omartijas kun-
dze” autors. 12. Rūdolfa Blaumaņa 
luga „Pazudušais...”. 14. Kvalificēts 
strādnieks. 15. Populāra ASV filma 
par dumpīgu gladiatoru. 16. Skait-
ļu sistēmā atņemšanas vārds.         
17. Ironiski smaida. 19. Ievārījums 
(sarunval.). 22. Māsasvīrs. 23. Lat-
vijas Etnografiskais ..... mūzejs.    
26. Lielupes satekupe. 28. Puišeļi. 

29. Skaitļu zīmes. 32. Biljardam 
līdzīga spēle. 33. Latviešu glezno-
tājs (1906-1991). 34. Rīgas Brāļu 
..... 37. Slavena Latvijas tenisiste.   
38. Latviešu mākslas vēsturnieks 
un kritiķis (1947). 41. Pilsēta Si  bi-
rijā. 42. Dzen bārdu. 43. Sievietes 
vārds aprīlī. 45. Operas “Kņazs 
Igors” komponists. 49. Pasaules 
lielākā valsts. 50. Nulle (angļu val.). 
51. Savādnieks. 52. Sievietes vārds 
oktobrī. 53. Cilvēks, kas pelnījis 
uzslavu (sarunval.). 54. Komēdijas 

paveids, kam raksturīgi ti -
pāži, pārspīlējumi, klaunāde, 
rupji joki, absurdas situācijas. 

Stateniski. 2. Krievu kom-
ponista Stravinska balets. 3. 
Grumbas. 5. Slinks. 6. Viep-
lis. 7. Nepaturēt. 8. Seno lat -
gaļu valdnieka Tālivalža pils. 
9. Pilnīgs miers bez skaņas. 
13. Italiešu komponista Verdi 
ope ra (vienā vārdā). 18. Lat-
vie šu komponists (1906-1994). 
19. Sengrieķu mītoloģijā die -
vu valdnieks. 20. Uzvalks 
(sarunval.). 22. Godina. 24. 
Nakts vidus. 25. Lielbritanijas 
kara lienes Elizabetes II dzī -
ves biedrs. 27. Ostas pilsēta 
Kri mas pussalā. 30. ASV 
filmu augstākais apbalvo-
jums. 31. Būt pretīgam. 35. 
Stobriņsē ne. 36. Pilsēta Lat-
galē. 39. Atkārtots teksts. 40. 
Sakņaugs. 44. Ugunsmēle. 
46. Koka pū  šamais mūzikas 
instruments. 47. Sengrieķu 
mītoloģijā vara vīksnes die -
viete. 48. Ainavas.
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Mūzeja biedrības priekšsēdis Val-
ters Nollendorfs sapulci sāka ar 
la  bo ziņu, ka nu beidzot mūzeja 
Nākotnes nama būvei ir saņemta 
būvatļauja, un deva vārdu VARAM 
(Vides aizsardzības un reģionālās 
attīstības ministrijas) pārstāvei 
Elitai Turkai. 

Viņa pastāstīja, ka process bijis 
diezgan grūts, tomēr ministrija pa -
nākusi būvatļaujas izsniegšanu.     
E. Turka arī pateicās Mūzeja bied-
rības cilvēkiem par labo sadarbību 
un novēlēja sekmes, darbu pavei -
c ot. Valters Nollendorfs sava ziņo-
juma turpinājumā pastāstīja par 
to, kas paveikts Nākotnes nama iz -
stādes darbiem un paziņoja, ka 
darbs turpinās pilnā sparā. Viņš arī 
vairāk pastāstīja par to, ka pēc  Zē -
delgemas pilsētas ierosinājuma, 
tajā latviešu Otrā pasaules kaŗa 
gūstekņu piemiņai tiks celts Pie-
mineklis brīvībai. (Vairāk lasiet      
Nr. 26 10. lpp.!) Tā izbūvei paredzēts 
ieguldīt 100 tūkstošus eiro, no 
kuŗiem  50 tūkstošus ziedos Beļ ģi-
jas pilsēta, bet otrus 50 tūkstošus 
būs jāsedz mūzejam. Tos ceram 
iegūt no ziedojumiem. 

Mūzeja direktors Gunārs Nā  -
gels savā ziņojumā apstiprināja, ka 
mūzejs ir atjaunojis valsts noteikto 

ASTRĪDA JANSONE

Okupācijas mūzejs turpina gaitu
Okupācijas mūzeja gadskārtējā pilnsapulce

akreditāciju, ka arī strādājis ne 
tikai Raiņa bulvāra mītnē, bet arī 
Stūŗa mājā. Abās notiek aktīvs 
darbs. Vēl viņš ziņoja, ka Mūzeja 
atbalsta grupa ASV saņēmusi lielu 
ziedojumu, lai īstenotu valod-
nieces Valērijas Bērziņas-Baltiņas 
piemiņas projektu, kuŗa mērķis ir 
ne vien pētīt, bet arī  atspoguļot 
okupācijas sekas latviešu valodā. 
Projektu vada Gundega Michele,  
valodas pētniece projektā ir Dr. 
philol. Vineta Poriņa. 

Revīzijas komitejas priekšsēdis 
Egīls Piķelis savā ziņojumā uzsveŗ, 

ka Mūzeja un Biedrības darbību 
revidē valsts apstiprināti revidenti, 
un viņš neredz iemeslu  savas ko -
mitejas darba turpināšanai. Pēc 
īsām pārrunām sapulce vienojas to 
likvidēt. 

Mūzeja krājumu glabātājas Tai-
gas Koknevičas ziņojums vēstī, ka 
krājumi arvien tiek papildināti. Pie-
 redzei noderīgs un izglītojošs bijis 
darbinieku brauciens uz Tartu, kur 
apmeklēts Igaunijas VDK mūzejs 
un ekspozīcija Igaunijas Nacio nā-
lajā Vēstures mūzejā. Vērtīga bijusi 
arī pieredze braucienā uz Briseli, 

lai apskatītu Eiropas Vēstures 
na  ma ekspozīciju.

Audiovizuālo materiālu krā-
tuves pārzinātājas Leldes Neima-
nes zi  ņo jumā  aprakstīti darbi pie 
video liecībām, kur pēdējā pus-
gada laikā ierakstītas 15 jaunas 
personu liecī bas. Nofilmētas 14 
videoreportāžas. 

Ekspozīcijas nodaļas atskaites 
devis tās vadītājs K. Dambītis. 
Mar ta sākumā ar Izglītības noda-
ļas atbalstu tika izveidota izstāde 
“Desmitgades portrets”, tajā ie -
kļau jot divus audiovizuālus ob -
jektus. Viņš ir uzņēmies pārņemt 
mūzeja mainīgo izstāžu organi zē-
šanu un rūpes par pagaidu ekspo-
zīcijas uzturēšanu. 

Izglītības nodaļa vēl arvien sa -
darbojas ar skolām un rīko semi-
nārus skolotājiem. Ir sagatavota un 
apstiprināta jauna skolotāju profe-
sionālās pilnveides programma 
“Dzīve LPSR”. Tuvojoties Latvijas 
simtgadei,  īstenots skolēnu pēt nie-
cisko darbu konkurss “Cilvēki ‒ 
Latvijas novadu dārgumi”, kuŗa 
mērķis ir plašāku sabiedrību ie -
pazīstināt ar mazāk zināmiem 
vietējiem cilvēkiem, kas novada 
labā veikuši izcilus darbus. Noda -
ļu tagad vada Ingūna Role. 

Publiskās vēstures nodaļu vada 
vēsturnieks Dr. Uldis Neiburgs 
nu le izdevis zinātnisko monogra -

fiju “Draudu un cerību lokā. Lat vi-
jas pretošanās kustība un Rie tu mu 
sabiedrotie (1941-1945)”. Viņš ir 
arī uzrakstījis priekšvārdu Ludviga 
Sējas grāmatai “Es pazīstu vairs 
tikai sevi”. Uldis Neiburgs publi-
cējis arī četras populārzinātniskas 
publikācijas masu plašsaziņas lī -
dz ekļos par aktuāliem Latvijas 
oku pācijas vēstures jautājumiem 
un sniedzis vairākus desmitus in -
terviju par Latvijas okupācijas jau-
tājumiem. Apsveicam Uldi Nei-
bur  gu ar Latvijas Kultūras mi -
nistrijas Pateicības rakstu! 

Lai gan ziedojumiem pēdējos 
gados  bijusi tendence samazinā-
ties, salīdzinot ar ziedojumu sum-
mu 2015. gadā, tie ir ievērojami 
pieauguši. 52 740 EUR 2015. gada 
pirmajā pusgadā, tai pašā laikā 
2016. gadā ‒ 111 722 EUR. Par to  
īpaša pateicība Ilzei Resnei, Dag-
nijai Staško un Inārai Graudiņai!

Par Mūzeja Apkārtrakstu rūpē-
jas Līga Strazda, un tikko ir iznācis 
tā  43. numurs.

Par Stūŗa mājas projektu atbil-
dīgā ir Aija Abene, un viņas zi -
ņojumā izlasāms, ka pirmajā pus-
gadā to apmeklējuši 1615 skolēnu 
un gīdi novadījuši 901 ekskursiju.

Priecājos līdz ar Mūzeja darbi-
niekiem un atbalstītājiem, ka Nā -
kot nes nama darbs sparīgi rit uz 
priekšu.

Vecumniekos godinot novadnieka diplomāta Arnolda Spekkes 
(1887 – 1972) piemiņu, 130 gadu jubilejā pie Sarkanās skolas atklāja 
piemiņas plāksni. Līdz 1900. gadam tā bija vēsturnieka, diplomāta, pro-
fesora A. Spekkes dzimtā mājvieta, kuŗu viņa tēva, skolas pārziņa An -
dreja Spekkes vadībā cēla no 1887. līdz 1889. gadam. Notika arī tikšanās 
ar A. Spekkes un viņa sievas Aleksandras Stērstes-Spekkes dzimtas 
pārstāvjiem, kā arī piemiņas brīdis A. Spekkes atdusas vietā. Profesors 
Arnolds Spekke bija izcils sava laika pedagogs, zinātnieks – no 1933. līdz 
1940. gadam strādājis kā Latvijas sūtnis Italijā, Grieķijā, Bulgārijā un 
Albānijā. Bet no 1954. gada bijis pilnvarotais lietvedis, Latvijas sūtniecī-
bas Vašingtonā vadītājs un vēlāk arī ģenerālkonsuls ASV. No 1963. līdz 
1970. gadam A. Spekkem tika uzticēts vadīt Latvijas diplomātisko un 
konsulāro dienestu.

Siguldas slimnīcas dienas stacionārā 25. jūlijā atklāja mūsdienīgu 
SIA “Med Alfa” hemodialīzes centru, kas nodrošinās aizstājterapiju 
nieru mazspējas slimniekiem, kad organisms dabiskā veidā to vairs ne -
spēj veikt. Procedūras tiks nodrošinātas valsts piešķirtā finansējuma ie -
tvaros un būs bez maksas. Pierakstīšanās tiks uzsākta augustā, tālrunis: 
+371 20228848.

No Liepājas Sv. Jāzepa katedrāles 27. jūlijā devās pirmie svētceļ-
nieki uz Aglonu priestera Mariuša Kempa vadībā. Lai augusta vidū pie-
da lītos Vissvētākās Jaunavas Marijas debesīs uzņemšanas svētkos. Pir-
mais svētceļnieku dievkalpojums notika Grobiņā. Liepājnieki Aglonas 
Baziliku cer sasniegt 13. augustā. Vissvētākās Jaunavas Marijas debesīs 
uzņemšanas svētki 15. augustā atzīti par Latvijas valsts (piešķirti 134 102 
EUR) un Austrumeiropas nozīmes garīgo pasākumu. 

Latvijas valsts mežu apsaimniekotāja AS “Latvijas valsts meži” 
(LVM) līdz 2020. gadam plāno kāpināt izaudzēto koku stādu realizā -  
ciju līdz 50 miljoniem gadā, bet izcirst 5,2 – 5,5 miljonus kubikmetru 
gadā. Pērn pārdeva aptuveni 47 miljonus stādu – 23,7 miljonus izman-
toja LVM vajadzībām, 10,7 miljonus iegādājās citi Latvijas mežu īpaš-
nieki un apsaimniekotāji, bet 12,8 miljoni stādu tika eksportēti uz 
ārvalstīm – Zviedriju, Igauniju un Lietuvu.

No Jelgavas 5. un 12. augustā aicina doties braucienos pa Lielupi     
ar kuģi “Jūrmala” līdz Majoriem Jūrmalā. Ceļā dosies plkst. 10 no pie-
stātnes pie gājēju tilta “Mītava” Driksas upes krastā, bet atgriešanās 
Jelgavā plānota plkst. 19, informē Jelgavas reģionālā tūrisma centrā. 

Aknīstes novada brīvdienu mājā “Susēja” no 7. līdz 13. augustam 
notiks V Mūzikas festivāls “Sansusī”, kas apvieno dažādus – no aka-
dēmiskās līdz rokmūzikas – žanrus. “Sansusī” jau šopavasar iesildīts 
mai jā ar brīvdabas koncertu Zunda dārzā. Festivāla kulminācija pare-
dzēta no 11. augusta līdz 13. augustam, taču festivāla territorijā varēs 
ierasties jau 7. augustā, kad notiks “celšanas nedēļa” – no rītiem tēja, 
dienā darbi, bet vakaros ugunskurkoncerti. 

Īsziņas sagatavojusi Valija Berkina



LAIKS 172017. ga da 5. augusts – 11. augusts

SIA “Mežusili”
• Izgatavojam meža apsaimniekošanas projektus visā Latvijā

• Sniedzam pakalpojumus cirsmu plānošanā un mežiz strā dē

• Veicam mežu atjaunošanu un jaunaudžu kopšanu

• Novērtējam un pērkam cirsmas un mežu īpašumus

• Veicam īpašumu apsaimniekošanu ilgtermiņā

Vairāk informācija:
Tel. nr. (+371) 29993292

e-pasts: mezusili@gmail.com

L A T V I J A S  S P O R T I S T I  L A T V I J Ā 

U N  PA S A U L Ē

Anglijas Daugavas Vanagu fonda viesnīca “Radi un Draugi’’ 

IZNOMĀ 
biroja telpas viesnīcas ēkā. 

Pirmais stāvs, atsevišķa ieeja no Mārstaļu ielas puses. Plānojums: priekštelpa 5,8 kv.m., 
plaša darba telpa ar 2 logiem – 18.8  kv.m., duša/WC – 3 kv.m.

Ērtības: centrālā apkure, ugunsdrošības signālizācija, visas komunikācijas.

Nomas maksa: 500.00 EUR/mēnesī + PVN

 Kontakttālrunis: +371 67820200, e-pasts: radi@draugi.lv

Baltiešu spēles Adelaidē

Pēdējās Baltijas spēles notika 
1994. gadā. Ideja atsākt Baltijas 
spēles radās no neoficiālām dis -
kusijām starp Lietuvas kopienas 
priekšsēdi Aleksas Talanskas Ade  -
laidē,  Dienvidaustrālijas latviešu 

Atklāj Baltiešu spēles

Brašā parādes solī

Latviešu basketbola komandā spēlēja Rūdis Dancis, Reinis Dancis, 
Pauls Ceplītis, Aksels Ceplītis, Kārlis Daenke, Raimonds Jaudzems, Kobe 
Strazdiņš, Ādams Klopsteins, Imants Didrichsons, Gavins Kargans

organizāciju apvienības priekš sēdi 
Reini Danci un Igaunijas sporta 
kopienas priekšsēdi An  neliis Mar -
tinson februārī Igaunijas neat ka-
rības dienas svinībās. Rezultātā 
notika apņemšanās 2017. gadā 

atkal rīkot Baltijas spēles.
Pēc 23 gadu pārtraukuma 27. 

maijā notika Baltiešu sporta spē -
les. Igaunijas, Latvijas un Lietuvas 
komandas un atbalstītāji tikās 
Pulteney Grammar Scool (PGS) 
telpās, lai sacenstos basketbolā un 
volejbolā. ALB atbalstītā Adelai-
des latviešu basketbola komanda 
bija tērpusies jaunās uniformās 
un spēlētāju sirdis bija pilnas ar 
patriotiskajiem pukstiem. Līdzju-
tēju sirdis un balsis arī darīja ko 
varēja, lai atbalstītu latviešu ko -
mandu. Šoreiz, mūsu adelaidieši 
piekāpās abās spēlēs pret lietu vie-
šiem un igauņiem. Spēļu organi-
zātors Reinis Dancis cer, ka šādas 
spēles varēs rīkot katru gadu un 
atkal atjaunos un stiprinās Ade -
laides baltiešu sadarbību un drau-
dzību starp jaunāko paaudzi.

Baltiešu spēles atklāja Dienvid-
austrālijas likumdošanas asam-
blejas loceklis Peter Malinauskas.  
Viņš apsveica Baltijas biedrības 
par pieņemto lēmumu turpināt 
Baltiešu spēles un uzslavēja par 
piemirstās tradicijas atjaunošanu. 
Latviešu komanda bija tērpusies 
jaunajos sporta tērpos, kas atgā-
dināja pag. gs. 60. gadu ASK tēr pus. 
Spēlē pret lietuviešiem pretinieki 
ātri izvirzījās vadībā un izcīnīja 
uzvaru – 43:34. Latvijas vienībā 
labākais punktu guvējs bija Ge -
vins Kargans. Arī pret igauņiem 
latviešiem neveicās. Mūsu zie me ļu 
kaimiņi izrādījās veiksmīgāki punk-
 tu guvēji un uzvarēja ar rezultātu 
55:42. Igauņi labu meistarību 
bumbas pārvaldīšanā parādīja 
arī sacensībā ar lietuviešiem, uz -
varot ar 55:42. Abās Igaunijas 
vienības spēlēs ar precīziem me -
tieniem izcēlās Niks Vurms.

Dāmu basketbola spēlē igaunie-
tes apspēlēja lietuvietes, jau pir-
majā puslaikā gūstot 11 punktu 
pārsvaru. 

Volejbolā piedalījās jauktas ko -
mandas. Igauņu vienība trijos 
setos pārspēja lietuviešus.

Baltiešu spēļu dalībnieki pa  tei-
cās Adelaides Latviešu biedrībai 
par atbalstu jauno sporta tērpu 
iegādei un Latviešu Jaunatnes ap -
vienībai Austrālijā par aktīvu palī -
dzību šo sacensību organizēšanā. 

(Pēc laikraksta Latvietis)
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(Turpināts 19. lpp.)

S A R Ī K O J U M I  /  D I E V K A L P O J U M I

SARĪKOJUMI
DENVERA (CO)
Kolorado Latviešu Kultūras 

Centrs (10705 West Virginia 
Ave, Lakewood, CO 80226), 
tālr.: 303-986-5337 vai 303-913-
8081. Piektdienās 19:00 tiekas 
latviešu deju grupa, 20:30 no -
tiek koŗa mēģinājums.

FILADELFIJA (PA)
Filadelfijas Brīvo Latvju Bied-

rība (531 N 7th St).
5.augustā 12:00 pensionāru 

kopas pikniks groziņu veidā. 
Programmā valdes ziņojumi, 
nākotnes darbība un pārrunas 
par notikumiem pasaulē, kā arī 
dzimumdienu svinēšna pie ka -
fijas galda.

GAŖEZERS (MI)
Latviešu centrs (57732 Lone 

Tree Rd, Three Rivers MI 49093).
3x3 nometnes Gaŗezerā pro-

gramma:
6.augustā 15:00 reģistrācija 

nometnei. 19:00 iepazīšanās va -
kars Kronvalda pagalmā.

7.augustā 20:00 Kronvalda 
zālē: „Kā gatavot Stāstu segu” –  
pastāstīs Janta Meža. Dziedā šana.

8.augustā 20:00 Kronvalda 
zālē – polītiskas pārrunas ar 
Imantu Breidaku, Jāni Ati 
Krūmiņu un Ilmāru Mežu.

9.augustā 20:00 Vēja kalnā – 
ugunskurs, dziesmas, uzvedumi.

10.augustā 20:00 Kronvalda 

zālē – Mākslas vakars „Kafej-
nīca Sukubs” ar atspirdzinā-
jumiem. Rīko Linda Treija un 
Līga Ejupe.

11.augustā 20:00 Kronvlda 
zālē – Raibais vakars ar dzies-
mām, anekdotēm, mīklām, uz -
ve dumiem.

12.augustā 16:30 – 17:15 Amat-
nieku ieviržu izstāde pie Sē  nī-
tēm. 17:30 – 18:30 vakariņas 
ēdamzālē. 19:00 karoga nolai-
šana Vēja kalnā, gājiens uz 
Kronvalda zāli. 19:15 saviesīgs 
noslēguma vakars.

Visas vakara programmas 3x3 
dalībniekiem un Gaŗezera dar-
biniekiem bez maksas. Viesiem 
$8, (atvadu vakars viesiem $15).

 INDIANAPOLE (IN)
Latviešu Sabiedriskais Centrs 

(1008 W 64th St, Indianapolis 
IN 46260).

LOSANDŽELOSA (CA)
Convention Center (1201 S Fi -

gueroa St, Los Angeles CA 90015).
7. – 16.augustā notiks Rīgas 

Policijas komandas sacensības 
15 sporta veidos. WPFG-2017 
Los Angeles.

7.augustā 16:00 LA Coliseum 
olimpiskajā stadionā notiks spor -
tistu parādes gājiens un svi nīga 
sporta spēļu atklāšanas cere-
mo nija.

SAGINAVA (MI)
9.septembrī 15:00 Saginavas 

Latviešu Kluba gadskārtējais 
„Ruksīša mielasts”, kuŗš tiks 
rīkots J. Skābarža lauku īpa-
šumā (3630 E Curtis Rd, Birch 
Run MI). Būs ruksīša cepetis ar 
visām piedevām, dzērieni jā -
ņem līdzi pašiem. Piedalīšanās 
maksa $20, vidusskolas bēr -
niem par brīvu. Pieteikties līdz 
2.septembrim, zvanot R. Mar -
tinsonei, tālr.: 989-792-9716 
vai Sk. Spūlei, tālr.: 989-233-
4234. Čekus rakstīt uz ’’Latvian 
Club of Saginaw’’ vārda.

SIETLA (WA)
Sietlas Latviešu Sabiedriskais 

Centrs (11710 3rd Ave NE, 
Seattle WA 98125).

9. jūlijā – 5.augustā Kursas 
vasaras vidusskola Rietumkras-
ta Latviešu Izglītības centrā. 
Info: kursa.rklic.org 

6. – 12.augustā Mežotnes 
bērnu vasaras nometne Rietum-
krasta Latviešu Izglītības centrā 
Šeltonā.

 ST. PĒTERSBURGA (FL)
St. Pētersburgas Latviešu bied-

rī  bas nams (1705 9th Ave N, 
St.Petersburg FL 33713).

Bibliotēka pārtrauc savu dar bī -
bu un grāmatu ziedojumus vairs 
nepieņem. Par vēlmi iz  ņemt grā -
matas lasīšanai, lūdzu, zvanīt 
Mārai Prāvs, tālr.: 727-851-941

5.septembrī 19:30 Biedrības 
valdes sēde. 

14.oktobrī 10:00 War Vete-
rans Memorial Park 9600 Bay 
Pines Blvd. N nojumē #4 (ieejas 
vārti parkā pie 94th Str. N) 
notiks Daugavas Vanagu apvie-
nības Floridā rīkotais gads kār-
tējais pikniks. Līdzi jāņem prie-
cīgs prāts un groziņi kopīgam 
azaidam. Par ceptām desiņām, 
sutinātiem skābiem kāpostiem 
un vēsu dzērienu gādās Vana-
dzes un Vanagi.

TĒRVETE
Valdes sēdes – katru ceturt-

dienu 19:00 Centrā. Info: 514-
992-9700. 

19.augustā 11:00 Dievk. Pik-
niks.

2.-4.septembrī Tērvetes 60.
gada jubileja!

8.oktobrī 11:00 Pļaujas svētku 
Dievk. Mielasts.

VAŠINGTONA (DC)
Draudzes nams (400 Hurley 

Ave, Rockville MD 20850-3121).
8.septembrī Valmiera Drā mas 

teātŗa viesizrāde – Harija Gulbja 
’’Medību pils’’. Rīko LOV.

ZIEMEĻKALIFORNIJA
(425 Hoffman Ave, San Fran-

cisco), Info: www.zklb.wordpress.
com, ZKLB sekr. un informāc. 
daļas vadītāja Una Veilande tālr.: 
408-813-5104, e-pasts: una.vei -
lande@gmail.com

Katru otrdienu 20:00 koŗa 
mēģinājums.

DIEVKALPOJUMI
• Bostonas latv. ev. lut. Trim-

das dr: (58 Irving st, Brookline 
MA 02445). Info: 617-232- 5994, 
e-pasts: bostonastrimdasdrau -
dze@gmail.com, tālr: 617-232-
5994. Māc. Igors Safins. Runas 
stundas trešdienās 10:00 - 15:00, 
piektdienās 16:00 - 18:00. Dievk. 
notiek 10:00. 6.augustā Dievk. 
13.augustā Dievk. 20.augustā 
Kapu svētki. Dievnamā Dievk. 
nenotiks.

• Čikāgas latv. ev. lut. Ciānas 
 dr.: (6551 W Montrose Ave, 
Chicago IL 60634), tālr.: 773-
725-3820; E-pasts: cianasdrau -
dze@gmail.com; www.facebook.
com/Čikāgas-Ciānas-drau-
dze-255043897965234. Dievk. 
notiek svētdienās 10:00. Pēc 
Dievk. kafijas galds. Māc. Gun-
dega Puidza, tālr.birojā: 773-
736-1295; mājās: 708-453-0534, 
E-pasts: puidza@yahoo.com 

• Čikāgas latv. ev. lut. Sv. 
Pēteŗa dr: (450 Forest Preserve 
Dr, Wood Dale IL 60191). Tālr.: 
630-595-0143. Māc. Ojārs Frei-
manis. Dr. pr. Uldis Pūliņš. 
Dievk. notiek svētdienās 10:00. 
Pēc Dievk. kafijas galds. 

• Čikāgas latv. baptistu dr: 
(820 Ontario St, Oak Park, IL 
60302). Māc. Oļģerts Cakars. 
Tālr.: 708-383-5285. 

Par šiem un citiem mūzikas ierakstiem skaņuplatēs Latvijā un trimdā
kopš 1945. gada līdz mūsdienām varat uzzināt jaunajā grāmatā

Atis Gunivaldis Bērtiņš

LATVIEŠU SKAŅUPLAŠU 
VĒSTURE       II daļa

327 lpp., greznā iesējumā ar plašu faktu materiālu, mūziķu, vārdu 
autoru, izpildītāju un vēsturisko notikumu aprakstiem, bagātīgi 
illustrēta. Lieliska dāvana mūzikas draugiem un bibliofi liem!

USD 75, –

“Mūsu priekšā ir grāmata par agrāk 
gandrīz neskartu Latvijas mūzikas dzīves 
nozari, kuŗas vēsture sniedzas atpakaļ 
līdz 1840. gadam...’’

Mūzikologs Arnolds Klotiņš

Bagātīgi illustrēta, saturiski sai s toša, 
informatīvi plaša grā  ma ta, 191 lpp.

USD 45,–

Šai grāmatā apkopoti trīs desmiti stāstu par 
Eslingenu – “mazo Latviju”, kas pastāstīti un no 
vēstures dzīlēm izņemti šodien – 70 gadu pēc...
Te daudz foto, kuŗās vietas un sejas, kas vēl tik 
daudziem no jums atmiņā un pazīstamas. Noteikti 
arī jūsējās, ja esat eslingenietis. Ja nebijāt Eslingenā 
šovasar, bet vēlaties lasīt šos stāstus, noteikti 
pasūtiniet, lai pakavētos atmiņās. 

USD 25,–

ATMIŅAS PAR 
ESLINGENU

Rakstiet čeku, t.sk. pasta  izdevumi, Rasmai Adams 
114 4th Ave NW, Largo, FL33770, USA

Elmārs Zemovičs

Simfoniskā
koncertdzīve Jūrmalā

līdz 1940. gadam
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D I E V K A L P O J U M I

Dieva mierā aizgājis

RAIMONDS ROZE
Dzimis 1930. gada 2. augustā Rīgā,

miris 2017. gada 7. maijā Vilimantikā

Viņa mīlestību piemiņā paturēs
SIEVA ZIGRĪDA

DĒLS ROLANDS (BARBARA) ROZE
MEITAS BENITA (TONY) GIBBS

NORA (DOUGLAS) RONNAU
MAZMEITAS CARA MITTLER

MOLLY MITTLER
VICTORIA GIBBS

MĀSAS IZOLDE LE BRIE
ASTRĪDA OLDS

Kur pirmoreiz sauli tu ieraudzīji,
Tur dusa būs salda, 
Salds pēdējais glāsts.

Mūžībā aizgājusi mūsu mīļā māte, vecmāmiņa, vecvecmāmiņa
un korp! Zinta mūža biedre

JANĪNA OZOLS-WEISS
Dzimusi 1926. gada 24. jūlijā Tukumā,

mirusi 2017. gada 11. jūlijā Rancho Bernarda, Kalifornijā

Atvadas no Janīnas notika mājās šaurā ģimenes lokā 2017. gada 30. jūlijā.
Viņas pelni tiek sūtīti uz Zviedriju, lai tos apglabātu līdzās mātei un tēvam

netālu no Gēteborgas.

(a private family celebration of her life was held at home on July 30, 2017.
Her ashes are being sent to Sweden to be interred

with her Mother and Father near Goteburg.)

Mīļā piemiņā paturēs
DĒLS TĀLIS UN DIVI MAZBĒRNI – DANA UN MORGANA

• Denveras latv. ev. lut. dr.: 
(10705 West Virginia Ave, 
Lake wood, CO 80226). Dievk. 
notiek svētdienās 9:30. Pēc 
Dievk. sadraudzība. Trešdienās 
17:00 Bībeles stundas. Treš die-
nās 15:00 – 17:00 un ceturt-
dienās 9:00 – 13:00 mācītāja pie -
ņemšanas stundas. Māc. H. Go -
diņa tālr.: 720-484-9857.

• Detroitas Sv. Pāvila latv. ev. 
lut. dr.: (30623 W. Twelve Mile 
Road, Farmington Hills, MI 
48334). Dievk. notiek svēt die-
nās 10:00. 13.augustā Kapu 
svētku Dievk. Woodlawn kap-
sētā. 27.augustā Dievk. 10.sep-
tembrī Dievk. Sadraudzība. 
24.septembrī Dievk. 

• Dienvidfloridas latv. ev. 
lut. dr.: Shepherd of the Coast 
Luth. Church (1901 E Com  mer-
cial Blvd, Ft. Lauderdale FL 
33308). Info: Ilze Folkmane 
Gibbs, e-pasts: folkmane@hot-
mail.com Info: Andrejs Jugs, 
tālr.: 561-447-9050. Dievk. no -
tiek 14:00. Pēc Dievk. visi lūgti 
pie kafijas galda! 

• Dienvidkalifornijas latv. ev. 
lut. dr.: baznīca (1927 Riverside 
Ave, Los Angeles CA 90039).
Dievk. notiek 11:00. 

• Džamaikpleinas Trīsvie nī-
bas latv. ev. lut. dr.: Unitarian 
Congregational Parish of Norton 
(2 W Main St, Norton, MA 
02766). Svētdienās 11:00 
Dievk. ar dievg. Kalpo mācītājs 
Dr. Jānis Keggi, draudzes sek-
retāre Zigrida Kručkova, tālr.: 
617-323-0615. 

• Filadelfijas latv. ev. lut. Sv. 
Jāņa dr.: (301 N Newtown 
Street Road, Newtown Square, 
PA 19073), tālr.: 610-353-2227. 
Māc. Ieva Dzelzgalvis. Dievk. 
notiek 10:00. 6.augustā angļu 
val. Dievk. 13.augustā Dievk. 
20.augustā Kapu svētki – 11:00 
Glenwood kapsētā, 12:00 Mont-
rose kapsētā. 27.augustā Dievk. 
ar Sv.vak. Pusgada informācijas 
sapulce. Pikniks.

• Kalamazū latv. apv. ev. lut. 
dr.: (122 Cherry Hill St, Kala-
mazoo MI 49996). Māc. A.Gra -
ham. Dievk. notiek 10:00. Pēc 
Dievk. kafijas galds. 6.augustā 
Dievk. nenotiks. 13.augustā 
Dievk. ar dievg. 20.augustā 
Dievk. 27.augustā 10:00 Kapu 
svētki Riverside kapsētā. 

• Klīvlandes Apvienotā latv. 
ev. lut. dr.: (1385 Andrews Ave, 
Lakewood, OH 44107). Bap -
tistu draudzes dievk. notiek 
svētdienās 14:30. Bībeles stun-

das notiek 10:00 katra mēneša 
otrajā un ceturtajā trešdienā.

• Lankastera: Mt. Calvary 
Lutheran Church (308 East 
Petersburg Rd, Lititz Lancaster, 
PA 17543). Māc. Dr. Ruta S. 
Ziedone (PO Box 380, Henry-
ville PA 18332), mob. tālr.: 570-
460-5375, e-pasts: silver11@
ptd.net un emer. māc. Dr. 
Arvīds Ziedonis (529 Linden 
Place, Cresco PA 18326-7248), 
tālr.: 570-629-6349, e-pasts: zie-
donis@ptd.net

• Linkolnas apv. latv. ev. lut. 
dr.: (3300 C St, Lincoln NE 
68510). Māc. Gija Galiņa, tālr.: 
402-475-8106. Dr.pr. Kārlis In -
driksons, tālr.: 402-438-3036. 
Dievk. notiek 1.un 4.svētdienā 
10:00. 2.svētd. Dievk. angļu va -
lodā. Pensionāru saiets katrā 
otrajā ceturtdienā. 

• Mančesteras latv. ev. lut. 
dr.: (21 Garden St, Manchester, 
CT 06040). Dr.pr. Astra Vilin-
skis, tālr.: 413-568-9062. 26.au -
gustā 10:00 Kapu svētku Dievk. 
Mančesteras Austrumu kapsētā. 
Māc. Daina Salnīte. Lietus gadī-
jumā Dievk. notiks draudzes 
baznīcā.

• Milvoku latv. ev. lut. Sv. 
Trīsvienības dr.: (1853 N 75th 
Str, Wauwatosa WI 53213), tālr.: 
414-258-8070. Archibīskape Lau -
ma Zušēvica, tālr.: 414-421-
3934, e-pasts: pastorlauma@
gmail.com, Dr. pr. Sandra Kalve, 
tālr.: 414-258-8070. Dievk. no -
tiek svētdienās 10:00. 

• Mineapoles – St. Paulas 
latv. ev. lut. dr.: (3152 17th Ave S, 
Minneapolis MN 55407). Dievk. 
sākas 10:00. Pēc Dievk. sa -
drau dzība. 6.augustā Dievk. 
13.augustā Dievk. ar Sv.vak. 
20.augustā Kapu svētki Crystal 
Lake kapsētā. 27.augustā Dievk. 
3.septembrī Dievk. 10.sep         tem    -
brī Dievk.

• Montrealas latv. Trīs vie nī-
bas ev. lut. dr.: Trinity Latvian 
Church (P.O. Box 39, Station 
NDG, Montreal QC H4A 3P7), 
tālr.: 514-992-9700. Dievk. vada 
dr. pr. Jānis Mateus, tālr.: 514-
481-2530, e-pasts: prez@drau-
dze.org. Dievk. notiek 14:00. 
Mācītāja vieta vakanta. 

Valdes sēdes notiek ceturt-
dienās 19:00.

10.septembrī Dievk. Centrā. 
24.septembrī 15:00 Dievk. 
Centrā ar māc. Zvirgzdi. 1.ok -
tobrī Kapu svētki Mount Royal. 
22.oktobrī Dievk. Centrā.

• Ņubransvikas un Leikvu-
das latv. ev. lut. dr.: Draudzes 

dievnams (12 Gates Ave, East 
Brunswick, NJ). Māc. Ieva 
Pušmucāne-Kineyko, tālr.: 908-
638-1101, e-pasts: latvianlu-
t heranchurch@gmai l . com 
13.augustā 10:00 Kapu svētki 
Van Liew kapsētā, North Brun-
swick. Lietus gadījumā baznīcā 
13:30. 27.augustā 13:30 Dievk. 
ar dievg.

• Ņujorkas latv. ev. lut. dr:
Jonkeru bazn. (254 Valentine 

Ln,Yonkers NY).
St. Andrew Lutheran Church 

(335 Reynolds Ave, Parsippany 
NJ).

Salas bazn. (4Riga Ln, Melville 
NY).

Manhatena, Seafarers & Intl 
House (123 E 15th St, NY).

Priedaine (1017 State Rte 33, 
Freehold NJ).

Katskiļu nometne.
6.augustā 11:00 Katskiļu no -

metnē Dievk. ar ievētībām. 
Māc. Saliņš.

20.augustā 10:00 Jonkeru bazn. 
Dievk. Māc. Sivars.

27.augustā 10:30 Salas bazn. 
Dievk. Māc. Saliņš.

13:30 St.Andrew bazn. Dievk. 
ar dievg. Māc. Saivars.

• Ročesteras ev. lut. Krusta 
dr.: Atonement Lutheran Church 
(1900 Westfall Rd, Rochester 
NY 14450). Dievk. notiek 
14:00. Diakone Linda Sniedze-
Taggart. 13.augustā Dievk, 
dziesmu grām.

• Saginavas latv. ev. lut. dr.: 
(128 N Elm Str, Saginava, MI). 
Kontaktpersona Mary Beth 
Dzirnis: 989-781-1163,e-pasts: 
dzirnis@chartermi.net 

• San Diego latv. ev. lut. dr.: 
Ascension Lutheran Church 
(5106 Zion Ave, San Diego, CA 
92120), Dr. pr. Jānis Legzdiņš, 
tālr.: 858-598-5451, e-pasts: 
jlegzdins@san.rr.com. Māc. Mār -
tiņš Rubenis. Dievk. notiek 
12:00. Pēc Dievk. kafijas galds. 

• Sentluisas latv. ev. lut. dr.: 
Christ Lutheran bazn (#1 Selma 
Ave, Webster Groves, MO 63119). 
Dievk. notiek katra mēneša 
3. svētdienā 14:00. Pēc Dievk. 
saiets ar groziņiem. Māc. A. Kal -
niņa. Dr. pr. I. Kalniņa, tālr.: 
314-457-1830, e-pasts: kalnin-

sis@charter.net
• Sietlas latv. ev. lut. dr.: 

(11710 3rd Ave N E Seattle, WA 
98125). Dievk. notiek 10:30. 
Prāv. D. Cilne, tālr.: 206-674-
9600, e-pasts: cilnis@earthlink.
net. Info: www.seattlelatvian-
church.org 6.augustā Dievk. ar 
dievg.

• Skenktedijas latv. ev. lut. 
dr.: Trinity Lutheran Church (35 
Furman St, Schenectady NY 
12308). Diakone Linda Snie -
dze-Taggart. Augustā Dievk. 
ne  notiks. 17.septembrī Dievk.

• St. Pētersburgas latv. ev. 
lut. dr.: Dievk. notiek 14:00 
Mūsu Pestītāja (Our Savior) 
bazn. (301 – 58th Street S, St. 
Petersburg, FL 33707), kā arī 
Biedrības namā. Bībeles stun-
das notiek Biedrības namā 
11:00. Māc. Aivars Pelds, tālr.: 
727-368-0935. Dr. pr. Aija Nor -
bergs, tālr.: 727-367-6001. Katrs 
1. svētdienas Dievk. notiek 
Biedrības namā plkst. 14:00. 
6.au  gustā Bībeles stunda. 
13.au    gustā Dievk. Biedrības 
namā. 20.augustā Bībeles stun-
da. 27.augustā Bībeles stunda. 
3.septembrī Bībeles stunda. 
10.septembrī Dievk. Biedrības 
namā. 17.septembrī Bībeles 
stunda. 24.septembrī Bībeles 
stunda. 1.oktobrī Biedrības 
namā Pļaujas svētku svētbrīdis 
ar pašu nestām brokastīm. Visi 
mīļi gaidīti! 8.oktobrī Bībeles 
stunda.

• Toronto – Sv. Jāņa ev. lut. 
latv. dr.: (200 Balmoral Ave, 
Toronto, ON M4V 1J6), tālr.: 
416-921-3327, E-pasts: bazni-
ca@bellnet.ca. Info: www.
stjohnslatvian.ca Māc. Ģirts 
Grietiņš (adrese: 40 Hollyberry 
Trail, North York ON M2H 2S1), 
tālr: 647-986-5604, E-pasts: grie -
tins@gmail.com. Dr. pr. Kārlis 
A. Jansons, tālr.: 905-338-5613, 
e-pasts: kjan27@gmail.com. Pr. 
vietn. Sibilla Korule. Dāmu 
kom.pr. Maija Sukse, tālr.: 416-
221-4309, e-pasts: sukse@sym-
patico.ca 

• Vašingtonas (DC) latv. ev. 
lut. dr.: Draudzes nams (400 
Hurley Ave, Rockville, MD 
20850-3121), tālr.: 301-251-

4151, e-pasts: dcdraudze@gmil.
com Info: www.dcdraudze.org 
Mācītāja prāv. Anita Vārsberga 
Pāža, mob.tālr.: 301-302-3270, 
e-pasts: macanitavp@gmail.com, 
dr. pr. Jānis Vītols, tālr.: 703-
264-0089. Svētdienās: 9:15 Lat-
viešu skola. 10:00 Zaķīši. 
Dievk. notiek 11:00. Kafijas 
galds. Grāmatu galds. 12:30 
iesvētes mācība. Vasaras Dievk. 
notiek 10:00.

6.augustā Sv.vak. Dievk. 
13.augustā Dievk. 20.augustā 
Kapu svētku Dievk. Rock Creek 
kapsētā. Rokvillē Dievk. neno-
tiek. 23.augustā 13:00 Sigurda 
O.Krolla urnas apbedīšna Ar -
lingtonas Nacionālajā kapsētā. 
27.augustā Sv.vak. Dievk. ar 
Sv.kristību. 3.septembrī Dievk. 
10.septembrī 11:00 Latviešu 
skolas mācību gada atklāšanas 
Ģimeņu Dievk.

• Vilimantikas latv. ev. lut. 
dr.: Ebenezer Lut. Church (96 
Oak St, Willimantic, CT). dr. pr. 
Vija Bachmuts, tālr.: 860-644-
3268. Diakone Linda Sniedze-
Taggart. Kafijas galds. 12.au -
gustā 10:00 Kapu svētku Dievk. 
Vilimantikas jaunajos kapos. 
Māc. Igors Safins no Bostonas. 
Lietus gadījumā Dievk. notiks 
bazncā. Mielasts bazn. lejas 
zālē.

• Ziemeļkalifornijas latv. ev.
lut. dr.: (425 Hoffman Ave, San 
Francisco).

Lūgums sūtīt 

SARĪKOJUMU un 

DIEVKALPOJUMU 

ziņas uz e-pastu: 

rasma@laiks.us, 

vēlākais – 

SVĒTDIENĀS! 

Kārtējam avīzes numu-

ram ziņas uz redakciju 

tiek nosūtītas 

PIRMDIENĀS.
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Eiropas Jaunatnes 
olimpiada

Latvijas jaunais džudists Ar -
tjoms Galaktionovs Ungārijā 
izcīnīja Eiropas Jaunatnes Olim -
piādes bronzas medaļu, kas Lat-
vijai kļuva par pirmo godalgu 
šajās sacensībās.

Galaktionovs, startējot svara 
katēgorijā līdz 66 kilogramiem, 
pirmajā kārtā bija brīvs, pēc tam 
uzvarēja Robertu Torosjanu no 
Armēnijas, bet apakšgrupas fi -
nālā zaudēja Markam Hristovam 
no Bulgārijas, iekļūstot ganda-
rījuma turnīrā.

Tajā viņš vispirms pieveica 
Luku Perkoviču no Slovēnijas, 
tad arī Eduardo Mellu no Italijas, 
bet cīņā par bronzas medaļu tika 
galā arī ar Beļģijas pārstāvi 
Abdulu Maliku Umajevu.

Sudraba godalgu nopelnīja smai-
 ļotāju divnieks Edvards Ceipe 
un Nauris Tomsons. Viņi uz  va-
rētājiem ‒ Krievijas airētājiem 
zaudēja tikai 0,70 sekundes. 

Latvijas  junioru 
medaļas 

Rumānijā notika pasaules ju -
nioru meistarsacīkstes smaiļo-
šanā un kanoe airēšanā. Latvijas 
kanoe airētājs Roberts Lagzdiņš 
kļuva par pasaules vicečempionu 
1000 metru distancē. Viņš pir-
mās vietas ieguvējam ‒ Krievijas 
pārstāvim Ivanam Kavaļauskam 
– zaudēja 4,368 sekundes.

Roberts Lagzdiņš

Ernests Erbs (vidū) uz goda 
pjedestala // FOTO: Latvijas 
Šaušanas federācija

Aleksandrs Samoilovs un Jānis 
Šmēdiņš

Vineta Pētersone uz goda pje-
destāla (labajā pusē)

Valstvienības galvenais treneris 
Ainārs Bagatskis pārdomās...

Mārtiņš Blūms distancē

Mikus Strazdiņš

Savukārt Latvijas jaunais šāvējs 
Ernests Erbs Azerbaidžānā kļuva 
par Eiropas junioru čempionu 25 
metru distancē ar pistoli.

Šāvēji  vispirms veica trīs šau -
šanas serijas uz precīzitāti, kur 
Erbs no maksimāli iespējamiem 
300 punktiem ieguva 289, tobrīd 
būdams dalītā pirmajā vietā. Sa -
vukārt nākamajās trijās serijās, 
kur šāvēji sacentās uz ātrumu, 
Erbs ieguva 294 punktus, kas bija 

labākais rezultāts. Ar summā no -
pelnītiem 583 punktiem Erbs 
pārliecinoši izcīnīja pirmo vietu, 
pārspējot francūzi Eduāru par 
astoņiem punktiem. 

Mārtiņš Pļaviņš / Haralds Reg -
ža, tāpat arī Richards Finsters/
Ed  gars Točs pirmajās spēlēs 
cieta zaudējumus. 

Izslēgšanas spēlēs iekļūs pa 
diviem duetiem no katras gru-
pas, kā arī četri no 12 trešās vie-
tas ieguvējiem. Pārējiem asto-
ņiem būs papildu sacensības par 
tiesībām turpināt turnīru.  

BMX iepriecina 
jaunie

ASV pilsētā Rokhilā, kur ir 
divkārtējā olimpiskā čempiona 
Māŗa Štromberga iecienītā trase, 
risinājās kārtējās pasaules meis-
tar sacīkstes BMX riteņbraukša-
nā. Visi Latvijas elites sportisti 
pārvarēja priekšbraucienus un 
iekļuva astotdaļfinālā, kur tālāk 
netika Māris Štrombergs, Kris-
tens Krīgers un Richards Veide. 
Ceturtdaļfinālā vēl brauca Edžus 
Treimanis, taču finišēja piektais 
un pusfinālā neiekļuva. 

Toties iepriecināja mūsu jaunie 
braucēji. Junioru konkurencē 
Mikus Strazdiņš aizcīnījās līdz 
finālam, kur priekšā palaida 
divus konkurentus. Izcīnītā bron-
zas medaļa līdz šim ir vērtīgākā 
Mikus karjērā. Ceturtdaļfinālā 
Strazdiņš rādīja pārliecinošu snie-
gumu, izcīnot tajā otro vietu. 
Pusfinālā valmierietis izvirzījās 
otrajā pozīcijā, ko arī spēja no -
sargāt līdz finišam.  Lielajā finālā 
Mikus veica veiksmīgu startu, 
pēc pirmās virāžas nostiprinoties 
trešajā vietā. Pēdējā taisnē tre-
nera Olafa Lakuča audzēkņa po -
ziciju apdraudēt centās japānis 
Ausma Nakai, tomēr Strazdiņš 

savu vietu neatdeva.
Tāda paša kaluma medaļa tika 

arī Vinetai Pētersonei. Junioru 
meiteņu grupā priekšbraucienus 
sekmīgi pārvarēja gan Vineta 
Pētersone, gan arī Vanesa Bul -
dinska. Vinetai divas uzvaras un 
viena piektā vieta, kamēr Vanesai 
ceturtā, otrā un sestā pozicija. 
Ceturtdaļfinālā savā braucienā 
uzvarēja Buldinska, kamēr Pēter-
sonei citā braucienā otrā vieta. 
Pusfinālā abas latvietes startēja 
vienā braucienā. Spraigā cīņā ce -
turto vietu ieguva trenera Ģirta 
Kātiņa trenētā Pētersone, bet 
Buldinskai nācās samierināties 
ar septīto vietu. 

Finālā Latvijas izlases un Smil -
tenes BJSS sportiste Vineta Pē -
tersone startēja no astotā celiņa. 
Trases pirmajā daļā latviete at -
radās ceturtajā vietā, tomēr drīz 
vien mūsu sportiste sekmīgi uz -
bruka tobrīd trešajā vietā esošajai 
mājiniecei Sofijai Forestai, izvir-
zoties trešajā pozicijā.

Spraigā cīņā Vineta trešo vietu 
nosargāja, izcīnot bronzas me -
daļu pasaules meistarsacīkstēs, 
kas ir visu laiku lielākais Latvijas 
junioru meiteņu sasniegums 
BMX riteņbraukšanā.

Jauniešiem veiksmīgākais bija 
Mikus Freimanis, kas iekļuva 
ceturtdaļfinālā.

MTB 
riteņbraukšana

Šosezon augstus panākumus 
Pasaules kausa izcīņas posmos 
guvušais U-23 Latvijas kalnu ri -
teņbraucējs Mārtiņš Blūms Ita -
lijā izcīnīja ceturto vietu savā ve -
cuma grupā Eiropas meistar sa cīk-
stēs kalnu divriteņu (MTB) olim-
piskā krosa (XCO) sacen sībās.

Blūms U-23 grupā bija viens 
no sacensību favorītiem, tomēr 
uz goda pjedestala viņam ne -
izdevās tikt, jo finišā viņš no 
trešās vietas atpalika par 17 se -
kundēm.

Basketbolisti 
pārbauda spēkus

Latvijas basketbola izlase Tam -
perē aiz slēgtām durvīm treniņ-
spēlē uzvarēja Somijas valstsvie-
nību. Komandas treniņa režīmā 
nospēlēja četras ceturtdaļas, 
katru sākot no rezultāta 0:0. 
Pirmajā Latvijas komanda zau -
dēja ar 19:20, bet trīs pārējās 
uzvarēja ar rezultātiem 18:12, 
26:20 un 24:15. Kopā skaitot, 
Latvijas vienība bija pārāki ar 
87:67. Latvijas izlases rindās re -
zultātīvākie bija Rolands Šmits 
un Mārtiņš Meiers, kuŗi katrs 
iemeta pa 16 punktiem.

Savā pirmajā oficiālajā pār-
bau des spēlē Latvijas izlase so -
mus uzvarēja ar 85:81 (24:16, 
16:13, 19:26, 26:26). Rezultatī vā-
kie ar 16 punktiem bija Aigars 
Šķēle un Žanis Peiners, bet 12 
punktus pievienoja Ojārs Siliņš. 
No 14 basketbolistiem, kuŗi pie -
dalījās treniņos Rīgā un Ventspilī, 
uz Somiju savainojuma dēļ ne -
devās komandas kapteinis Jānis 
Blūms. Mūsu lielākā zvaigzne 
Kristaps Porziņģis ir iekļauts plā-
 notajā Nacionālās basketbola 
aso  ciācijas (NBA) delegācijas 
vizītē uz  Afriku.

Par Porziņģa spējām patīkami 
pārsteigts bijis Latvijas izlases 
galvenais treneris Ainars Bagat-
skis. “Kristaps Porziņģis iesais tī-
jās visās nodarbībās un potenciāls 
izskatās, maigi sakot, iespaidīgi. 
Svarīgi to izmantot. Komandas 
biedriem jāmācās iesaistīt Kris-
tapu un “atrast” viņu vislabākajās 
pozicijās. Savukārt Kristapam jā -
atrod sava vieta laukumā gan 
situācijās, kad spēle iet caur viņu, 
gan tad, kad akcenti novirzās uz 
citiem.”

U-19 meitenes –
10. vietā

Latvijas U-19 sieviešu basket-
bola izlase Italijā Pasaules kausa 
izcīņas spēlē par devīto vietu ar 
61:75 (24:16, 14:18, 11:27, 12:14) 
zaudēja Ungārijai, turnīru bei -
dzot 10. vietā. Latvietes visā 
turnīrā izcīnīja trīs uzvaras un 
piedzīvoja četrus zaudējumus.

 Pēc zaudējuma Ungārijai un 

desmitās vietas izcīnīšanas iz -
lases galvenais treneris Ainārs 
Čukste atzina, ka pēdējo spēļu 
laikā tika ņemts vērā, ka vairā-
kām meitenēm vēl priekšā pie -
dalīšanās Eiropas U-18 meistar-
sa cīkstēs. “Kopumā komanda vi  su 
turnīru aizvadīja labā līmenī. 
Bija loģisks spēles zīmējums, laba 
aizsardzība, laba bumbas kustība 
uzbrukumā. Trijās zaudētajās 
spēlēs ar Franciju, Kanadu un 
Austrāliju bija iespējas uzvarēt, 
tātad principā bija pa spēkam 
iekļūt labāko astoņniekā. Pie -
trūka vienas stabilas spēlētājas 
pamatrotācijā, metienu precīzi-
tātes mūsu līderēm,» secināja 
Čukste.

***
Latvijas 3x3 izlases un Rīga 

Ghetto Basket basketbolisti  Nau-
ris Miezis, Kārlis Pauls Lasmanis, 
Edgars Krūmiņš, Agnis Čavars 
Maskavā Starptautiskās Basket bola 
federācijas (FIBA) 3x3 basketbola 
Pasaules tūres Challenger posmā 
Tinkoff Moscow Open iz  cīnīja 

pirmo vietu un līdz ar to vienu 
no divām ceļazīmēm uz Pasaules 
tūres posmu 31. augustā un 1. sep-
 tembrī Debrecenā (Un  gārija).

Daniels  Laizāns – 
pasaules čempions 

ielu vingrošanā
Latvijas sportists Daniels Lai -

zāns uzvarējis Maskavā noti ku-
šajā pasaules meistarsacīkstēs 
ielu vingrošanā. Laizāns kopumā 
savāca 102,5 punktus, bet otrajā 
pozīcijā ar 99 punktiem palika 
Viktors Kamenovs. Vēl Latviju 
pārstāvēja Pauls Jemeļjanovs, 
kuŗš ar 60 punktiem izcīnīja 24. 
vietu 60 dalībnieku vidū.

Laizāns ar katru gadu progresē 
savā rezultātā, jo 2015. gadā viņš 
pasaules meistarsacīkstēs ieguva 
trešo vietu, bet pērn bija otrais, 
priekšā palaižot vienīgi Irānas 
sportistu Hasanejadu Pajamu.

Pasaules Ielu vingrošanas fede-
rāciju 2011. gadā Latvijā izvei-
doja Māris Šlēziņš un vēsturē pir-
 mās pasaules meistarsacīkstes 
notika Grīziņkalnā, kad sacentās 
desmit valstu pārstāvji.

Sporta ziņas sakopojis
P. KARLSONS

Pasaules 
meistarsacīkstes 

plūdmales volejbolā
Vīnē risinās pasaules meistar-

sacīkstes plūdmales volejbolā, 
kuŗās no Latvijas piedalās trīs 
pāri. Pagaidām labāk veicas mū  su 
vadošajam duetam. Aleksandrs 
Samoilovs/Jānis Šmēdiņš, kuŗi 
turnīrā izlikti ar otro numuru, B 
apakšgrupas pirmajā cīņā ar 2:0 
(21:19, 21:11) pārspēja venecuē-
liešus Karlosu Ranhelu un Ho -
natanu Golindanu (izlikti ar 48. 
numuru). Arī otrajā spēlē viņi 
guva uzvaru – šoreiz pret Vācijas 
volejbolistiem Bekermanu un 
Flīgenu –, nodrošinot sev vietu 
izslēgšanas spēļu turnīrā – 2:0 
(21:19, 21:15).


